
 مشکلات جدید مردم و مشاوران املاک 
با پیش نویس قـراردادها

محمدحسین ســیف اللهی مقدم  نایب رئیس 
اتحادیۀ مشــاوران املاک تهران گفت: اســتفاده 
از پیش نویس برای تنظیــم قراردادها و مراجعه به 
دفاتر اسناد رسمی، مشــکلاتی برای مردم ایجاد 

کرده است.
 طبق قانــون، از ســوم تیرماه امســال، اســناد 
مالکیت باید به صورت اســناد استاندارد سبز رنگ 
منتشــر شــوند و تمامی مبادلات از طریق سامانه 
خودنویــس کاتب انجــام گیرد. در ایــن فرآیند، 
برای ســازمان ثبت تعهــدات و زمان بندی هایی 
مشخص شــده بود. برای بررســی انجام تعهدات 
سازمان ثبت و مشکلات مشــاورین املاک، برنامۀ 
تلویزیونــی »پایــش« میزبان صفدر کشــاورز، 
سخنگوی ســازمان ثبت اســناد و املاک و داوو 
بیگی نژاد، نایب رئیس اتحادیــۀ املاک تهران بود. 
بیگی نژاد در این برنامه ضمن اشــاره به مشکلاتی 
که پیش نویس برای مردم و مشاوران املاک ایجاد 
کرده است، اظهار داشت که اجرای طرح آزمایشی 
با ۱۶۲ مشــاور املاک بدون اطلاع اتحادیه انجام 

شده است.

آغاز آزمایش تنظیم قراردادهای خودکار
 در سامانه ثبت اسناد

کشــاورز در ابتــدا گفــت: »طبق قانــون، برای 
دارندگان اســناد ســبز رنگ که بعد از لازم الاجرا 
شدن قانون صادر شده اند، ســه راهکار پیش بینی 
شــده اســت. اولین راهکار این اســت کــه افراد 
می توانند به دفاتر اســناد رســمی مراجعه کرده و 
قراردادهای خصوصی مانند بیــع و مبایعه نامه را 
تنظیم کنند. این امکان از تیرماه ســال جاری در 
دفاتر اســناد رســمی فراهم شده اســت. دومین 
راهکار مربوط به مشاورین املاک است که موظفند 
پیش نویس توافقات طرفین را در سامانه ثبت کرده 
و آن را برای تنظیم ســند به دفاتر اســناد رسمی 
ارســال کنند. این سیســتم از پانزدهم مرداد ماه 
در دسترس مشــاورین املاک قرار گرفته است و 
تاکنون ۷۳ درصد از آنها از این خدمات اســتفاده 

می کنند.«
او در ادامــه بیان کــرد: »راهکار ســوم مربوط به 
تنظیم قراردادهای خودکار اســت که طبق قانون 
باید یک ســال پس از ابلاغ قانون اجرایی شــود. 
در حال حاضــر، ســازمان ثبت اســناد و املاک 
پیش نویس های اســتاندارد برای برخی قراردادها 
را تهیه کرده و در ســامانه ثبت بارگــذاری کرده 
است. این سیســتم در حال آزمایش است و ۱۶۲ 
مشــاور املاک از تهران و سایر اســتان ها در این 
فرآیند مشــارکت دارند. پس از رفع ایرادات، این 
سیستم به طور کامل در دسترس تمامی مشاورین 

املاک و پلتفرم های مجاز قرار خواهد گرفت.«
سخنگوی سازمان ثبت اسناد و املاک درخصوص 
پروانۀ کســب معتبــر توضیــح داد: »طبق قانون 
و آئین نامه مربوطــه، تنها مشــاورینی که دارای 
پروانه کسب معتبر از وزارت صمت هستند، مجاز 
به دریافت خدمات و دسترســی به سامانه تنظیم 
قراردادها هســتند. پروانه تخصصی در این زمینه 
تعریف نشــده و هیچ اشــاره ای به آن در قانون یا 
آئین نامه نشده است. به همین دلیل، فقط کسانی 
که از وزارت صمت پروانه کســب معتبــر دارند، 
می توانند از این خدمات استفاده کنند. لیست این 
مشــاورین از وزارت صمت دریافت و در سیســتم 

ثبت می شود.«
کشــاورز افزود: »درخصوص اســناد صادره پس 
از لازم الاجرا شــدن قانون، این افــراد حق تنظیم 
قرارداد عادی ندارند و فقط می توانند پیش نویس 
توافق طرفین را در سامانه درج کرده و برای تنظیم 
سند به دفاتر اســناد رسمی ارســال کنند. طبق 
قانون، این افراد باید ظرف پنج روز به دفاتر اســناد 

رسمی مراجعه کنند. 
در صورتی که هیچ کدام از طرفیــن یا فقط یکی از 
آنها برای اعلام حضــور در دفترخانه اقدام نکنند، 
پیش نویس از سیســتم حذف می شود. در صورت 
مراجعه، ســایر مراحل ثبت سند در دفترخانه طی 

خواهد شد.«

مشکلات اجرای پیش نویس برای
 مشاورین املاک

در بخش دیگری از برنامــه، گفت وگویی تلفنی با 
داوود بیگی نژاد، نایب زئیس اتحادیۀ املاک تهران 
انجام شــد. او در این گفت وگو دربارۀ مشــکلات 
مشــاورین املاک تشــریح کرد: »درحال حاضر، 

اســتفاده از پیش نویس برای تنظیــم قراردادها 
و مراجعه به دفاتر اســناد رســمی باعــث ایجاد 
مشــکلاتی برای مردم و مشــاورین املاک شده 
اســت. در ســاعات اداری، مشــاوران امــلاک 
نمی توانند به طور مستمر به مردم خدمات دهند، 
در حالی که طبق قانون، آنها موظف به ثبت و تهیه 

کد رهگیری هستند.
 اگر تبصره ۲ مــاده ۳ زودتر در اختیار مشــاوران 
املاک قرار می گرفت، نیاز به پیش نویس نداشتیم. 
همچنین، مشاوران املاک که ســال ها تجربه در 
نوشــتن قرارداد دارند، از این کار منع شــده اند و 
مردم مجبور به مراجعه به کافی نت ها می شــوند. 
اجــرای مرحله آزمایشــی با ۱۶۲ مشــاور بدون 
هماهنگی با اتحادیه ها صورت گرفته و اتحادیه ها 

از نحوه کار این سامانه بی خبر هستند.«
کشــاورز در پایان گفت: »برای دارندگان اســناد 
ســبز رنگ که پس از لازم الاجرا شدن قانون صادر 

شده اند، سه راهکار در نظر گرفته شده است.
 یکی از این راهکارها، تنظیم قراردادهای خصوصی 
از طریق دفاتر اســناد رسمی اســت. این دفاتر از 
تیرماه سال جاری، مســئولیت تنظیم قراردادها را 
برعهده گرفته اند و قراردادها باید در ســامانه ثبت 
شــوند. در حال حاضر، این روند بــه طور کامل در 
حال اجرا است. در مسیر دیگری، مشاورین املاک 
موظفند پیش نویس توافقات طرفین را در سامانه 
ثبت کرده و آن را برای تنظیم ســند به دفاتر اسناد 
رســمی ارســال کنند. این کار باید ظرف پنج روز 
انجام شــود. در نهایت، قراردادهای خــودکار یا با 
شــروط ثابت که طبق قانون برای یک سال پس از 
ابلاغ پیش بینی شــده، در صورت نیاز می توانند از 
اعتبار حقوقی و قضائی برخوردار شــوند و حمایت 

قانونی دریافت کنند.«

رشد پایدار بورس در مقابل سد ریسک های سیستماتیک و غیرسیستماتیک

وی بـورس سایه سنگین بازارها ر
  چرا بورس از دلار و طلا عقب ماند؟

عدالت مزدی با اجرای عدالت مزدی با اجرای 
ح طبقه بنـدی مشاغل ح طبقه بنـدی مشاغلطر طر
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ایران با یافتن شرکای جدید، توانسته وضعیتی مستحکم تری در زمینه 
تجارت خارجی داشته باشد

ود؟ خ تورم در سال ۱۴۰۴ به چه سمتی می ر نر

آیت الله خاتمی در نماز جمعه تهران مطرح  کرد

ور است وریست پر  رئیس جمهور آمریکا تر

مرگ تدریجی یک طرح خوب
ح مبارزه با قاچاق  چرا موفق ترین طر

 متوقف شد؟

وش آنلاین طلا؛ فرصت سرمایه گذاری   فر
وشی؟ یا تهدید خالی فر

ح فشارافزایی پارس جنوبی؛ امضای   طر
یکی از بزرگترین قراردادهای تاریخ صنعت نفت
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خاموشی گران قیمت
  ۳۰ هزار مگاوات انرژی تجدید پذیر

ویا نیست سراب است  ر
مهدی عرب صادق،  تحلیلگر حوزه انرژی  بر اســاس مطالعات بانک جهانی 
 GDP بین 0.۱ تا 0.۳% از ،)Cost of Unserved Energy( هر ۱% خاموشی
می کاهد! اما میانگین انرژی برق تامین نشده در کشور ۳% است!بر این اساس 
تخمین  متوســط کاهش GDP ما با توجه به یارانه های هنگفت انرژی حدود 
0.9% اســت و این معادل 4 میلیارد دلار از 4۶0 میلیارد تولید ناخالص داخلی 
کل است! این خسارت واقعی سالانه خاموشی اســت!البته ناگفته نماند نفس 
این میزان مصرف یعنی ۳۸0 تراوات ســاعت مطلقاً تناســبی با سهم ایران در 

شاخص GDP ندارد.سهم ایران در شاخص GDP دنیا 0.۳۸ درصد است.

یادداشت

و از رکود وج آرام بازار خودر خر
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اقتصاد

رئیس فدرال رزرو، باز هم تکــرار کرد که بانک 
مرکزی آمریکا عجله ای بــرای کاهش نرخ بهره 

ندارد.
 اندکی پس از اظهارات پاول، داده های تورم این 
کشور نشان داد که قیمت های مصرف کننده در 
ایالات متحده آمریکا طی ماه ژانویه ســریعتر از 

حد انتظار افزایش یافته است.
صعود قیمت مســکن، غذا و انــرژی، همراه با 
افزایش شــدید قیمت خودروهــای کارکرده، 
شــاخص قیمت مصرف کننده را با نرخ سالانه 
سه درصدی در ماه ژانویه در مقابل ۲.9 درصدی 
ماه قبل از آن افزایش داد. این تغییر کمی بالاتر 
از انتظارات تحلیلگران بــود و احتمالا بی میلی 
فدرال رزرو برای کاهش بیشــتر نــرخ بهره را 
تقویت خواهد کرد زیرا سیاست گذاران منتظر 
نشانه هایی از کاهش فشــار هزینه ها در اقتصاد 

آمریکا هستند.
پاول در پاســخ به ســوال قانونگــذاران در 
کمیتــه خدمات مالــی مجلــس نمایندگان 
آمریکا، تاکید کرد: موافقــم، فدرال رزرو در 
آغاز افزایــش نرخ های بهــره در زمان صعود 
تورم در ســال ۲0۲۱ تاخیر داشــته اســت، 
اما با توجه به ســرعت نهایــی افزایش نرخ ها 
و کاهش تورم متعاقــب آن، نمی دانم چنین 
عملکردی چقدر تفاوت ایجاد می کرد، با این 
حال، بررسی آتی اســتراتژی سیاست پولی 
فدرال رزرو، تجربه ســال های اخیر را بررسی 
خواهد کرد و مــا پذیرای انتقادهــا خواهیم 
بود و تعدیل های مناســب و گسسته را انجام 

خواهیم داد.
جهش در قیمــت کالاهای مصرفــی، افزایش 

قیمت ۱.۸ درصدی بنزین در طول ماه و افزایش 
نیم درصدی مــواد غذایی خانــوار، می تواند بر 
انتظارات عمومی در مــورد تورم که فدرال رزرو 
معتقد به اهمیت کنترل شــدن آن است تاثیر 

بگذارد.
اکنون تورم اصلــی مصرف کننده به مدت چهار 
ماه متوالی افزایش یافتــه و معامله گران را وادار 
کرده است تا پیش بینی کنند فدرال رزرو تا ماه 
سپتامبر دوباره نرخ بهره را کاهش نخواهد داد و  
انتظار می رود که این مورد تنها کاهش در سال 

جاری باشد.
دونالــد ترامــپ، رئیس جمهــور آمریــکا در 
رســانه های اجتماعی بار دیگر خواستار کاهش 
نرخ های بهره شــد تا با افزایش تعرفه هایی که 
اعمال کرده و در حال برنامه ریزی اســت، پیش 
برود، اظهارنظر مکرری که اسکات بسنت، وزیر 
خزانه داری آمریکا در مورد بــازده اوراق قرضه 
بلندمدت و نه سیاســت فدرال رزرو بیان کرده 

است.
اما نرخ های بلندمدت نیز بر اساس اخبار مربوط 
به تورم جهــش کردند؛ بازدهی اســکناس ۱0 
ســاله خزانه داری حدود ۱0 واحد پایه افزایش 
یافت و به 4.۶ درصد رســید. پــاول در مجلس 
نمایندگان همان بیانیه افتتاحیه که در جلســه 
سه شــنبه در کمیته بانکداری ســنا ارائه شد را 

تکرار کرد.
رویترز گزارش کرد، اصلی تریــن نگرانی بانک 
مرکزی آمریکا صعود تورم بوده است که از سال 
۲0۲۱ به بالاترین ســطح از دهه ۱9۸0 رسید 
و فدرال رزرو را بر آن داشــت تــا مجموعه ای از 
افزایش ســریع نرخ را تصویب کنــد. تورم از آن 

زمان به ســمت هدف دو درصدی بانک مرکزی 
نزول کرده اســت، اما پس از آغــاز کاهش نرخ 
بهره در سال گذشــته، فدرال رزرو در این مورد 
اقدامی نکــرده و سیاســتگذاران اعلام کردند، 
آماده هســتند تا زمانی که تورم کاهش دوباره 
خود را آغاز و جهت گیــری اقتصاد تحت دولت 
جدید ترامپ شــفافیت بیشــتری پیدا کند، به 

حالت تعلیق باقی بماند.
پــاول در جلســه روز سه شــنبه بــه کمیته 
بانکداری ســنا گفت: ما در کاهــش نرخ بهره 

عجله نداریم.
آن جلســه بســیار فراتــر از سیاســت های 
پولی منحــرف شــد؛ قانونگــذاران از پاول در 
مــورد تعرفه ها بــا توجه بــه مالیات های وضع 
شــده ترامــپ، یکپارچگی سیســتم پرداخت 
خزانــه داری ایالات متحده، وضعیــت آژانس 
جداگانه و حذف احتمالی دفتر حمایت مالی از 

مصرف کننده نیز سوال کردند.

خ بهره بانکی نداریم و آمریکا تکرار کرد؛ عجله ای در کاهش نر رئیس فدرال رزر

شهرداری شهر قدس در نظر دارد نسبت به  خرید اقلام جهت امور روشنایی بلوار 45 متری انقلاب )مشتمل برپایه چراغ 6 متری دکتوراتیو )بشرح مشخصات فنی مندرج در اسناد مناقصه(، 
فوندانسیون آماده 80×40×40 سانتیمتر ، چراغ خیابانی ال ای دی 200 وات )نور طبیعی( ، کابل 16+ 16×4  خود نگهدار آلومنیومی و مسنجر فولادی ، کابل 1.5×2 مسی، کلمپ، مهارکش، 

تابلو برق اتوماتیک( از طریق مناقصه عمومی اقدام نماید.
1- برآورد اولیه : مبلغ اولیه برآورد انجام كار حدود 34/515/000/000  ریال بدون احتساب %10 

مالیات  بر ارزش افزوده میباشد.
2- مدت قرارداد :  3 ماه و دوره تضمین 12 ماه  

3- تضمین شركت در مناقصه:  1/725/750/000 ریال می باشد که به صورت واریز نقدی یا 
ضمانتنامه معتبر بانکی مورد پذیرش خواهد بود.

٭ ارائه هر نوع چك اعم از بانكي یا تضمیني و یا سایر موارد مشابه به عنوان ضمانت نامه، به هیچ 
عنوان قابل قبول نمي باشد.

٭ پرداخت تضمین شركت در مناقصه بصورت نقدي از طریق شماره حساب 0105708327003 
نزد بانک ملی بنام شهرداری شهر قدس 
4- قیمت اسناد و نحوه واريز وجه :

٭ قیمت اســناد مناقصه 8/000/000 ریال )هشــت میلیون ریال( مي باشد كه به حساب شماره 
0105708298000 به نام شــهرداری شــهر قدس نزد بانک ملی و بصورت الکترونیکی از طریق 

سامانه تدارکات دولت به نشانی www.setadiran.ir قابل پرداخت می باشد.
5- مهلت خريد اسناد :

بــوده  لغایــت 1403/12/07  مــورخ  1403/12/04  از  مناقصــه   اســناد  خریــد  مهلــت 

 و  اســناد و مــدارك مناقصــه ظــرف مهلت منــدرج  در ســامانه تــدارکات دولت به نشــانی 
www.setadiran.ir  قابل دریافت می باشد.

6- مهلت تحويل و مدت اعتبار پیشنهادات :
مهلــت تحویل اصــل ضمانتنامــه تاســاعت 14 روز یکشــنبه 12/19 /1403 و آخرین مهلت 
 بارگــذاری اســناد تــا ســاعت 14 همانــروز از طریق بارگــذاری در ســامانه تــدارکات دولت 

www.setadiran.ir  می باشد. 
7- مجوز مورد نیاز جهت شركت در مناقصه :

کلیه اشخاص حقیقی و حقوقی واجد شرایط ) دارای حداقل یک مورد قرارداد مشابه با شهرداری ها (
8- پرداخت هزینه آگهی مناقصه بعهده برنده می باشد .

9- شهرداری در رد یا قبول پیشنهادات مختار است .
10- در صورت بروز هرگونه تناقض در موارد مندرج در آگهی با ســامانه ســتاد ملاک عمل سامانه 

ستاد خواهد بود 
11- سایر شرایط در اسناد مناقصه قید شده است . 

تاريخ انتشار نوبت د    وم: 1403/12/04 تاريخ انتشار نوبت اول: 1403/11/27 

آگهی فراخوان مناقصه عمومی )نوبت اول(آگهی فراخوان مناقصه عمومی )نوبت اول(

روابط عمومی شهرداری شهر قدس

شهرداری شهر قدسشهرداری شهر قدس

صفحه 5



رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس:

وی انسانی فاقداهلیت هستند بسیاری از شرکت های تامین نیر

آیت الله خاتمی در نماز جمعه تهران مطرح  کرد

ور است  وریست پر  رئیس جمهور آمریکا تر

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 2
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rشنبه      27  بهمن 1403    شماره 1806

ایران:
 اتهامات آمریکا در نشست شورای امنیت درباره 

یمن بی اساس است
دفتر نمایندگی دائم جمهوری اســلامی ایران نزد سازمان ملل متحد 
تأکید کرد که اتهامات آمریکا در نشســت شــورای امنیت درباره یمن 
بی اســاس اســت.دفتر نمایندگی دائم جمهوری اســلامی ایران نزد 
سازمان ملل متحد در نامه ای با رد قاطع اتهامات بی اساس مطرح شده 
از سوی نماینده آمریکا در نشســت روز پنجشنبه شورای امنیت درباره 
یمن، تأکید کرد که سیاســت اصولی ایران همواره مبتنی بر حمایت از 

صلح، ثبات و راه حل سیاسی در این کشور بوده است.
دفتر نمایندگی کشورمان بلافاصله با ارســال نامه ای به شورای امنیت 
و دبیر کل سازمان ملل متحد خاطر نشــان کرد: »واشنگتن نمی تواند 
با متهم ســازی ایران، مســئولیت خود در همدســتی با جنایات رژیم 
صهیونیســتی را پنهان کنــد. برخلاف ایــالات متحده که با ارســال 
تسلیحات و حمایت های مالی گســترده از جنایات این رژیم، آن را در 
ادامه تجاوزاتش علیه مردم مظلوم منطقــه تقویت می کند، جمهوری 
اســلامی ایران به اصول بنیادین حقوق بین الملل، منشور سازمان ملل 

متحد و قطعنامه های شورای امنیت پایبند بوده و خواهد بود.«

نمایندگــی دائم جمهوری اســلامی ایــران نزد ســازمان ملل متحد 
همچنین ضمن رد هرگونه نقض تحریم های تســلیحاتی یا مشارکت 
در تشدید درگیری ها در یمن، تصریح کرد: »موضع جمهوری اسلامی 
ایران در قبال بحران یمن همــواره یکپارچه و پایدار بوده اســت. این 
بحران باید از طریق یک فرآیند سیاســی جامع که استقلال، حاکمیت 
ملی، وحدت و تمامیت ارضی این کشــور را تضمیــن کند، حل وفصل 
شــود.«در ادامه این نامه تأکید شده اســت: »جمهوری اسلامی ایران 
از همان آغاز بحران یمن، خواســتار توقف فوری تجــاوزات، برقراری 
آتش بس، آغــاز گفت وگوهــای معنادار میــان طرف هــای یمنی و 
حل وفصل مسالمت آمیز این بحران بدون هرگونه مداخله خارجی بوده 
است. آینده یمن باید تنها به دســت مردم این کشور رقم بخورد و صلح 
پایدار تنها از مسیر دیپلماســی، احترام به حاکمیت ملی و پایبندی به 
حقوق بین الملل امکان پذیر است، نه از طریق مداخلات نظامی یا طرح 

اتهامات واهی.«

المیادین:
 احتمال از سرگیری اجرای توافق آتش بس در غزه

برخــی منابع از توافــق جنبش حمــاس و رژیم صهیونیســتی برای از 
ســرگیری اجرای توافق خبر می دهند. رژیم صهیونیستی با خلف وعده 
و زیر پا گذاشــتن مفاد توافق آتش بس سبب شــد جنبش حماس نیز از 
آزادی سایر اســرای صهیونیســت اجتناب کرده و این مسئله نگرانی ها 
از تشــدید دوباره منازعــه در منطقه را به همراه داشــت. بــا این حال، 
میانجیگران می کوشــند بار دیگر این توافق اجرایی شود.بر این اساس، 
برخی رسانه های صهیونیســت گزارش دادند تل آویو و حماس بار دیگر 
بر روی اجرایی کردن توافق آتش بس در غزه توافق کرده و این مســئله 
به منزله آزاد شدن ۳ اسیر صهیونیســت در ظهر روز شنبه است.اکنون 
هیأت مذاکــره کننده حماس در قاهره حضــور دارد. مصر به همراه قطر 
از میانجیگران توافق آتش بس به شــمار رفته و می کوشند مانع از شعله 
ور شــدن دوباره جنگ در غزه شــوند.منابع مصــری می گویند به نظر 
می رسد روز جمعه طرف صهیونیســت اجازه ورود گسترده کمک های 
بشردوستانه به غزه را خواهد داد و بدین ترتیب دیگر مشکلی برای آزادی 

اسرای صهیونیست براساس توافق پیشین در روز شنبه وجود ندارد.
سازمان رادیو و تلویزیون رژیم صهیونیســتی اعلام کرد: دفتر بنیامین 
نتانیاهو، نخست وزیر اســرائیل تاکید دارد در حال حاضر هیچ توافقی 
با حماس در مورد تبادل اســرا وجود ندارد، امــا آمادگی ها برای اعلام 
رســمی این موضوع وجــود دارد. تصمیم در مورد ادامــه آتش بس یا 

بازگشت به جنگ اکنون در دست نتانیاهو است.
 

وحیدی: 
زمان بررسی لوایح FATF در صحن مجمع 

مشخص نیست
عضو مجمع تشــخیص مصلحت نظــام گفت: امروز مشــکلات بانکی 
 .FATF ما ناشــی از تحریم های یک جانبه و ظالمانه آمریکاســت، نه
کســانی که ارتباطات بانکی ایران را قطع کرده اند، این اقدام را به دلیل 
تحریم های آمریکا انجام داده اند، نه موضــوع FATF. احمد وحیدی، 
عضو مجمع تشــخیص مصلحت نظام، تأکید کرد کــه هیچ مصوبه ای 
دربــاره لوایح مرتبــط با FATF پیــش از بررســی در صحن مجمع، 
اعتباری نــدارد.وی با رد ادعاهایــی مبنی بر تأثیــر FATF بر روابط 
بانکی ایران، تصریح کرد: امروز مشــکلات بانکی ما ناشی از تحریم های 
یک جانبه و ظالمانه آمریکاست، نه FATF. کسانی که ارتباطات بانکی 
ایران را قطع کرده اند، ایــن اقدام را به دلیل تحریم هــای آمریکا انجام 

.FATF داده اند، نه موضوع
وحیدی همچنین گفت که ادعای مرتبط دانســتن مشــکلات بانکی 
کشور با FATF نادرست است و هنوز زمان بررسی این لوایح در صحن 

مجمع مشخص نشده است.

سفیر ایران در لبنان:
واز هواپیماهای   دولت لبنان نباید مانع پر

 ایرانی باشد
ســفیر ایران در لبنان با اعــلام اینکه دولــت لبنان نبایــد مانع پرواز 
هواپیماهای ایرانی باشــد گفت که در تلاش هســتیم خطوط پروازی 
ایران و لبنان مانند گذشته برقرار شــود. مجتبی امانی، سفیر ایران در 
لبنان گفت که مجوز دو پروازی که به صــورت هفتگی و منظم از ایران 
به سمت بیروت می رفتند از ســوی دولت لبنان در پنج شنبه و جمعه 
لغو شد.ســفیر ایران در لبنان افزود: پیگیری هایی در این زمینه انجام 
دادیم؛ البته دولت لبنان قــول داده بود که این پروازها انجام شــود اما 
لغو این پروازها منجر شد تا مســافران لبنانی که در قالب کاروان های 
زیارتی هســتند، در فرودگاه تهران معطل شــدند.امانی اظهار داشت: 
ناگفته نماند که لغو این پروازها همزمان شد با اظهارات سخنگوی رژیم 
صهیونیســتی و ادعای او مبنی بر اینکه این دو هواپیما حامل کالاهای 
غیرقانونی است.سفیر ایران گفت: دولت لبنان تقاضا کرده است که یک 
هواپیمای دیگــر جایگزین هواپیمای ایرانی شــود، البته ما از برقراری 
پروازهای خطوط لبنانی استقبال می کنیم اما نه به این شکل که پرواز 
ایرانی لغو شــود.وی در ادامه گفت: ما با درخواست دولت لبنان موافق 
هســتیم به شــرطی که دولت لبنان نیز مانع گذاری در برابر پروازهای 
ایرانی نداشته باشد، درحال تلاش هســتیم که برقراری پرواز خطوط 

پروازی ایران و لبنان مانند گذشته برقرار شود.

تریبون

 اســماعیل بقائی، ســخنگوی وزارت امور خارجه 
با اشــاره بــه تهدیــد هواپیمای مســافری حامل 
شــهروندان لبنانی از ســوی رژیم صهیونیستی، 
این اقــدام را محکوم کرد و آن را تعــرض این رژیم 
علیه حاکمیت ملی لبنــان و تهدید علیه هوانوردی 

کشوری خواند.
 اســماعیل بقائی، ســخنگوی وزارت امــور خارجه 
روز جمعه ۲۶ بهمن مــاه ۱40۳، با اشــاره به تهدید 
هواپیمای مسافری حامل شــهروندان لبنانی از سوی 
رژیم صهیونیســتی که موجب اختــلال در پروازهای 

عادی کشوری به فرودگاه بیروت شده است، 
ابن اقدام رژیم اشغالگر را در ادامه نقض های 
فاحش و مســتمر اصــول و قواعــد حقوق 
بین الملــل و نقــض حاکمیت ملــی لبنان 
دانست و خواستار اقدام جدی سازمان های 
ذیصــلاح بین المللــی از جملــه »ایکائو«، 
ســازمان بین المللی هوانوردی کشــوری، 

برای توقف رفتارهای خطرناک اســرائیل علیه ایمنی 
و امنیت هوانوردی کشوری شد.

مجتبــی امانی ســفیر کشــورمان در لبنــان در یک 

مصاحبه رســانه ای اعلام کرد: شب گذشته 
پنج شــنبه ۲۵ بهمن، مجوز دو پروازی که 
به صورت هفتگی و منظم از ایران به ســمت 
بیروت می رفتند از ســوی دولــت لبنان لغو 
شد. پیگیری هایی در این زمینه انجام دادیم. 
دولت لبنان قــول داده بود که ایــن پروازها 
انجام شــود اما لغو آنها منجر شد تا مسافران 
لبنانی که در قالــب کاروان های زیارتی هســتند، در 

فرودگاه تهران معطل شوند.
وی افزود: ناگفته نماند کــه لغو این پروازها همزمان 

شده است با اظهارات ســخنگوی رژیم صهیونیستی 
و ادعــای او مبنی بر اینکــه ایــن دو هواپیما حامل 
کالاهای غیرقانونی اســت دولت لبنان تقاضا کرده 
اســت که یک هواپیمای دیگر جایگزین هواپیمای 
ایرانی شــود؛ البته ما از برقــراری پروازهای خطوط 
لبنانی اســتقبال می کنیــم اما نه به این شــکل که 

پرواز ایرانی لغو شود.
 ما با درخواســت دولت لبنان موافق هستیم به شرطی 
که دولت لبنان نیز مانــع گذاری در برابــر پروازهای 

ایرانی نداشته باشد.

تولیت حرم مطهر امام)ره( گفت: جریانی که تحت 
نام انجمن حجتیه شناخته می شــدند، روی دیگر 
سکه سکولاریســم بودند و امام این طیف را دشمن 
اول خود می دانســتند. امام با قوت علمــی و نیز با 
شــخصیت معنوی خویش اجازه عرض اندام به آنها 

نمی دادند.
حجت الاســلام والمســلمین سیدحسن خمینی 
در دیدار جمعی از وعاظ، مبلغیــن و ائمه جماعات 
اســتانهای تهران و البرز طی ســخنانی، با اشاره به 
تعریف شهید مطهری از امام خمینی، گفت: ایشان 
پس از بازگشــت از پاریس به تهران، امام را دارای 4 
ایمان می دانســت؛ ایمان به خدا، مردم، راه و هدف. 
بســیاری افراد به خداوند ایمان دارند، ولی ایمان به 
سه مورد دیگر در شــخصیت امام، جزو نکات خاص 

ایشان بود. 

وی با اشاره به این جمله امام که »ما مأمور 
به وظیفه ایم، مأمور به نتیجه نیســتیم«، 
افزود: کار عاقلانه در نسبت با هدف معلوم 
می شــود، اما نتیجه را نمی توانیم از پیش 
مشخص کنیم و آیه »لیَسَ للِإنِسانِ إلِّا ما 
سَــعی« نیز بیانگر همین نکته است. پس 
ما مأمور به هدف هســتیم، امــا مأمور به 

نتیجه نیستیم. اگر کاری به نتیجه نمی رسد مأمور 
به انجام وظیفه نیســتیم. مثلا اگــر کاری منجر به 
دین دار شدن مردم نشود و باعث بی دین شدن آنها 
شود، مأمور به انجام آن وظیفه نیستیم. البته در هر 
شــرایطی، برخی عوامل از اختیار ما خارج اســت و 
ممکن اســت با وجود تمام پیش بینی های عقلانی 

هدف ما محقق نشود. 
سیدحســن خمینی گفت: امام در تمــام مباحث 

فقهی بــه نفع محرومین و مســتضعفین 
اجتهاد می کردند. وی، »ایمان به خود« را 
پنجمین نوع ایمان امام برشمرد و با اشاره 
به دانش فقهی، اصولــی و... امام خمینی، 
تصریح کرد: شجاعت در بیان دیدگاه های 
علمی متفــاوت از آرا گذشــتگان یکی از 

ویژگی های بارز امام بود. 
تولیت حرم مطهر امــام)ره( گفــت: خداوند به ما 
مأموریــت داده که از تمــام عقلانیــت زمانه خود 
اســتفاده کنیم، وگرنه دچار یک عرفان منفعلانه و 
دنیاگریز می شــویم. به همین دلیل، امام مستظهر 
به تمام خرد روزگار خود بود. در مســایل سیاســی 
نیز از ابتــدای ورود خود بــه قم، تمــام وقایع را در 
حاشیه سیاســت دنبال کرد. امام کسی بود که آیت 
الله بروجردی را برای حضور در قــم دعوت کردند. 

نزدیکترین شخصیت سیاسی به آیت الله بروجردی 
نیز امام بودند و دو بار از طرف ایشــان با شاه ملاقات 
کردند. همچنین، امام یکی از مشاورین نزدیک آیت 
الله کاشــانی بود. پس اینگونه نبود که امام از عوالم 

درس و کتاب بی مقدمه وارد سیاست شده باشند. 
سیدحســن خمینی با اشــاره به تربیت شاگردان 
برجســته توســط امام گفت: امــام در مقطعی از 
تاریخ، تدریس فلســفه و عرفان را کنار گذاشته و در 
فقه و اصول متمرکز شدند که شــاید بتوان اینگونه 
تحلیل کرد ایشــان برای آمادگی جهت تشــکیل 
حکومت چنین تغییــری را در برنامه های حوزوی 
خود ایجاد کردنــد. جریانی که تحــت نام انجمن 
حجتیــه شــناخته می شــدند، روی دیگر ســکه 
سکولاریســم بودند و امام این طیف را دشمن اول 

خود می دانستند. 

سخنگو

چهره

خریدار  رئیــس کمیســیون اجتماعی 
مجلس با انتقاد از اظهــارات برخی اعضای 
مجمع تشــخیص درباره قانون ساماندهی 
کارکنــان شــرکتی، از مجمع تشــخیص 
مصلحت نظام خواســت تا هرچه سریع تر 

تکلیف این قانون را مشخص کند.
علی بابایــی کارنامی، رئیس کمیســیون 
اجتماعــی مجلس شــورای اســلامی،، با 
انتقاد از  مســکوت مانــدن مصوبه مجلس 

درباره ســاماندهی کارکنان شــرکتی در 
مجمع تشــخیص مصلحت نظــام و اظهار 
نظر برخی اعضای مجمع علیه این مصوبه، 
گفت:اخیراً آقای باهنر اظهار نظرهایی علیه 
نیروهای شرکتی داشته اند و شرایط نیروی 
کار در ایران و سایر کشورها را با هم مقایسه  
کرده انــد  در حالــی که متاســفانه یکی از 
ایرادات ایشان این است که اطلاع دقیقی از 
تفاوت های فاحشی که بین  وضعیت نیروی 

کار در ایران و دنیا هست، ندارند. 
وی با بیــان اینکــه در کشــورهای دیگر، 
شــرکت های تأمین نیروی انسانی علاوه بر 
حفظ شــانیت نیروی کار، موظف به ارتقای 
شرایط معیشت آنها هســتند، خاطرنشان 
کرد: این در حالی اســت که در کشــور ما، 
بــا نیروهای شــرکتی همانند بــرده رفتار 
می شــود. بنابراین اگر قرار است کارمندان 
ایران با سایر کشورها مقایســه شوند، باید 
سیاست گذاری ها و نگاه سیاست گذاران به 
نیروی انسانی در کشورهای مختلف نیز به 
دقت بررسی و با وضعیت ایران مقایسه شود 

تا در تصمیم سازی ها دچار اشتباه نشویم.
بابایــی افــزود: در حال حاضــر ۲ میلیون 
نیروی شرکتی در کشــور داریم  که از سوی 
شرکت های تامین نیروی انسانی علیه آنها 
تبعیض های ناروایی در جریان است که این 
تبعیض ها بیش از پیش ســرمایه اجتماعی 

نظام را تحت شعاع قرار می دهد.
رئیس کمیســیون اجتماعی مجلس گفت: 
نیروهای شــرکتی در حالی که بیشــترین 
بار خدمــات دولتی را به دوش می کشــند، 
در پایین ترین ســطح امکانــات و منزلت 
اجتماعی قرار دارند و متاســفانه هویت این 

نیروها نادیده گرفته شده است و بسیاری از 
شرکت های واسطه نیز فاقد اهلیت و منابع 

مالی هستند. 
وی با اشــاره به سیاســت های کلان نظام 
دربــاره کوچک ســازی دولت گفــت: در 
مقوله کوچک ســازی دولــت، تاکید رهبر 
انقــلاب همواره ایــن بود که نبایــد مقوله 
منطقی ســازی نادیــده گرفته شــود. این 
به آن معناســت که وظایف دولتــی باید به 
بخش های خــارج از دولت واگذار شــود و 
برای این واگذاری، منابــع مالی و اعتبارات 
باید تأمین شود. متاسفانه اکثر شرکت های 
تأمیــن نیروی انســانی کــه هم اکنون در 
کشــور فعالیت می کننــد، در ابتــدا فاقد 
هرگونه سرمایه بودند و صرفاً با آشنایی که 
با مسئولان دولتی وقت داشتند، توانستند 
یک شرکت تامین نیروی انسانی برای خود  
ثبت کنند اما در حال حاضر این شرکت ها به 

اندازه یک دولت قدرت و ثروت دارند.
بابایــی در ادامه تصریح کرد: هــر زمان که 
توانستیم شرکت های تأمین نیروی انسانی 
را از نظر اهلیت سنجی بررســی کنیم و به 
بورس و بازار ســرمایه معرفی کنیم، در آن 
زمان صحبت های آقای باهنر درست خواهد 

بود. در غیر این صورت، این شرکت ها تبدیل 
به حیاط خلوتی برای برخی افراد می شوند 
که شاهدیم امروز همین وضعیت در جریان 

است. 
رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس با اشاره 
به وضعیت نامناســب نیروهای شــرکتی 
خاطرنشان کرد: امروز یک کارمند شرکتی 
که سابقه شــغلی ۱0 تا ۱۵ ســاله دارد، با 
کوچکترین اعتراض به شــرایط شغلی خود 
بلافاصله اخراج می شود و از حداقل امنیت 

شغلی برخوردار نیست. 
وی با اشــاره به دلایل مســتدل خود برای 
لزوم تســریع در اجرای قانون ســاماندهی 
کارکنان شــرکتی، گفت: بنده آماده ام تا در 
جایگاه رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس 
با آقای باهنر در مورد لزوم تصویب و اجرایی 
شدن قانون ســاماندهی کارکنان دولت که 
در حال حاضر در مجمع تشخیص مصلحت 
نظام مســکوت مانده، مناظره ای شــفاف 
داشــته باشــم. همچنین از رئیس جمهور، 
رئیس سازمان اداری و استخدامی کشور و 
آیت الله آملی لاریجانی تشکر می کنم که با 
نگاه ویژه ای که به این قانون دارند، بسیاری 

از سنگ اندازی های پیشین را رفع کرده اند.

وندان لبنانی را محکوم کرد بقائی تهدید هواپیمای مسافری حامل شهر

حسن خمینی: امام)ره( »انجمن حجتیه« را دشمن اول خود می دانستند

خریدار   خطیب نماز جمعه تهران با بیان 
اینکه دشــمن از تعامل یا بمباران ســخن 
می گوید، گفت:  بحمــدالله مردم ۲۲ بهمن 
با شــکوه در صحنه حاضر شــدند و جواب 

ترامپِ تروریست پرور را دادند.
 آیت الله ســید احمد خاتمی در خطبه های 
نمــاز جمعــه ۲۶ بهمن مــاه ۱40۳ که در 
مصلی  امام خمینی)ره( برگزار شــد، ضمن 
تبریک نیمه شعبان گفت: عصر غیبت امام 
زمان)عج  الله( عصــر تکلیف و دین مداری و 
نه عصر خداحافظی با دین است. مسئولیت 
منتظران امام زمان در ایــن عرصه بیش از 

دیگران است.
وی افزود: منتظر واقعی کســی است که از 
دین خود در عصر غیبت پاسداری می کند 
و البته این کار ســختی دارد. منتظران امام 
زمان باید پای عَلمَ دین و ارزش ها بایستند 
و البته اجــر فراوانــی برای آنهــا تدارک 

دیده اند.
امام جمعه موقت تهران با بیــان اینکه روز 
میلاد حضرت ولیعصر به عنوان روز سربازان 
گمنام امام زمان )عج الله( نامگذاری شــده 
است، خاطرنشــان کرد: این شــامل همه 
نهادهای اطلاعاتی به ویژه وزارت اطلاعات 
و ســازمان اطلاعات ســپاه می شــود. این 
خدمتگزاران گمنــام و بی نام و نشــان که 
نمی توانند خودشان را نشان دهند و خیلی 

از خدماتشان را نمی توانند بازگو کنند.
آیت الله خاتمی با بیان اینکه فردا شنبه ۲۷ 
بهمن سالروز شــهادت مرحوم سیدعباس 
موسوی دبیر کل پیشین حزب الله است که 
به دست صهیونیســت ها به شهادت رسید، 
گفت:انقــلاب ما نهضت آزادی فلســطین 
را فریاد زد و به یــاری خداوند روزی آزادی 

فلسطین را جشن خواهیم گرفت.
وی در ادامه به حضور حماســی و پرشــور 
مــردم در ۲۲ بهمن اشــاره کــرد و با بیان 
اینکه این حضــور، همگانی بود و اختصاص 
به یک اســتان یا یک شــهر نداشت، اظهار 
کرد: جوانان با نشــاط به راهپیمایی آمدند. 
در ایران میلیون ها نفر با عشــق و انگیزه به 
صحنــه آمدند و طبق تحقیق انجام شــده، 
امسال شــکوه راهپیمایی از هر سال دیگر 

باشکوه تر بود.
خطیب نماز جمعــه تهران با بیــان اینکه 
دشمن از تعامل یا بمباران سخن می گوید، 
گفت: بحمــدالله مردم با شــکوه در صحنه 
حاضر شــدند و جــواب ترامــپ را دادند. 

»ترامپ« تئوری مــرد دیوانــه ای را دارد 
که می گوید ما را طــوری معرفی کنید که 
بترســند؛ به مردم بگویید انگشــت ما روی 
ماشه است و تخلف کنید ما می زنیم. مردم 
ما شما را که دوســت داری دیوانه  بدانند، به 

فضل الهی دیوانه تر خواهند کرد.
آیــت الله خاتمــی تصریح کــرد: اختلاف 
ســلیقه از ابتدای انقلاب بوده است، اما این 
مردم نشــان دادند که اگر اهداف والا مطرح 
شــود و بحران پیش بیاید، اتحاد دارند. در 
راهپیمایــی ۲۲ بهمــن مردم پیــام اتحاد 
را مخابــره کردنــد و به دشــمن گفتند ما 
پای انقلاب ایســتاده ایم. ســخنان صریح 
و راهگشــای رئیس جمهــور هــم این بود 

که اگــر ترامپ اهــل مذاکره اســت، این 
غلط ها چیســت که انجــام می دهد، ضمن 
آنکه ســخنان رهبــر معظم انقــلاب نیز 

فصل الخطاب بود.
وی بــا اشــاره به ســخنان ترامــپ گفت:  
می خواهم ترامپ را استضیاح کنم. موضوع 
اعمال فشــار حداکثری به دولت جمهوری 
اسلامی ایران برای امروز و دیروز نیست. 4۵ 
سال است که شما فشــار حداکثری اعمال 
می کنید و هیچ غلطی نتوانســته اید انجام 
بدهید. این نفرت حداکثری ملت ایران را با 
شــعار »مرگ بر آمریکا« که زمین مصلی  را 

می لرزاند به همراه دارد.
خطیب نماز جمعه تهران خطاب به ســران 

آمریکا، تصریح کرد: تروریســت پرور شما 
هســتید. با پول های شــما، ترور می کنند. 
حاج قاســم و ابومهنــدس را همین ترامپ 
دیوانه ترور کــرد. هزاران تن بمب بر ســر 
مــردم غــزه ریختید. شــما تروریســت و 
تروریست پرور هستید. حزب الله تروریست 
نیســت، بلکــه ضدتروریســت اســت و با 

تروریست هایی مثل شما مقابله می کند.
آیت الله خاتمی با اشــاره به سخنان ترامپ 
که مدعی شــده ســپاه تروریســت است، 
اظهــار کرد: نیروهای مســلح مــا از جمله 
ســپاه جوانمردانه از دین، شرف و خاکشان 
دفاع می کنند. یا ترامــپ گفته ایران ناقض 
حقوق بشر اســت، پلیس شــما در مقابل 
دوربین ها، شــهروندان را می کشــد. شما 
همان جنایتکارانی هســتید که هواپیمای 
مسافربری ما با ۳00 سرنشین را هدف قرار 

دادید.
وی گفــت: ترامپ گفته ایــالات متحده در 
کنار زنان ایران ایســتاده است، شما اسارت 
زن ایرانی را می خواهید؛ کســانی که شعار 
»زن، زندگــی و آزادی« را ســر می دهند، 
اســارت زن را می خواهند. زنان ما از شعار 

شما بیزار هستند.
آیــت الله خاتمــی دربــاره موضع گیری 
رئیس جمهــور آمریکا درباره غــزه، گفت: 
ترامپ در اظهارنظر اخیــر خود گفته مردم 
غزه باید به مصر و اردن بروند. سخن از آواره 
کردن مــردم غزه اســت. قــرآن می گوید 
این آواره کردن مصداق ظلم اســت. شــما 
نتوانســتید در ۱۵ ماه جنگ آنهــا را آواره 
کنید از این پــس هم نخواهید توانســت، 
فرهنگ مقاومت شــما را بر زمین زده است 

و همچنان بر زمین خواهد زد.



ایران با یافتن شرکای جدید، توانسته وضعیتی مستحکم تری در زمینه تجارت خارجی داشته باشد
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در پی ارجاع نامه استیضاح وزیر اقتصاد
همتی: ۳۰ بهمن با حضور در کمیسیون اقتصادی 

به سوالات نمایندگان پاسخ می دهم
 وزیر امــور اقتصادی و دارایی اعــلام کرد که به علــت ماموریت خارج 
از کشــور، به جای یکشــنبه ۲۸ بهمن در روز سه شــنبه ۳0 بهمن در 
کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اســلامی حاضر شده و به سوالات 

نمایندگان پاسخ خواهد داد.
عبدالناصر همتی امروز جمعه با تاکید مجدد بر اینکه سوال و استیضاح 
حق نمایندگان مجلس شــورای اسلامی اســت، ابراز امیدواری کرد 
با توضیحاتی که در کمیســیون خواهد داد، نیــازی به طرح مطالب در 

صحن مجلس نباشد.
عضو هیات رئیســه مجلس شــورای اســلامی ۲۳ بهمن ماه از ارجاع 
طرح اســتیضاح وزیر امور اقتصاد و امور دارایی به کمیسیون اقتصادی 

مجلس برای بررسی بیشتر خبر داد.
حجت الاسلام علیرضا سلیمی درباره طرح استیضاح عبدالناصر همتی 
وزیر اموراقتصاد و دارایی گفت: از زمانی که گزارش طرح اســتیضاح به 
کمیسیون مربوطه ارجاع شود، کمیســیون اقتصادی و وزیر طبق ماده 
۲۳0 آیین نامه داخلی مجلس شورای اســلامی به مدت ۷ روز فرصت 

دارند در جلسه مشترک این موضوع را بررسی کنند.
عضو هیات رئیسه مجلس شــورای اســلامی افزود: در صورتی که در 
کمیسیون، نمایندگان متقاضی استیضاح از سخنان وزیر قانع نشوند، 
گزارش این طرح به صحن مجلس شورای اســلامی ارجاع می شود و از 
زمان اعلام وصول توســط هیات رئیســه، وزیر مربوطه ۱0 روز فرصت 

دارد برای دفاع از خود در صحن مجلس حاضر شود.

 کارت این خانوار 2.000.000 میلیون تومان شارژ می شود
ونیک رمضان  جزییات جدید از کالابرگ الکتر

طرح کالابرگ دو مرحله ای با هدف کمک به مــردم در تأمین نیازهای 
روزمره در دســتور کار دولت قرار گرفته است. همچنین مبلغ کالابرگ 

رمضان ۱404 امروز توسط وزیر کار اعلام شد.
 احمد میدری، وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی، در حاشیه جلسه هیئت 
دولت و در جمع خبرنگاران اعلام کرد که بودجه کالابرگ هایی که قرار 
است تا پایان ســال به مردم ارائه شــود، در مصوبه هیئت دولت تعیین 
خواهد شد و این کالا برگ ها به هفت دهک از جمعیت کشور اختصاص 

می یابد.

مبلغ کالابرگ رمضان 1404 چقدر تعیین شد؟
اقتصادآنلاین نوشــت: وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی همچنین افزود 
که به سه دهک نخست، هر فرد ۵00 هزار تومان و به سایر دهک ها ۳۵0 
هزار تومان در دو نوبت پرداخت خواهد شــد که یکی از این پرداخت ها 
پیش از عید انجام می شــود. بنابراین یک خانواده 4 نفره سه دهک اول 
۲0 میلیــون ریال در قالــب کالابرگ رمضــان ۱404 دریافت خواهد 

گرفت.
او همچنین در پاســخ به پرســش درباره گزارش هایی مبنی بر کمبود 
منابع در اعتبارات هدفمندی یارانه ها، اظهار داشــت که بررســی این 

موضوع بر عهده سازمان برنامه و بودجه است.

به گفته فاطمــه مهاجرانــی، با دســتور رئیس جمهــور، تمرکز تیم 
اقتصادی دولت بر بازار و ارائه کالابرگ در ۲ نوبت تا شــب عید اســت. 
ســخنگوی دولت هدف از اجرای این طرح را حمایــت از طبقه محروم 

جامعه عنوان کرده است.
سخنگوی دولت مبلغ اختصاص داده شــده برای طرح ارائه کالابرگ را 

۱۵ همت )هزار میلیارد تومان( اعلام کرده است. 

کالابرگ الکترونیک شامل کدام اقلام ضروری است؟
در خردادمــاه ۱40۲، مرحله جدیــدی از طرح حمایــت دولت برای 
معیشــت مردم، با عنوان »کالابرگ الکترونیکی« آغاز شد که هدف آن 
کاهش فشار تورم بر ســبد غذایی خانوارها بود. در این مرحله، ۱۱ قلم 
کالای اساسی شامل گوشــت منجمد، برنج ایرانی، حبوبات، لبنیات، 
مرغ، تخم مرغ، روغن، ماکارونی و قند و شــکر در این طرح قرار گرفتند. 
دولت اعلام کرد کــه خانوارهایی که حداقل ۲00 هــزار تومان از یارانه 
خود را برای خرید این کالاها استفاده کنند، مشــمول یارانه تشویقی 

۱۲0 هزار تومانی خواهند شد.

دلایل توقف اجرای کالابرگ الکترونیکی
در بهمن ۱40۲، دولت بــرای حمایت از خانوارهــای کم درآمد، طرح 
جدیدی تحت عنــوان »فجرانه« را معرفی کرد. در این مرحله، شــرط 
۲00 هزار تومانی خرید از یارانه حذف شد و مبلغ یارانه تشویقی از ۱۲0 
هزار تومان به ۲۲0 هزار تومان افزایش یافــت. هدف این طرح، تأمین 
سبدی شامل ۱۱ قلم کالای اساســی با قیمت های مبنای سال ۱40۱ 
بود. در این روش، دولت مابه التفاوت قیمت سبد کالا در سال ۱40۲ را 

از محل یارانه های جدید جبران می کرد.
با این حال، در سال ۱40۳ این طرح متوقف شــد، زیرا در بودجه سال 
جاری اعتباری برای ادامه آن در نظر گرفته نشــده بود. دولت پیشنهاد 
افزایش نــرخ ارز ترجیحی برای کالاهای اساســی را از ۲۸ هزار و ۵00 
تومان به ۳۸ هزار و ۵00 تومان ارائه کرد، اما این پیشــنهاد با مخالفت 
مجلس و مجمع تشــخیص مصلحت نظام مواجه شــد. به گفته برخی 

مسئولان، تأمین منابع مالی، مهم ترین مانع اجرای طرح کالابرگ بود.

بازگشت کالابرگ در قالبی جدید
اکنون با دســتور رئیس جمهور، طرح کالابــرگ الکترونیکی در قالبی 
جدید برای ۱۵ قلم کالای اساســی احیا شده اســت. این برنامه در دو 
مرحله قبل از پایان ســال اجرا خواهد شــد و هدف آن جبران افزایش 

قیمت کالاهای اساسی از طریق یارانه های غیرنقدی است. 

کدام دهک های درآمدی کالابرگ دریافت می کنند؟
محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس، نیز تأکید کرده که اجرای این برنامه 
برای دهک های پایین جامعه ضروری است. طبق برآوردها، حدود ۲۵ 
میلیون نفر در دهک های یک تا هفت قرار دارند و مشمول دریافت این 

کالابرگ خواهند شد. 
معاون اول رئیس جمهور نیز در ســخنان خود در روز ۲۲ بهمن ۱40۳ 
درباره بسته های معیشــتی دولت در آســتانه نوروز گفت: در راستای 
توجه به معیشــت مردم، غیر از کارهای اساســی که صورت می گیرد، 
ان شــاالله در طول هفته های آینده با اهدای بسته های معیشتی سعی 
می کنیم در آستانه ماه مبارک رمضان و نوروز، سفره مردم را یک مقدار 

پررنگ کنیم.

بازار

عضو کمیســیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی با 
اشــاره به اهمیت اجرای دقیق سامانه املاک و اسکان، 
تأکید کرد که همراهی تمامی دســتگاه های اجرایی با 

این سامانه می تواند به کاهش قیمت ها کمک کند.
جعفر پورکبگانی، نماینده بندر دیلم، بوشــهر و گناوه 
در مجلس شورای اسلامی و عضو کمیسیون اجتماعی 
مجلس شــورای اســلامی در خصوص رونــد اجرای 
سامانه املاک و اســکان و تأثیر آن بر ساماندهی بازار 
مســکن اظهار کرد: »ســامانه املاک و اسکان با هدف 
شفاف سازی وضعیت املاک و زمین در کشور طراحی 
شــد، اما متأســفانه در ســال های اخیر روند اجرای 
آن چندان مطلوب نبوده و بســیاری از دستگاه ها نیز 
همکاری لازم را با این سامانه نداشــته اند. با این حال، 
از یک ماه پیــش که صدور دســته چک منوط به ثبت 
ملک در این ســامانه شد، شاهد رشــد ۲00 درصدی 
مراجعات مردم بوده ایم. این نشان می دهد که اگر سایر 

دســتگاه ها نیز ارائه خدمات خود را منوط به 
ثبت اطلاعات در ســامانه کنند، روند اجرای 
این قانون تسریع شــده و اهداف آن محقق 
خواهد شــد.«وی با تأکید بر لــزوم اجرای 
دقیق قانــون، افزود: »وقتی یــک قانون در 
مجلس تصویب و ابلاغ می شــود، وظایف هر 
دستگاه و هر شخص حقیقی و حقوقی در آن 

مشخص شده است. دستگاه های متولی پس از تصویب 
قانون، فرصت دارند تا آئین نامه های اجرایی را تنظیم و 
اجرا کنند. اگر این روند به درستی طی نشود، مسئولیت 
آن با نهادهای اجرایی اســت و مجلس بــه عنوان نهاد 
ناظر، وظیفه دارد عملکرد آن ها را بررســی کرده و در 

صورت قصور، برخورد لازم را انجام دهد.«
پورکبگانــی در ادامه به اهمیت نظــارت بر اجرای این 
سامانه اشــاره کرد و گفت: »نظارت مجلس بر حسن 
اجرای قوانین یک وظیفه حیاتی است. اگر دستگاهی 

به وظایف خود عمل نکند، مجلس باید ورود 
کرده و پاسخ بخواهد. قصور در اجرای قانون 
به دو شــکل قابل بررسی اســت: یکی فعل، 
یعنی اقداماتی کــه برخلاف قانــون انجام 
شده اند، و دیگری ترک فعل، یعنی کوتاهی 
در اجــرای وظایفی که قانــون تعیین کرده 
اســت. هر دو مورد باید مورد رسیدگی قرار 
گیرند. اگر نظارت مجلس پررنگ تر باشد، دستگاه های 
اجرایی نیز موظف خواهند شــد که با جدیت بیشتری 
به اجرای ســامانه امــلاک و اســکان بپردازند.«عضو 
کمیســیون اجتماعی مجلس در خصــوص تأثیر این 
ســامانه بر بازار مســکن تصریح کرد: »اجرای درست 
ســامانه املاک و اســکان می تواند نقش بســزایی در 
کنترل قیمت هــای غیرواقعی مســکن، جلوگیری از 
افزایش بی رویه اجاره بها و مقابله با ســوداگری در این 
بازار داشته باشــد. بسیاری از مشــکلات بازار مسکن 

ناشی از عدم شفافیت در مالکیت املاک است. دلالان 
و ســوداگران با خریدوفروش های مکــرر، قیمت ها را 
افزایش می دهنــد و از خلأهای قانونی سوءاســتفاده 
می کنند. اما اگــر تمامی املاک در این ســامانه ثبت 
شوند و همه معاملات شفاف باشــد، دیگر امکان ایجاد 
قیمت های کاذب و پول شــویی در ایــن بخش وجود 

نخواهد داشت.«
وی در پایان تأکید کرد: »برای موفقیت این طرح، باید 
تمامی دســتگاه های اجرایی در کنار هم قرار گیرند و 
مردم نیز بــا ثبت اطلاعــات املاک خود، بــه اجرای 
قانون کمک کنند. همچنین، مجلس باید با جدیت بر 
عملکرد دولت در این حوزه نظارت کنــد تا از هرگونه 
ترک فعل جلوگیری شــود. امیدواریم که با همکاری 
تمامی بخش ها، شــاهد ســاماندهی وضعیت زمین 
و ملک در کشــور باشــیم و مردم از مزایای این سامانه 

بهره مند شوند.«

مسکن

امیرعبــاس آذرم وند  یک کارشــناس 
اقتصــادی معتقــد اســت اگــر کیفیت 
تصمیم گیران و مسئولان کشور بیشتر بود، 
حتی اگر سیاست فشار حداکثری هم دوباره 
اعمال می شــد، اقتصاد ایران می توانســت 

رشد 4 تا ۵ درصدی داشته باشد.
 عمــده تحلیل ها پس از مســجل شــدن 
پیــروزی ترامــپ در انتخابــات آمریکا از 
احتمال مذاکره ایران و آمریکا خبر می داد، 
اما ترامپ روندی متفــاوت در پیش گرفت. 
پــس از اینکه دونالــد ترامــپ در فرمانی 
خواهــان افزایش فشــارها بر ایران شــد، 
مقامات ایــران هم حــرف آخــر را زدند و 
اعلام کردند حاضر به مذاکره با واشــنگتن 

نیستند.
 حالا انتظــار می رود تیــم اقتصادی دولت 
چهاردهم، برای اداره کشــور در شــرایط 
خاصی قرار دارد که بایــد اقداماتی موثر در 
اقتصاد در پیــش گیرد. زمانــی که ترامپ 
دستور فشــارهای بیشــتر بر اقتصاد ایران 
امضا کرد، عبدالناصر همتــی، وزیر اقتصاد 
از شکست قطعی سیاست فشار حداکثری 

علیه ایران صحبت کرد. 
در کنار این ها، محســن پاک نژاد، وزیر نفت 
نیز اعلام کرد: سیاست فشار حداکثری یک 
سیاست شکست خورده اســت و آرزوی به 
صفر رســاندن صادرات نفت ایران را هرگز 

نخواهند دید.
در همین رابطه، مرتضی عزتی، عضو هیات 
علمی دانشگاه تربیت مدرس، در گفت وگو 
با خبرگزاری خبرآنلایــن عنوان کرد: »من 
کارشــناس حوزه روابط بین المللی نیستم، 
اما فکــر نمی کنم کــه دفتر مذاکــره برای 
همیشه بسته شــده و نهایتا ایران و آمریکا 
ناچار به مذاکره با هم هستند. این که امروز 
رجزخوانی هــای زیــادی می بینیم برای 

دست بالاتر یافتن در مذاکرات است.«
او ادامه داد: »از گذشــته بارهــا مذاکره با 

آمریکا استثنا شــده ولی بارها هم مذاکره 
میان دو طرف شــکل گرفته است. من هم 
اکنون نیز فکر می کنــم مذاکره در آینده ای 
شاید نزدیک، حالا با واســطه یا بی واسطه، 
آغاز شــود. با این همه می توانیــم بگوییم 
که فعلا در حال حاضــر مذاکره ای در پیش 
نیســت و به احتمال فراوان واشــنگتن هم 
خیلی زود فشــارهای بیشــتری را به ایران 

تحمیل خواهد کرد.«
وی افــزود: »به بــاور من با افزایش فشــار 
تحریم مشــکلات ایران افزایــش خواهد 
یافت. چنانچه دوباره ایالات متحده به دنبال 
اجرای سیاست »فشــار حداکثری« برود، 
شدت مشکلات در اقتصاد کشور نیز بیشتر 
خواهد شد. در این صورت ما به احتمال زیاد 
دوباره با افزایش رکود و حتی منفی شــدن 
نرخ رشــد اقتصادی مواجه خواهیم شــد. 
هر چند وضعیت کشــور را نباید عینا مشابه 

سال 9۷ دانست.«
به گفته این اقتصاددان، در این سال ها ایران 
با پیدا کــردن تجاربی در زمینــه دور زدن 
تحریم ها و یافتن شــرکای جدید، توانسته 
وضعیتــی مســتحکم تر لااقــل در زمینه 

تجارت خارجی داشته باشد.
عزتی توضیــح داد: »دلیل اینکــه اقتصاد 
کشــور مانند ســال 9۷ ناگهان رشــد آن 
به منفــی ۵ درصد نخواهد رســید، همین 
وضعیت جدیدی اســت که پس از سال ها 
تحریم به آن دســت یافته ایم. بــا این حال 
متاســفانه باید منتظر رشــد منفی یک یا 
حدود صفر درصد باشــیم. در ســال 9۷ اما 
اقتصاد کشــور در وضعیتی متفــاوت بود و 
اساســا آمادگی کافی در کشور برای اعمال 

فشارهای تحریمی بسیار کم بود.«
وی ادامه داد: »مشکل اساسی ما در کشور، 
ناکارآمدی اقتصادی اســت. این مشــکل 

بزرگ و اصلی کشور ماســت چرا که حتی 
وقتی تحریــم هم نبودیم آن طــور که باید 
کشــور را به خوبی اداره نکردیم. این ضعف 
سیاست گذاران ماســت و همین امروز هم 
می توان گفت اگر بنا باشــد همین افرادی 
که در دو دهه گذشته کشــور را به این روز 
رســاندند، همچنان تصمیم گیر باشند، ما 

دچار تحول نخواهیم شد.«
او تاکید کــرد: »همین امــروز اگر کیفیت 
سیاســت گذاران ما بیشــتر بــود، با وجود 
تحریم هم می شــد به یک نرخ رشد 4 تا ۵ 
درصدی دســت پیدا کنیم. منظور من این 
نیست که تحریم محدودیتی به ما تحمیل 
نمی کند بلکه منظورم بیشــتر این است که 
ضعف داخلی محدودیت هــای تحریمی را 

بسیار بیشتر کرده است.«
عزتی گفــت: »بحران سیاســت گذاری با 
تغییر سیاست ها می تواند اصلاح شود ولی 

بحران سیاست گذار ناتوان، بدون تغییر این 
دسته از سیاست گذاران راه خروجی ندارد. 
روند دو دهه کشورمان بســیار هزینه ساز 
بوده و امروز ما با وضعیتی در شــاخص های 
اقتصادی مواجه شــده ایم که در گذشــته 

حتی قابل پیش بینی هم نبود.«
عضو هیات علمی دانشــگاه تربیت مدرس 
با اشــاره به جهش هــای ارزی که کشــور 
در ماه های گذشــته داشــت، گفت: »این 
نوســاناتی که در تمام ۵ یا ۶ ماه گذشته در 
بازار ارز شــاهدش بودیم، آغازگر آن دولت 
چهاردهم بود. آنها بازار را به ســمت نوسان 
سوق دادند ولی از جایی به بعد کار از دست 
خودشــان هم در آمــد. ایــن البته عجیب 
نیست و کســانی که تجربه در امور اجرایی 
دارند به خوبی می دانند کــه گاهی ممکن 
اســت خودمان روندی را اســتارت بزنیم 
اما همه تبعات آن را نتوانیــم کنترل کنیم 
و به اصطلاح افســار مســاله در برود و دیگر 
نتوان به راحتی جلوی اقدامی که محصول 

خودمان بوده را بگیریم.«
او افزود: »روندی که آغاز شــد با هر شوک 
خبــری یا سیاســی تشــدید شــد و روند 
تحمیلــی قیمت های فزاینــده را به وجود 
آورد. درنتیجه همان طوری که مشــاهده 
کردیم بازار با هر خبری دوباره واکنش های 
هیجانی نشــان می دهد و همان طوری که 
دیدیم در روزهای گذشته نرخ هر دلار به 94 

هزار تومان رسید.«
عضو هیات علمی دانشــگاه تربیت مدرس 
درباره روند تورم هشــدار داد: » با توجه به 
این جهش هایی کــه در قیمت های مختلف 
مشاهده کردیم، در زمســتان امسال که در 
آن قرار داریــم هم نرخ تــورم بالاتر از تمام 
ســال ۱40۳ خواهد بــود. همچنین برای 
سال آینده هم اگر روند متفاوتی و مثبتی را 
نداشته باشیم تورم دوباره به مدار بالای 40 

درصدی خواهد رفت.«

سه برابر شدن ثبت اطلاعات در سامانه املاک و اسکان با اتصال خدمت صدور چک

تعرفه های متقابل ترامپ؛ آغاز نااطمینانی اقتصادی برای آمریکا
خریدار  دونالد ترامپ، روز پنجشــنبه، 
طرح خــود را بــرای افزایــش تعرفه های 
واشنگتن برای مطابقت با عوارضی که سایر 
کشورها بر واردات آمریکا اعمال می کنند، 
ارائه کرد کــه احتمالا به تقابــل اقتصادی 

گسترده با متحدان و رقبا منجر می شود.
رئیس جمهــور آمریکا در هنــگام امضای 
این بیانیه در دفتر بیضی کاخ سفید، گفت: 
برای انصاف است که تصمیم گرفته ام تعرفه 
متقابلی را اعمال کنــم. برای همه منصفانه 
است. هیچ کشور دیگری نمی تواند شکایت 
کند. دولــت جمهوریخواه ترامــپ اصرار 
دارد که تعرفه های جدیــد آمریکا، توانایی 
تولیدکنندگان آمریکایی و خارجی را برای 
رقابت، برابر می کند، با این حال، طبق قانون 
فعلی، ایــن مالیات های جدیــد، احتمالا 
توســط مصرف کنندگان و شــرکت های 
آمریکایی مســتقیما یا در قالب قیمت های 
بالاتر، پرداخت می شــود. نرخ هایی که قرار 
اســت اعمال شــوند، در هفته های آینده 
تحت بررســی قرار می گیرند کــه می تواند 
فضای بالقوه ای را برای حل چالش ها ایجاد 
کند یا درجه ای از تعلیــق و عدم قطعیت را 

طولانی تر کند.

سوء تفاهم اساسی ترامپ از نحوه 
عملکرد اقتصاد جهانی

 اگر دســتور کار ترامپ، نرخ تورم را بالا ببرد 
و رشــد اقتصادی را کاهش دهد، سیاست 
تعرفه ها می تواند به راحتی بــرای ترامپ، 
نتیجه معکوس داشــته باشــد و این امر را 
برای رئیس جمهــوری که مشــتاق اعلام 
اقتدار خــود بر اقتصــاد آمریکا اســت، به 

ریسکی بزرگ تبدیل می کند.
افزایش تعرفه ها برای هر کشور، با هدف آغاز 

مذاکرات تجاری جدید، تنظیم می شود. اما 
سایر کشورها نیز ممکن است احساس کنند 
باید تعرفه های خود بــر کالاهای آمریکایی 
را افزایش دهند. در نتیجــه، ترامپ ممکن 
اســت نیاز داشــته باشــد بــرای مقابله با 
هرگونه عدم اطمینان ناشــی از تعرفه های 
خود، راه هایی برای اطمینان بخشــیدن به 

مصرف کنندگان و کسب وکارها بیابد.
اسکات لینسیکوم، کارشــناس تجارت در 
اندیشکده »موسســه کاتو« گفت: آمریکا 
میانگین تعرفه های پایینی دارد، اما به نظر 
می رســد اعلامیه ترامپ به گونه ای نوشته 
شــده که به جای دنبــال کــردن انصاف، 
مالیــات بــر واردات را افزایش دهــد، زیرا 
آمریکا نیز محدودیت های رگولاتوری دارد 
که محصولات خارجــی را محدود می کند. 
این امر ناگزیر به معنــای تعرفه های بالاتر و 
در نتیجه مالیات های بالاتــر برای مصرف 
کننــدگان و تولیدکننــدگان آمریکایــی 
خواهد بــود. طــرح تعرفه هــای ترامپ، 
منعکس کننده یک ســوء تفاهم اساسی از 

نحوه عملکرد اقتصاد جهانی است.
بیانیه ترامپ، مالیــات بر ارزش افزوده را که 
مشــابه مالیات بر فروش است و در اتحادیه 
اروپا رایج اســت، به عنوان یک مانع تجاری 
شناســایی کرده که در هر گونه محاســبه 
تعرفه متقابل، گنجاندن می شود. نرخ های 
تعرفه سایر کشــورها، یارانه ها برای صنایع، 
مقررات و کاهــش ارزش احتمالی ارزها از 
جمله عواملی هستند که دولت ترامپ برای 

ارزیابی تعرفه ها، استفاده می کند.
یک مقام ارشــد کاخ ســفید که مایل نبود 
نامــش فــاش شــود، گفــت: درآمدهای 
تعرفه ای مورد انتظار، به طــور جداگانه به 
تعادل کســری بودجه ۱.9 تریلیون دلاری 

کمک می کنــد. این مقــام همچنین گفت 
که بررســی های مورد نیاز بــرای تعرفه ها 
می توانــد ظرف چنــد هفته یا چنــد ماه، 
تکمیل شــود.افزایش احتمالــی مالیات بر 
واردات و صادرات در مقایســه با  تعرفه های  
نســبتا متوســطی که ترامپ در دوره اول 
ریاست جمهوری خود اعمال کرد، می تواند 
بزرگ باشد. بر اساس آمار اداره سرشماری 
آمریکا، تجارت کالا میــان اروپا و آمریکا در 
سال گذشــته، تقریبا به ۱.۳ تریلیون دلار 
رســید و آمریکا، ۲۶۷ میلیارد دلار کمتر از 

وارداتش، صادرات داشت.
رئیس جمهور آمریکا در چند هفته گذشته، 
آشکارا با چندین شریک تجاری واشنگتن، 
درگیر شد و تهدیدات تعرفه ای وضع کرده و 
از آنها دعوت کرده تا با مالیات های وارداتی 
که می تواننــد اقتصــاد را وارد یک جنگ 

تجاری کنند، تلافی کنند.
ترامپ بــه دلیل نقش چیــن در تولید ماده 
افیونــی فنتانیل، ۱0 درصــد تعرفه اضافی 
بر واردات این کشــور وضع کرده است. وی 
همچنین  تعرفه هایــی را بر کانادا و مکزیک 
که دو شریک تجاری بزرگ آمریکا هستند، 
آماده کرده اســت که پس از ۳0 روز تعلیق، 

ممکــن اســت در مــارس اعمال شــوند. 
همچنین، ترامپ، دوشــنبه هفته جاری، 
معافیت ها را از تعرفه های فولاد و آلومینیوم 
در سال ۲0۱۸ حذف کرد و در حال بررسی  
تعرفه های  جدید بر روی تراشه های رایانه 
ای و داروهاســت.اما با اعتراف خود ترامپ، 
تعرفه های جداگانه او بــرای امنیت ملی و 
دلایل دیگــر، علاوه بر تعرفه هــای متقابل 
قرار می گیرند که به معنای یکســان نبودن 
زمین بازی اســت. ترامپ درباره تعرفه های 
۲۵ درصدی فــولاد و آلومینیوم گفت: این  
تعرفه ها بالاتر و علاوه بر تعرفه های متقابل 
هســتند. خودروها، تراشــه های رایانه ای 
و داروها نیز با نرخ هــای بالاتر از آنچه طرح 
»تعرفه های متقابل« وی در نظر می گیرد، 

مشمول تعرفه می شوند.

ضربه دردناک رقبا و شرکای واشنگتن 
به اقتصاد آمریکا

اتحادیه اروپــا، کانادا و مکزیــک، اقدامات 
متقابلی بــرای تحمیــل درد اقتصادی به 
آمریــکا در واکنش به اقدامــات ترامپ در 
چنته دارنــد؛ در حالی که چیــن در حال 
حاضر با اعمال  تعرفه هــای خود بر واردات 
محصولات انرژی، ماشین آلات کشاورزی و 
خودروهای دارای موتور بــزرگ از آمریکا و 
همچنین تحقیقات ضد انحصاری از گوگل، 

اقدامات تلافی جویانه انجام داده است.
کاخ سفید اســتدلال کرده اســت که اخذ 
مالیات بر واردات مشــابه ســایر کشورها، 
عادلانه بــودن تجارت را بهبود می بخشــد 
و به طــور بالقوه درآمدهــای دولت آمریکا 
را افزایــش می دهد و در عیــن حال امکان 
مذاکراتــی را فراهم می کند کــه در نهایت 

می تواند تجارت را بهبود بخشد.

اما ترامــپ همچنین این قمار سیاســی را 
انجام می دهــد که رای دهنــدگان آمریکا 
می تواننــد ســطوح بالاتر تــورم را تحمل 
کنند. افزایش قیمت ها در سال های ۲0۲۱ 
و ۲0۲۲، به شــدت محبوبیت جــو بایدن، 
رئیس جمهور وقت آمریــکا را تضعیف کرد. 
رای دهندگانی که از تورم قدرت خریدشان 
را از بین برد، چنان ناامید شــدند که ســال 
گذشــته تصمیم گرفتند ترامــپ را به کاخ 
ســفید بازگردانند تا مشــکل را حل کنند. 
اما تــورم از زمان انتخابــات نوامبر افزایش 
یافته است و دولت آمریکا، روز چهارشنبه، 
گزارش کرد شاخص قیمت مصرف کننده با 

نرخ سالانه سه درصد رشد کرده است.
تیم ترامپ با وجود اذعان به احتمال برخی 
از مشــکلات مالی، تاب انتقــاد از تعرفه ها 
را نــدارد و می گوید تعرفه ها بایــد در برابر 
تمدید و گسترش کاهش مالیات های سال 
۲0۱۷ ترامــپ و همچنیــن تلاش ها برای 
مقررات زدایی و صرفه جویی اجبار از طریق 
توقف هزینه ها و تعدیل کارکنان کشوری در 
طرح ابتــکاری وزارت کارآیی دولت، ایلان 
ماسک، مشــاور میلیاردر ترامپ، سنجیده 

شود.
اما یک مانع بر ســر راه این رویکرد، ممکن 
است توالی سیاست های مختلف و احتمال 
یــک درگیری تجاری گســترده تر باشــد 
که ســرمایه گذاری و اســتخدام را در میان 

فشارهای تورمی بیشتر سرکوب می کند.
تحلیلگران بانک ولز فارگو، روز پنجشــنبه، 
در گزارشــی گفتند که تعرفه هــا احتمالا 
به رشد ســال جاری لطمه می زند؛ درست 
همانطــور که امــکان تمدید و گســترش 
کاهش مالیات ها می تواند به بهبود رشد در 

سال ۲0۲۶ کمک کند.
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ح طبقه بندی مشاغل عدالت مزدی با اجرای طر
عدم بازرسی های کار و تعلل در اجرای طرح طبقه بندی مشاغل؛ باعث 
بروز مشکلاتی در مسیر کارگران شده است.طرح طبقه بندی مشاغل 
تاجایی اهمیت دارد که وزیرکار می گویــد این طرح مانع از پارتی بازی 
می شــود. در حالی که قانون کار بر ضرورت اجــرای طرح طبقه بندی 
مشاغل و نظارت بر شــرایط کار در واحدهای تولیدی و خدماتی تأکید 
دارد، گزارش های میدانی نشان می دهد که بســیاری از کارفرمایان از 
اجرای این طرح سر باز می زنند و نهادهای نظارتی نیز بازرسی های لازم 

را انجام نمی دهند.
بر اســاس ماده 49 قانون کار، کارفرمایان موظف انــد در کارگاه هایی 
که بیش از ۵0 کارگــر دارند، طرح طبقه بندی مشــاغل را اجرا کنند تا 
کارگران بر اساس مهارت، سابقه و میزان سختی کار، دستمزد منصفانه 
دریافت کنند. با این حال، بســیاری از کارگاه ها به بهانه های مختلف از 
اجرای این قانون خودداری می کنند. کارگران نیز به دلیل نبود نظارت 

و بازرسی مستمر، قادر به پیگیری حقوق خود نیستند.
یکی از کارگران یک واحد صنعتی در این باره می گوید:ما سال هاســت 
که درخواست اجرای طرح طبقه بندی مشــاغل را داده ایم، اما کارفرما 
با وعده های بی نتیجه و عدم همکاری، اجــرای آن را به تعویق انداخته 
اســت. حقوق ما کمتر از چیزی است که باید باشــد، اما کسی پاسخگو 

نیست.
بنابر این گــزارش اجرای این طــرح نه تنها در بهبود حقــوق و مزایای 
کارگران مؤثر است، بلکه باعث افزایش انگیزه و بهره وری در محیط کار 
می شود. اما عدم نظارت کافی از سوی وزارت کار موجب شده است که 

بسیاری از کارفرمایان از اجرای آن طفره بروند.

طرح طبقه بندی مشاغل مانع از پارتی بازی می شود
 احمد میدری، وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در نشست شورای اداری 
جم، بیان کرده است: طبقه بندی مشــاغل کارکنان مشمول قانون کار 
امکان سیاســت گذاری های مناســب و مختلف را فراهم می کند. بی 
عدالتی  یا همان پارتی بازی موجب نارضایتی مردم می شود که تفاوت 
های شغلی و اســتخدام ها از جمله این موارد است و باعث می شود که 

افراد احساس کنند حق شان ضایع شده است.
وی تصریح کرد: مــاده 4۸و 49قانون کار به طبقه بندی مشــاغل برای 
جلوگیری از بهره کشی از نیروی کار اشــاره دارد و بر این اساس وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی موظف شــده این طبقه بندی را براســاس 

استانداردها و عرف مشاغل کارگری تهیه کند.
میدری گفت: منظور از طرح طبقه بندی مشــاغل کارکنان مشــمول 
قانون کار این است که کارکنان با رعایت شرایط احراز پیش بینی شده 
در شناسنامه شغلی از گروه، مزد شــغل و مزد سنوات برخوردار شوند. 
گروهی از مردم به مسئولان فشــار می آوردند و آن مسئولان امتیازی 
به آن گروه ها می دهند و باعث بی عدالتی در جامعه می شــوند. آزمون 
های استخدامی که دولت برگزار می کند مانع بسیاری از این بی عدالتی 
هاســت البته در شــرکت ها وضعیت فرق می کند زیــرا کمتر آزمون 

استخدامی برگزار می شود.
وی اضافه کــرد: بهترین علاج بــرای جلوگیری از ایــن پارتی بازی ها 
برگزاری آزمون استخدامی در شرکت ها به ویژه در شهرستان جم است 
که دیگر افراد شایســته احســاس نکنند، محروم مانده اند و حق شان 

ضایع شده است. البته اداره کار هر شهرستان باید پیگیر این امور باشد.

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با اشــاره به حمایت از بخش خصوصی 
یادآور شــد: چنانچه پیمانکاران داخلی تقویت شوند و نیازهای شرکت 
های خصوصی درهمان استان برطرف شــود زمینه اشتغال افراد بومی 
بیشتر فراهم می شود بنابراین تولید داخل استان باید تقویت شود.هم 
اینک مردم از وضعیت سطح کلان اقتصادی و تورمی که در کشور وجود 
دارد گلایه دارند، زیرا قدرت خرید آن ها کاهش پیدا کرده اســت و این 
نگرانی وجود دارد که نتوانند با دارایی هایشان سطح رفاه خوبی داشته 

باشند.
سمیه گلپور،رئیس انجمن صنفی کارگران در این باره می گوید: من با 
صراحت می گویم که ۷0درصد کارگاه ها، حتی کارگاه های بزرگ طرح 
طبقه بندی مشــاغل را انجام ندادند طرحی که در آن متناسب با زمانی 
که کارگر کار می کرده و شرایط خودش را ارتقا داده است، از نظر کاری 
ارتقا پیدا می کند از یک گروه به گروه دیگر می رود، و لذا دســتمزدش 

مورد تاثیر قرار می گیرد.
وی ادامه داد:  امروز بازرســی در رابطه با این بحث متاسفانه به صورت 
جامع و کامل انجام نمی شــود، لازم اســت تا درباره اینکــه تا چه حد 
بازرسان مطابق با واقعیت نقش خود را به خوبی ایفا می کنند تحقیقات 
دقیقی انجام شــود. در حال حاضر تعداد بازرسان کم است و کفاف این 
همه کارگاه و کارخانه را نمی دهد و قطعاً در این کشــور پهناور داشتن 
چند صد بازرس کار بســیار ناچیز اســت، در حالی که ما در برهه ای از 
تاریخ قرارداریم که تولید، برداشتن موانع تولید و اشتغال سال ها است 

که از سوی عالی ترین مقام کشور به عنوان شعار سال بیان می شود.
کارشناســان می گویند نظارت ضعیف و تعداد کم بازرســان کار باعث 
شده اســت که تخلفات کارفرمایان افزایش یابد. بسیاری از کارگران از 
شرایط ناعادلانه حقوقی خود گلایه دارند، اما نبود بازرسی های منظم و 

مؤثر، پیگیری این مشکلات را دشوار کرده است.
 کارشناسان معتقدند که برای حل این مشکل، وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی باید با افزایش تعداد بازرسان کار، روند نظارت بر اجرای طرح 
طبقه بندی مشاغل را جدی تر دنبال کند. همچنین ایجاد سامانه های 
آنلاین شکایات کارگری و اعمال جریمه های سخت گیرانه تر می تواند 
کارفرمایــان را به رعایت حقــوق کارگران وادار کند.در شــرایطی که 
مشــکلات اقتصادی بر معیشــت کارگران فشــار آورده است، اجرای 
صحیح قوانیــن کار و افزایش نظارت ها می توانــد گامی مؤثر در جهت 

تحقق عدالت شغلی و بهبود شرایط کارگران باشد.

وزیر صمت:
ونق و ساماندهی تجارت   مصوبه دولت موجب ر

در استان بوشهر خواهد شد
 وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: مصوبه دولت چهاردهم باعث رونق 

و ساماندهی تجارت ملوانی در استان بوشهر خواهد شد.
ســید محمد اتابک در حاشیه نشســت با اعضای اتاق بازرگانی بوشهر 
درگفت وگو با خبرنگاران افزود: بوشهر از استان هایی است که تجارت 
در ارزش افزوده آن نقش بسزایی دارد که باید با ایجاد برخی از تعرفه ها 
یا برداشتن برخی دیگر شــرایطی را پیدا می کرد که تجار بتوانند بهتر 
فعالیت کنند.وی یادآور شد: برای استفاده از این ظرفیت دریامحور در 
استان بوشهر برخی از تعرفه ها برداشــته شده است که موضوع مصوبه 
مربوط به تجارت ملوانی در همین راستا است.وزیر صمت تصریح کرد: 
یکی از مزیت های خوب اســتان بوشــهر همجواری با دریا و دریامحور 

بودن صنایع در این استان است.

توسعه

شــرکتهای کرمان موتور، مدیران خودرو و بهمن طی 
یک هفته گذشــته و همزمان با ایام ســالگرد پیروزی 
انقلاب اســلامی، بــرای چندمین بار در ســال جاری 
به بهانــه افزایش هزینه هــای تولیــد، قیمت برخی 

محصولات خود را افزایش دادند.
 در پی افزایــش رســمی قیمت برخــی محصولات 
شــرکتهای کرمان موتور، مدیران خودرو و بهمن طی 
یک هفته گذشته، قیمت محصولات این شرکت ها در 
بازار آزاد هم روند افزایشی پیدا کرده است. با این وجود 
هنوز بازار خودرو بــا رکورد روبه رو اســت و خبری از 

رونق معاملات آنهم در شب عید نیست.
در حال حاضر مشــکل اصلــی خریداران بــه غیر از 
افزایش چندباره قیمت ها، تحویل ندادن خودروهای 
خریداری شده در موعد اعلام شده از سوی شرکت های 
خودروساز مونتاژکار  اســت. به نوعی فقط این شرکت 
ها بر طبل افزایش قیمت برای جبران هزینه های خود 

تمرکز کرده اند و  از آن طــرف به وعده های 
خود نسبت به مشتریان در بخش تحویل به 
موقع خودروهای ثبت نامی و خدمات پس از 

فروش عمل نمی کنند. 

 مونتاژکاران چقدر گران کردند؟  
طبق اطلاعیه منتشرشــده گــروه بهمن در 

ســامانه کدال، قیمت فیدلیتی پرایــم تیپ یک با ۱۵ 
درصد افزایــش، فیدلیتی پرایم تیــپ ۲ با ۱۶ درصد، 
فیدلیتی پرســتیژ تیپ یک با ۱4 درصــد و فیدلیتی 
پرســتیژ تیپ ۲ با ۱۳ درصد رشــد مواجه شده است. 
همچنین، دیگنیتی پرایم نیز ۲ درصد افزایش داشته 

اما قیمت دیگنیتی پرستیژ ۱4 درصد بالا رفته است.
البتــه این در حالی اســت کــه به قیمت هــای فوق، 
هزینه های مالیات، شــماره گذاری و بیمــه نیز اضافه 

خواهد شد. 

مدیران خــودرو هم بــرای بهمن ماه ۱40۳ 
بار دیگر قیمت محصولات خــود را افزایش 
داده و برخی مدل ها رشــد چند صد میلیون 
تومانی را تجربه کرده اند. بررســی تغییرات 
 IE قیمتی نشــان می دهد  تیگو ۸ پرومکس
با افزایش ۳۱0 میلیــون تومانی از ۲ میلیارد 
و ۸09 میلیون تومان بــه ۳ میلیارد و ۱۲4 

میلیون تومان رسیده است. 
X۲۲ پرو دســتی با افزایش ۱0۳ میلیــون تومانی، به 
9۶۲ میلیون تومان و X۳۳ کــراس اتوماتیک نیز ۲۷ 
میلیون تومان گران  و  یک میلیارد و ۸۳ میلیون تومان 

قیمت گذاری شده است.
X۵۵ پرو رشــد 44 میلیون تومانــی را تجربه کرده و 
قیمت آن به یک میلیارد و ۵۱۵ میلیون تومان رسیده 
اســت. آریزو ۶ جی تی نیز ۸۲ میلیون تومان افزایش 
قیمت داشــته و به یک میلیارد و ۶9۶ میلیون تومان 

رسیده است.
همچنین اف ایکــس AWD با افزایــش ۵9 میلیون 
تومانی، به ۲ میلیــارد و ۲۷۳ میلیون تومان رســیده 

است.
هم زمان با مدیــران خودرو، کرمان موتــور نیز قیمت 
محصولات خود را افزایــش داده و برخی مدل های این 

شرکت با جهش قیمتی مواجه شده اند.  
 قیمت دو مدل پیکاپ کی ام ســی T۸ و کی ام ســی 
T9 بــه ترتیب ۱ میلیــارد و ۸۲0 میلیــون تومان و ۲ 
میلیارد و ۱۷0 میلیون تومان بود. امــا اکنون با اعلام 
قیمت های جدید کارخانه ای، خریداران به ترتیب نیاز 
به بودجه ای معادل ۱ میلیــارد و 9۷0 میلیون تومان 
و ۲ میلیارد و ۳۵0 میلیون تومان خواهند داشــت. از 
بین این محصولات، بیشترین افزایش قیمت مربوط به 
کی ام سی T9 است که با ۱۸0 میلیون تومان افزایش 

مواجه شده است.

و خودر

خریدار  بازار خرید و فــروش خودرو که 
از چندین ماه گذشــته در رکود شدید قرار 
گرفته بود، با نزدیک شــدن بــه هفته های 
پایانی سال و سفرهای نوروزی هموطنان به 
تحرک افتاده است به طوری که خریداران و 

مصرف کنندگان وارد بازار شده اند.
امسال نیز مانند سال های گذشته با نزدیک 
شدن به عید نوروز، شاهد افزایش تقاضا در 
بازار خودرو هســتیم؛ هر چند ســایه رکود 
تورمی بر بازار ســایه انداخته اما پیش بینی 
کارشناســان حاکی از بهبود بازار خودرو در 

روزهای آینده است.
در کنار افزایش تقاضا و میل به خرید خودرو 
که بازار را به تحرک وا مــی دارد، تغییر نرخ 
ارز و تحــولات بین المللی نیز بــر این بازار 
مصرف تاثیر گذار است به طوری که فعالان 
بازار خودرو انتظار دارند بــا افزایش قیمت 
ارز در بازار غیررســمی، اســتقبال مردم از 
خودروهای داخلی نیز بیشتر باشد هرچند 

این افزایش تقاضا تدریجی خواهد بود.
درباره بررســی وضعیــت بازار خــودرو با 
اســد کرمی رئیس اتحادیه فروشــندگان 
خودرو و ســعید موتمنی و رسول سلیمانی 
از کارشناســان بازار خودرو بــه گفت و گو 

نشستیم.

بازار خودرو در هفته های منتهی به 
ایام نوروز داغ می شود

اســد کرمی رئیس اتحادیه فروشــندگان 
خودرو در پیــش بینی بــازار خــودرو به 
خبرنگار اقتصــادی ایرنا گفــت: با نزدیک 
شــدن به عید نوروز اکنون شــاهد افزایش 
حضور مشــتری و خریداران در بازار خودرو 
هســتیم.وی افزود: بازار خودرو به آرامی از 
رکود خارج می شــود و تجربه چندین ساله 
نشان داده است که تا عید نوروز بازار خودرو 
بهبود پیدا می کند زیرا بخشی از خریداران 
به دنبال تعویض خودرو هستند و برخی هم 
می خواهند خودرویی برای خانواده دست 

و پا کنند.
رئیس اتحادیه فروشــندگان خودرو با بیان 
اینکه مراجعــه مردم به بازار خــودرو برای 
خرید آن آغاز شده است، به این نکته اشاره 

کرد که افزایش نــرخ ارز در هفته های اخیر 
هنوز تاثیری در بازار خودرو نداشته است و 

نتوانسته بازار را به اصطلاح تکان دهد.

خروج آرام بازار خودرو از رکود
کرمی با بیان اینکه گرایش مردم بیشــتر به 
خودروهای شرکتی اســت تا خرید از بازار 
آزاد، افــزود: قیمت کارخانــه ای خودروها 
فاصله زیادی نسبت به خودروهای بازار آزاد 

قرار دارد.
وی با اشــاره قیمــت بــالای خودروهای 
وارداتی گفت: قیمــت خودروهای وارداتی 
به خاطر آپشــن و کیفیت بالاتــر، بالاتر از 
تــوان خرید عامه مــردم اســت و از این رو 
بیشــتر تمایل و تقاضا برای خرید به سمت 

خودروهای داخلی است.
وی این نکته را بیان کــرد که برخی از مدل 
های خودروهای وارداتــی مانند فولکس از 
زمان ورود به کشــورمان تا کنون، افزایش 

قیمت بالایی داشته است.
رئیس اتحادیه فروشــندگان خودرو تاکید 
کرد: بــا افزایش تقاضا بــرای خرید در بازار 
انتظار مــی رود ۲0 تا ۳0 درصــد افزایش 

قیمت در خودروهای داخلی رقم بخورد.
کرمی با بیان اینکه ترمز قیمت خودروهای 
مونتاژی کشیده شده است، گفت: از آنجایی 
که مــردم رغبتی به خودروهــای مونتاژی 
ندارند و تنها بعضی از مــدل ها مانند هایما 
و جــک طرفدارهای زیادی دارند، شــاهد 
ثابــت ماندن و حتــی ارزان شــدن قیمت 

خودروهای مونتاژی هستیم.

بازار خودرو در آستانه عید نوروز 
رونق پیدا می کند

رسول ســلیمانی کارشــناس بازار خودرو 
در گفت و گو بــا خبرنگار اقتصــادی ایرنا با 
اشــاره به اینکه بازار خودرو در آستانه عید 
نوروز رونق پیدا می کند گفت: بازار خودرو 
در عید متلاطم می شــود  و وضعیت خرید و 

فروش بهتر می شود.
وی ادامــه داد: همزمان با نزدیک شــدن 
به عیــد نــوروز و نیازهای مصرفــی مردم 
همچنین نگرانی از افزایش قیمت بعد عید 

عملًا باعث رونق بازار خواهد شد.
ســلیمانی با بیان اینکه خودرو متناسب با 
نرخ ارز رشد نکرده اســت گفت: حتی نرخ 

رشــد قیمت خودروها کمتر از نرخ رشــد 
نقدینگی بوده اســت بازار خودرو از ســایر 
بازارها عقب مانده است. به احتمال زیاد این 
عقب ماندنی جبران خواهد کرد و یک رشد 

قابل توجهی را در آینده خواهیم داشت.
کارشناس بازار خودرو واردات خودروهای 
کارکرده را مانــع از افزایش قیمت هیجانی 
خودرو در آینده اعلام کــرد و گفت: با اینکه 
قانــون و آییــن نامــه واردات خودروهای 
کارکرده وجــود دارد، اما به نظر می رســد 
وزارت صنعت انگیزه ای بــرای واردات این 

خودروها ندارد.
سلیمانی بیان داشت: میزان ارز اختصاصی 
به خودروها امســال کاهش یافته اســت با 
توجه به این امر بهتریــن گزینه برای اینکه 
واردات، خودروهای کارکرده اســت که نیاز 

به ارز کمتری دارد.

بازار خودرو از نرخ ارز عقب
 مانده است

سعید موتمنی دیگر کارشناس بازار خودرو 
نیز در گفت و گو با خبرنــگار اقتصادی ایرنا 
درباره پیــش بینی بازار خــودرو می گوید: 

بازار خودرو طی یک ســال رونقی نداشته 
و مراجعــه کننده  چندانی به بــازار صورت 
نگرفته است.وی افزود: همیشه بازار خودرو 
و بازار ملک به دنبال آرامش اســت باید در 
هر صورت نرخ تورم کنترل شــود تا عرضه و 

تقاضا نیاز بازار را تامین کند.
این کارشــناس بازار خودرو با بیان اینکه در 
یک سال گذشــته در بازار خودرو افزایش 
قیمتــی قابل توجهــی نداشــتیم، گفت: 
هر چنــد در چند ماه گذشــته افزایش ۳0 
درصدی قیمت خودروهــای کارخانه ای را 
داشــتیم اما بازار خودرو با توجه به نوسان 
نرخ دلار، نســبت به بقیــه بازارها کمترین 
رشد را داشــته اســت، به عنوان مثال سال 
گذشته همین موقع قیمت کوئیک اتومات 
حدود 490 میلیون تومان بود امسال ۶۲0 
میلیون تومان یا کوییک دنده ۳9۵ میلیون 

تومان بود الان 490 میلیون تومان است.
موتمنی تاکید کرد: بازار خودرو نســبت به 
ســایر بازارها با قیمــت ارز همخوانی ندارد 
و خودرو مسیرش را از نوســان نرخ ارز جدا 

کرده است.
وی با اشــاره بــه اینکه ۵0 نــوع خودروی 
وارداتی بازار را اشــباع کرده اســت، گفت: 
اگر خــودروی وارداتی وارد بازار نمی شــد 
خودروهای داخلی و مونتاژ پاسخگوی نیاز 
مردم نبود و مردم باید خودروهای مونتاژی 

را ۲برابر قیمت فعلی می خریدند.
کارشــناس بازار خــودرو با بیــان اینکه به 
خاطر فاصلــه قیمتی بازار و شــرکت های 
خودروساز اکنون مشــتری های کمتری به 
بازار مراجعه می کنند، افزود: مردم سعی می 
کنند خودروهای مورد نیــاز خود را به طور 
مستقیم از شــرکت های خودروساز خرید 
کنند.وی به قدرت خرید مردم در بازار اشاره 
کرد و گفت: اکنون تمام بازارها رکود است و 
مردم قدرت خرید ندارند. باید تورم در یک 
نقطه ای کنترل شود و اگر این اتفاق نیفتد، 
همه آســیب می بینند.موتمنی اضافه کرد: 
نوسان نرخ ارز قدرت تصمیم گیری و خطر 
پذیری را از مردم گرفته و به دلیل آثار روانی 
آن بر بــازار، نوعی ســردرگمی ایجاد کرده 

است.

خریدار  طرح رجیســتری موبایل یکی از 
موفق ترین طرح هایی بود که در تاریخ کشور 
توانست با قاچاق یک نوع کالا مقابله کند؛ اما 
اهمال کاری در به روزرسانی زیرساخت ها، 
ضربه سنگینی به پیکر این طرح وارد کرده 

است.
 طرح رجیســتری موبایل به عنــوان یکی 
از موفق ترین اقدامات در زمینــه مبارزه با 
قاچاق تلفن همراه، به دلیل کج سلیقگی ها و 
مماشات های مختلف با دلایل متعدد دچار 

آسیب شده است.
طی ســال های اخیــر، این طــرح همواره 
موضوع بحث میــان وزارتخانه های دولت، 
نمایندگان مجلس و ســتاد مبارزه با قاچاق 

کالا و ارز بوده است.
مسئولیت اصلی اجرای رجیستری بر عهده 
وزارت ارتباطات است، اما سامانه مرتبط با 
این طرح زیر نظر وزارت صمــت قرار دارد. 
این موضــوع باعث بــروز ناهماهنگی های 

متعددی شده است.
 وزارت ارتباطــات در دولت قبــل، به ویژه 
شخص وزیر، نظر چندان مساعدی نسبت به 
این طرح نداشت و آن را موفق نمی دانست. 
به همین دلیل، گرچــه در مصاحبه ها از آن 
حمایت می کرد، اما در عمــل هیچ اقدامی 
بــرای توســعه زیرســاخت های آن انجام 

نمی داد.
طــرح رجیســتری کــه در ســال ۱۳9۶ 
اجرایی شد، از همان زمان تاکنون نیازمند 

به روزرســانی های فنی و زیرساختی بوده 
اســت. دلیل این امر، تغییــرات مداوم در 
نســل موبایل ها و تکنولوژی هــای مرتبط 
است. از ســوی دیگر، کلاهبرداران طی این 
سال ها توانسته اند باگ های این سیستم را 

شناسایی کرده و آن را دور بزنند.
به عنوان مثال، یکــی از روش هایی که برای 
دور زدن رجیســتری اســتفاده می شود، 
کپی کردن IMEI گوشی های ارزان قیمت 
دکمه ای روی دستگاه های قاچاق است. به 
این ترتیب، شناسایی دســتگاه غیرممکن 
می شــود و ســامانه رجیســتری دستگاه 
قاچاق را به عنــوان یک موبایــل دکمه ای 

مجاز شناسایی و تأیید می کند.

آمار واردات موبایل در سال 1402
نگاهی به آمار واردات موبایل نشان می دهد 
که در ســال ۱40۲ حــدود ۱۵ میلیون و 
۵00 هزار دســتگاه تلفن همراه به ارزش ۳ 
میلیارد و 400 میلیون دلار وارد ایران شده 
اســت. از این تعداد، ۳۲ درصد )بیش از یک 
میلیارد دلار( مربوط بــه تلفن های همراه 
بالای ۶00 دلار بوده و مابقی گوشــی های 

میان رده و پایین رده هستند.
آمارهــا همچنیــن نشــان می دهنــد که 
موجــب  آیفــون  واردات  ممنوعیــت 
صرفه جویــی بیــن ۵00 میلیــون تا یک 
میلیارد دلار شده بود. البته، دعوای اصلی بر 
سر همین آمارهاست. مخالفان ممنوعیت 

واردات معتقــد بودند که ایــن اقدام باعث 
واردات بی ضابطه آیفون شده و همان میزان 
ارزبری همچنان در حال انجام اســت. گواه 
این ادعا، روش های دور زدن رجیستری بود 
که حتی در شــبکه های اجتماعی آموزش 
داده می شد. در مقابل، موافقان ممنوعیت، 
این نظریــه را رد کرده و دیــدگاه متفاوتی 

داشتند.

اختلاف نظرها و سرنوشت رجیستری
درگیری ها بر سر شکســت یا عدم شکست 
ســامانه رجیســتری موبایل افزایش یافته 
است. عده ای معتقدند که با توجه به امکان 
دور زدن این سیستم، بهتر است آن را کنار 
گذاشــت. گروهی دیگر، با وجود نقص های 
ســامانه، همچنــان آن را موفق ترین طرح 
مقابله با قاچاق می دانند. در نهایت، گروهی 
نیز با پذیرش ایرادهای ســامانه، بر اصلاح 

مشکلات آن تأکید دارند.
در نهایــت، نظر گروه ســوم غالب شــد و 
دولت و مجلس تصمیــم گرفتند در بودجه 
۱40۳ بندی را برای رفع ایرادهای ســامانه 
رجیستری اختصاص دهند. بودجه ای که به 
نظر می رسد محقق شده، اما هنوز نتیجه ای 

از آن دیده نمی شود.
ســوال اصلی: چــرا اقدامی بــرای تقویت 

زیرساخت ها انجام نشده است؟
حال، ســوال اصلی این اســت که با وجود 
تحقق بودجه مذکور، چرا وزارت ارتباطات 

تاکنــون اقدامی بــرای اصــلاح ایرادهای 
ســامانه رجیســتری انجام نداده است؟ آیا 
مســئولان این وزارتخانه عزم جدی برای 
اصلاح این طرح موفق در زمینــه مقابله با 

قاچاق ندارند؟
البتــه، نباید همــه تقصیرها را بــه گردن 
وزارتخانه دولت چهاردهم انداخت، چراکه 
عمر فعالیت آن ها به شش ماه هم نمی رسد. 
اما باید عزم و اراده ای جــدی برای رفع این 
مشکلات از خود نشــان دهند. در غیر این 
صورت، دامنه فراگیری روش های دور زدن 
رجیستری افزایش یافته و به دیگر مدل های 

موبایل نیز خواهد رسید. این امر، در نهایت، 
طرح رجیستری را با شکست مواجه خواهد 

کرد.

مهلت یک ماهه برای رفع مشکلات
اخیراً علی خضریان، عضو کمیســیون اصل 
90 مجلس، اعلام کرد که این کمیســیون 
یک ماه به وزارت ارتباطات مهلت داده است 
تا مشکلات سامانه رجیســتری را برطرف 
کند. حال باید دید این مهلــت یک ماهه تا 
چه اندازه در تســریع حل مشــکلات مؤثر 

خواهد بود.

و باز هم گران کردند ۳ مونتاژکار خودر
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ودی   انتشار گواهی سکه مرکزی به ز
عملیاتی می شود

 بانک مرکزی اعلام کرد: در راســتای جزء ســوم بند ب ماده )4( قانون 
بانک مرکزی و در ادامه تمهیدات سیاســتگذار پولی برای مدیریت بازار، 
طرح انتشار  گواهی ســکه مرکزی به زودی عملیاتی می شود. مصطفی 
قمری وفا مدیر روابط عمومی بانک مرکزی روز جمعه در صفحه شخصی 
خود در فضای مجازی نوشت: در این طرح، دارندگان گواهی سکه امکان 

فروش گواهی خود را در هر زمان تا تاریخ سررسید خواهند داشت.
وی نوشت: »شــیوه نامه گواهی ســکه مرکزی« به زودی از طرف بانک 

مرکزی منتشر می شود.

وز سهام عدالت ۱۴۰ هزار تومان کم شد ارزش ر
ارزش ســهام عدالت ۵۳۲ هزار تومانی روز جمعه ۲۶ بهمن ماه ۱40۳ 
با احتساب و اعمال تمام افزایش ســرمایه های شرکت های بورسی در 
این ســهام با کاهش ۱40 هزار تومانی به ۲4 میلیون و ۳99 هزار تومان 
رسید.روز جمعه )۲۶ بهمن ۱40۳( ارزش سهام عدالت ۵۳۲ تومانی با 
احتساب و اعمال تمام افزایش سرمایه های شرکت های بورسی در این 
سهام با کاهش حدود ۱40 هزار تومانی در هفته گذشته به ۲4 میلیون 

و ۳99 هزار تومان رسیده است.
شایان ذکر اســت به طور کلی 49 شرکت در سبد ســهام عدالت قرار 
دارند که از این تعداد ۱۳ شــرکت غیر بورسی و ۳۶ شرکت بورسی بوده 
و درصد متفاوتی از هر کدام از شــرکت ها در ســبد سهام عدالت وجود 
دارد، لذا ممکن اســت ارزش سبد ســهامداران دارای اندکی تفاوت با 
مبالغ فوق باشــد. به همین دلیل توصیه می شــود برای اطلاع دقیق از 
ارزش روز سهام عدالت خود به سامانه سهام عدالت به آدرس اینترنتی 
sahamedalat.ir مراجعه کرده و در قسمت مشــاهده دارایی سهام 

عدالت با ورود کد ملی از به روزترین ارزش سهام خود اطلاع یابید.

دلایل افزایش قیمت طلا در ایران و جهان
قیمت جهانی طلا از سال گذشته تاکنون بیش از ۱0 درصد رشد داشته 
اســت. کاهش احتمالی نرخ بهره در ســال ۲0۲۵، افزایش تنش های 
بین المللی و خرید گســترده طلا توســط بانک های مرکزی از جمله 
عوامل تأثیرگذار در این روند صعودی بوده اند. در ایران نیز افزایش نرخ 
ارز و کاهش ارزش پول ملی، مردم را به ســمت سرمایه گذاری در طلا و 

صندوق های سرمایه گذاری مرتبط سوق داده است.
طلا همواره به عنوان ارزشمندترین فلز شــناخته شده در طول تاریخ 
جایگاه خود را حفظ کرده اســت. امروزه نیز قیمت جهانی طلا به طور 
مســتمر تحت نظر تحلیلگران اقتصادی قرار دارد. از ســال گذشــته 
تاکنون، این فلز گران بها روند صعودی داشته و بیش از ۱0 درصد رشد 
کرده اســت.یکی از مهم ترین عوامل تأثیرگذار بــر قیمت جهانی طلا، 
نرخ بهره تعیین شده از ســوی بانک مرکزی آمریکا )فدرال رزرو( برای 
ســال ۲0۲۵ اســت. در حال حاضر، این نرخ در محدوده 4.۲۵ تا 4.۵ 
درصد قرار دارد و پیش بینی ها نشــان می دهد کــه احتمال کاهش آن 
تا پایان ســال ۲0۲۵ وجود دارد. این کاهش می تواند به افزایش بیشتر 
قیمت طلا منجر شود.از سوی دیگر، تنش ها و ناامنی های بین المللی در 
یک سال اخیر عاملی کلیدی در رشد قیمت طلا بوده است. جنگ میان 
اسرائیل و حماس و گسترش دامنه آن به ایران، همراه با تداوم درگیری 
میان روسیه و اوکراین، از جمله بحران هایی بودند که به افزایش تقاضا 

برای طلا به عنوان یک دارایی امن دامن زده اند.
همچنین، خرید طلا توســط بانک های مرکزی کشــور های مختلف 
یکی دیگر از عوامل رشــد قیمت این فلز گران بها محسوب می شود. بر 
اساس داده های شورای جهانی طلا )WGC(، در سال ۲0۲4 بسیاری 
از بانک های مرکزی اقدام به افزایش ذخایــر طلای خود کردند که این 

موضوع تأثیر مستقیم بر افزایش قیمت جهانی طلا داشت. 
در ایران نیز قیمت طلا به ویژه در یک سال اخیر روندی صعودی داشته 
که ناشــی از دو عامل اصلی بوده است: رشــد نرخ ارز و افزایش قیمت 
جهانی طلا. از ســوی دیگر، تورم بالا و کاهــش ارزش پول ملی موجب 
شده اســت که مردم برای حفظ قدرت خرید و ارزش دارایی های خود، 

به سرمایه گذاری در طلا روی بیاورند.

ویترین

  سخنگوی مرکز مبادله ایران با اعلام جزییات جدید از 
پیش فروش یک میلیون سکه بانک مرکزی از افزایش 

سقف خرید به ۶ قطعه سکه خبر داد.
 اصغر بالسینی در این باره گفت: با توجه به درخواست 
هــای واصله به مرکــز مبادله ایــران و با هــدف رفاه 
متقاضیــان این امــکان جدید در پیــش فروش یک 
میلیون قطعه ســکه بهار آزادی فراهم شده که هر فرد 
ایرانی بالای ۱۸ سال یک سکه تمام و دو نیم سکه و سه 
قطعه ربع ســکه بهار آزادی از طریق پیش فروش های 

مرکز مبادله ایران خریداری نماید.
وی افزود: این بدان معناست که هر متقاضی می تواند 
هر سه نوع قطعه ســکه را در تعدادهای مشخص شده 
خریداری نماید.بالســینی جدول تحویل سکه ها را به 

شــرح زیر اعــلام کرد:تحویل ســکه ضرب 
۱۳۸۶ در موعد تحویل ۳۱ خرداد ۱404: در 
پیش فروش روز یکشنبه ۲۸ بهمن ماه سال 
جاری با موعد تحویل ۳۱ خردادماه ۱404، 

انواع سکه ضرب ۱۳۸۶ به فروش می رسد.
تحویل ســکه ضرب ۱404 در موعد تحویل 
۳0 مردادمــاه ۱404: در پیــش فروش روز 

دوشــنبه ۲9 بهمن ماه ســال جاری با موعد تحویل 
۳0مردادمــاه ۱404، انواع ســکه ضــرب ۱404 به 
فروش می رسد.تحویل ســکه ضرب ۱404 در موعد 
تحویل ۳0 مهرمــاه ۱404: در پیش فروش روز ســه 
شــنبه ۳0 بهمن ماه ســال جاری با موعد تحویل ۳0 
مهرماه ۱404، انواع ســکه ضــرب ۱404 به فروش 

می رســد.بر این اساس ســامانه حراج سکه 
 مرکز مبادلــه ایــران بــه آدرس اینترنتی

 market.ice.ir، جهــت ثبت نــام و احراز 
هویت کسانی که قبلا در این سامانه ثبت نام 

نکرده اند، فعال است.
متقاضیانی که قبلا در حراج های سکه مرکز 
مبادله ثبت نام و اقدام به خرید سکه از طریق 
حراج نموده اند، نیازی به ثبت نــام مجدد ندارند؛ ولی 
متقاضیان جدید لازم اســت ثبت نــام و احراز هویت 
خــود را انجــام داده و در روزهای تعیین شــده برای 
ثبت ســفارش مراجعــه نمایند.درخواست می شود 
متقاضیان، ثبت نام خود را به روزهای پیش فروش 
به تعویق نیندازند و سریعتر ثبت نام و احراز هویت 

نموده و در سه روز مشخص شده واریز وجه و ثبت 
سفارش را بر اســاس قیمت هایی که اعلام خواهد 

شد، انجام دهند.
بزودی آگهی پیش فروش ســکه هــای مرکز مبادله 
ایران و قیمت های تعیین شــده از طریق سایت مرکز 
مبادله ایران و ســامانه ســکه این مرکز منتشر خواهد 
شد.روز شنبه ۲۷ بهمن ماه، ربع سکه بهار آزادی ضرب 
سال ۱۳۸۶، نیم ســکه طلای بهار آزادی ضرب سال 
۱۳۸۶ و تمام سکه طلای بهار آزادی ضرب سال ۱۳۸۶ 

بانک مرکزی، بدون بسته بندی عرضه می شود.
 متقاضیــان برای ثبت ســفارش می تواننــد از طریق 
 ســامانه مرکــز مبادله ایــران بــه نشــانه اینترنتی

 market.ice.ir اقدام کنند.

سکه

مریم فکری  یک کارشــناس بازار سرمایه 
می گوید: رشــد نرخ ارز در شــرایطی که با 
سیاســت های انقباضی و محدودیت های 
معاملاتی همراه باشــد، لزوما منجر به رشد 
متناســب در شــاخص کل نخواهد شد و 
این همــان عاملی اســت که باعث شــده 
شاخص بورس در ســال ۱40۳ به رغم رشد 
قابل توجه نرخ ارز، افزایش کمتری را تجربه 

کند.
 با وجود تکان شــدید قیمت ها در بازارهای 
طلا، ســکه و ارز، اما بــورس از روند مثبت 
قیمت ها جا مانده و نتوانســته به مانند آنها 
روند صعودی به خــود بگیرد و سودســاز 
شــود. به نوعی، به باور کارشناسان، بورس 
تهران باز هم نسبت به بازارهای مالی دیگر 

عقب مانده و شرایط خوبی ندارد.
تحلیل ها حاکی از آن است که سایه سنگین 
افزایش نــرخ دلار و طلا روی بورس ســایه 
افکنده و باعث شــده این بــازار مجدد پس 
از ماه ها مــورد توجه قرار بگیــرد و به نوعی 
بتواند در کانــون توجهات باشــد. افزایش 
قیمت دلار بــرای بازار ســرمایه دو وجهه 
مثبــت و منفــی دارد و می توانــد تهدید و 

محرک رشد باشد.
تاثیر مثبت نرخ دلار روی بورس را می توان 
مرتبط بــا صنایع صادرات محــور یا دلاری 
دانست. معاملات این شــرکت ها عمدتا به 
صورت ارزی اســت و با افزایش نرخ شاهد 
ســودآوری این شرکت ها هســتیم که در 
نهایت این موضوع می تواند افزایش قیمت 

سهام را در پی داشته باشد.
امــا در مقابل، نکته ای که وجــود دارد، این 
است که افزایش قیمت ارز توافقی می تواند 
روی بورس تاثیر بگــذارد و افزایش قیمت 
دلار آزاد به صورت روانی بازار را تحت تاثیر 
قرار می دهد و شرایط بدی را برای بازار پدید 
می آورد. این روزهــا تاثیر روانی قیمت دلار 
بر بازار ســهام بیش از تاثیر واقعی آن بوده و 

باعث شده بازار سهام تغییر مسیر دهد.
به باور تحلیلگران، با توجه به شــرایط این 
روزهای اقتصاد کشور و شــرایط بورس به 
نظر می رســد که این روزها تاثیرات منفی 
افزایش نرخ دلار بر بــورس بیش از تاثیرات 

مثبت آن باشد.

چرا حال بورس خوب نیست؟
در همیــن رابطــه مجیــد عبدالحمیدی، 
کارشــناس بــازار ســرمایه در گفت وگو با 
خبرگــزاری خبرآنلاین دربــاره وضعیت 
بازار سرمایه در مقابل ســایر بازارهای مالی 
می گویــد: وضعیت بــازار ســرمایه را باید 
در چارچــوب پویایی های اقتصــاد کلان، 
تحــولات بازارهای رقیب و سیاســت های 
پولی و مالی بررســی کــرد. در حال حاضر 
رشــد نرخ ارز و افزایش انتظــارات تورمی، 
نقش دوگانه ای در بورس ایفا کرده اســت. 
از یک سو، افزایش نرخ تســعیر ارز موجب 
رشــد ارزش ریالــی درآمد شــرکت های 
صادرات محور شده و از ســوی دیگر، رشد 
هزینه هــای تولیــد در صنایع وابســته به 
واردات، حاشیه ســود شرکت های تولیدی 

را تحت فشار قرار داده است.
وی می افزاید: در سطح کلان، سیاست های 
پولی بانــک مرکزی، به ویــژه مدیریت نرخ 
بهره بین بانکی، تاثیر مســتقیمی بر جریان 
نقدینگی ورودی بــه بازار ســرمایه دارد. 
افزایش نرخ بهره، موجب افزایش جذابیت 
اوراق بدهی و ســپرده های بانکی شده که 
می تواند بخشی از منابع مالی را از بازار سهام 

خارج کنــد. در مقابل، کاهش نــرخ بهره و 
سیاســت های انبســاطی در صورت اجرا 
می توانند به افزایش نقدینگی در بازار سهام 

منجر شوند.
این کارشناس بازار سرمایه تصریح می کند: 
از سوی دیگر، ساختار تامین مالی شرکت ها 
و میزان دسترســی بــه اعتبــارات بانکی 
نیــز عاملــی تعیین کننده در ســودآوری 
بنگاه های اقتصادی اســت. در شــرایطی 
که سیاســت های اعتباری انقباضی اعمال 
شــود، شــرکت ها با افزایش هزینه تامین 
مالی مواجه خواهند شد که این امر می تواند 
بر ارزش گذاری ســهام آن هــا تاثیر منفی 
بگذارد. علاوه بر این، نوســانات در بازارهای 
جهانی، به ویژه در قیمت کالاهای اساســی 
و کامودیتی هــا، بر صنایــع صادرات محور 
بــورس اثرگذار بــوده و موجــب تغییر در 

سودآوری آن ها شده است.
در  می کنــد:  عنــوان  عبدالحمیــدی 
مجموع، بازار ســرمایه در شــرایط کنونی 
با عوامــل متضــادی مواجه اســت که از 
یک سو پتانســیل رشــد را ایجاد کرده و از 
ســوی دیگر، ریســک های سیستماتیک 
و غیرسیســتماتیک مانع از رشد پایدار آن 

شــده اند. این کارشــناس بازار سرمایه در 
ادامه در پاســخ به این سوال خبرآنلاین که 
بررسی ها نشان می دهد که اثرگذاری رشد 
دلار توافقی بر بورس محدود بوده و با وجود 
رشــد بیش از ۶۵ درصــدی دلار توافقی و 
بیش از 4۷ درصــدی دلار بــازار آزاد، اما 
شــاخص کل بورس تنهــا ۲4.۵ درصد در 
سال ۱40۳ افزایش داشته است، دلیل این 
موضوع چیســت؟ می گوید: تاثیرگذاری 
رشد دلار توافقی )نیما ســابق( بر شاخص 
کل بــورس را نمی توان به صــورت خطی و 
مســتقیم ارزیابی کرد، بلکه باید در بستر 
چندیــن متغیر کلان اقتصادی، ســاختار 
بازار سرمایه و رفتار سرمایه گذاران تحلیل 

شود.
عبدالحمیــدی می افزایــد: در نــگاه اول، 
افزایــش ۶۵.۸ درصدی نــرخ دلار توافقی 
و 4۷.9 درصــدی نــرخ دلار بــازار آزاد 
می توانســت انتظار رشــد بیشــتری را در 
شــاخص کل بورس ایجاد کند. با این حال، 
شــاخص کل تنها ۲4.۵ درصد رشد داشته 
که نشــان دهنده اثرگذاری غیرمتقارن نرخ 

ارز بر بازار سرمایه است.
وی تصریح می کند: نخســتین عامل موثر، 

ترکیب صنایع در بازار ســرمایه ایران است. 
در حالی که شــرکت های صادرات محور از 
رشد نرخ ارز منتفع می شــوند، بسیاری از 
شرکت های داخلی، که بخش قابل توجهی 
از بــازار را تشــکیل می دهند، بــا افزایش 
هزینه هــای تولید و کاهش قــدرت خرید 
مصرف کنندگان مواجه می شــوند. افزایش 
نرخ ارز، به ویژه در شــرایطی کــه همراه با 
افزایش تورم انتظاری باشد، موجب کاهش 
تقاضای داخلی و فشــار بر حاشــیه ســود 

شرکت های تولیدی خواهد شد.
این کارشناس بازار سرمایه عنوان می کند: 
عامل دوم، سیاســت های پولی و مدیریت 
نقدینگی در اقتصاد اســت. رشــد نرخ ارز 
معمولا در شرایط تورمی، منجر به افزایش 
ارزش دارایی های مالی می شود، اما همزمان 
سیاســت های انقباضی بانــک مرکزی، از 
جمله کنترل پایه پولی و مدیریت نرخ بهره، 
موجب کاهش نقدینگی در بازار ســرمایه 
شده اســت. در نتیجه، ورود منابع مالی به 
بورس محدود شــده و رشــد شاخص کل 

متناسب با رشد نرخ ارز نبوده است.
عبدالحمیدی متذکر می شود: عامل دیگر، 
جذابیت نسبی ســایر بازارها است. در سال 
۱40۳، افزایش نرخ سود اوراق بدهی و رشد 
بازارهای موازی مانند مسکن و طلا، موجب 
شد بخشی از نقدینگی که می توانست وارد 
بورس شــود، به ســمت این بازارها هدایت 
شود. علاوه بر این، سیاست های کنترلی بر 
بازار ســرمایه، از جمله مداخلات نظارتی و 
دامنه نوسان، در برخی مقاطع مانع از رشد 

طبیعی قیمت سهام شده است.
وی تاکید می کند: در مجمــوع، رابطه بین 
نرخ ارز و بازار سرمایه تحت تاثیر متغیرهای 
متعددی از جمله ترکیب صنایع بورســی، 
سیاست های پولی و مالی، انتظارات تورمی 
و جذابیــت بازارهای جایگزین قــرار دارد. 
رشد نرخ ارز در شرایطی که با سیاست های 
انقباضی و محدودیت های معاملاتی همراه 
باشــد، لزوما منجر به رشــد متناســب در 
شاخص کل نخواهد شد و این همان عاملی 
است که باعث شده شاخص بورس در سال 
۱40۳ به رغــم رشــد قابل توجه نــرخ ارز، 

افزایش کمتری را تجربه کند.

وش یک میلیون سکه بانک مرکزی جزییات جدید از پیش فر

وشی؟ وش آنلاین طلا؛ فرصت سرمایه گذاری یا تهدید خالی فر فر
مهرین نظری   با افزایش تــورم و کاهش 
ارزش پول ملی، طلا به یکــی از گزینه های 
اصلی ســرمایه گذاری در ایران تبدیل شده 
اســت. ظهور پلتفرم های فــروش آنلاین 
طلا، امکان مشــارکت در این بــازار را برای 
افراد بیشتری فراهم کرده، اما نگرانی هایی 
دربــاره خالی فروشــی و نظــارت بــر این 
پلتفرم ها مطرح شــده اســت. اکنون بانک 
مرکــزی، وزارت صمت و ســایر نهادهای 
مســئول در تلاش اند تا با اعمــال مقررات 
ســخت گیرانه تر، از بروز تخلفات احتمالی 

جلوگیری کنند.
 در پــی افزایش تــورم در ایران، بســیاری 
از ســرمایه گذاران به دنبــال دارایی هایی 
هســتند که ارزش خــود را در برابر کاهش 
قدرت خرید حفظ کنند. طلا به عنوان یکی 
از ایــن دارایی ها همواره مــورد توجه بوده 
اســت. با ظهور پلتفرم های فــروش آنلاین 
طــلا، امــکان ســرمایه گذاری در این فلز 
گران بها برای افراد با سرمایه های کمتر نیز 
فراهم شده اســت. با این حال، نگرانی هایی 
درباره قانونی بــودن و امنیت این پلتفرم ها 

وجود دارد.

استقبال از پلتفرم های فروش
 آنلاین طلا

محمــد ملانــوری، اقتصــاددان،  درباره 
علت اســتقبال مردم از پلتفرم های فروش 
آنلاین طلا می گوید: »مردم از ســال 99 و 
ماجرای سرمایه گذاری در بورس یک تجربه 
شکســت دارند و دولتمردان مردم را دعوت 
به آن کردند که ترکیدن حبــاب بورس به 
شکست مردم منجر شد. پس از آن شکست، 

بازار های دیگری مثل بازار کریپتوکارنسی 
ارزشمند شد و طلا هم به عنوان دارایی امن 

دیگری برای مردم جذاب شده است.«

نگرانی ها و چالش های قانونی
با وجود اســتقبال گســترده، نگرانی هایی 
درباره قانونی بودن فعالیــت این پلتفرم ها 
وجــود دارد. نوش آفریــن واقفــی، معاون 
فناوری هــای نویــن بانــک مرکــزی، در 
مصاحبه ای با تســنیم، درباره گســترش 
پلتفرم های فروش آنلاین طلا و قانونی بودن 
فعالیت آنهــا اظهار داشــت: »درخصوص 
فعالیت پلتفرم هــای طلا، ســازمان های 
مختلفی نقش دارند، الان هم وزارت صمت، 
بانک مرکزی و چند نهــاد دیگر روی آن کار 

می کنند.«
همچنین، امین کلاهدوزان، رئیس ســابق 
مرکز تجارت الکترونیــک وزارت صنعت، 
معدن و تجــارت، در ارتباط با فروش طلای 
آنلاین اعلام کرده است: »مهم ترین ریسک 
در فروش طلا، خالی فروشــی است؛ یعنی 
کسب وکار پول را از مشتری دریافت می کند 
ولی طلا در اختیار ندارد، از این رو طبق نامه 
اخیر بانک مرکزی که مــورد حمایت مرکز 
تتا )توسعه تجارت الکترونیک( هم هست، 
طلای فروخته شــده باید موجود باشد و در 

بانک ذخیره شود.«

اقدامات نظارتی و مقررات جدید
به گــزارش اکوایــران، با تصمیــم هیأت 
مقررات زدایــی، صــدور مجــوز بــرای 
پلتفرم هــای خریدوفروش طــلا به مدت 
۵0 روز متوقف شــده تا ضوابــط جدیدی 

تدوین شــود. بــر اســاس مقــررات تازه، 
متقاضیان این مجوز ها بایــد معادل میزان 
خریدوفروش خود، طلا در بانک کارگشایی 
ســپرده گذاری کننــد و زیرســاخت های 

امنیتی پلتفرم هایشان را ارتقا دهند.
محمدرضــا حاجی جعفری، معــاون مرکز 
بهبود محیط کسب وکار وزارت اقتصاد، در 
این باره اظهار داشــت: »۵0 روز به کمیته 
طلا مهلت داده شده تا ضوابط جدیدی برای 
صدور مجوز پلتفرم های خریدوفروش طلا 
تدوین کند. دو شــرط اساســی باید به این 

ضوابط افزوده شود:
۱. ســپرده گذاری طلا در بانک کارگشایی: 
هر متقاضــی باید به میــزان خریدوفروش 
خود، طلا در بانک کارگشایی سپرده داشته 

باشد.
 ۲. تضمین امنیت پلتفرم: زیرســاخت های 
امنیتــی لازم برای ســایت ها بایــد فراهم 

شود.«

تعداد مجوز های صادرشده و نظارت 
بر فعالیت ها

بر اســاس گزارش ایرنا، از ابتدای راه اندازی 
درگاه ملــی مجوزهــا، تعــداد ۱،۳۳۷ 
درخواســت بــرای مجــوز پلتفرم هــای 
خریدوفروش طلا ثبت شده که ۲۶۱ مورد 
منجر به صدور مجوز شــده اســت. از این 
میان، ۱90 مــورد مربوط به ســال ۱40۳ 

بوده اند.
حاجی جعفــری در واکنش بــه انتقادات 
دربــاره صدور آســان این مجوز هــا تأکید 
کرد که این فرآیند بر اســاس کاربرگ های 

مصوب مراجع تخصصی انجام شده است.

ممنوعیت فروش امانی طلا
 در فضای مجازی

رضا الفت نسب، عضو هیأت مدیره اتحادیه 
کشــوری کســب وکار های مجــازی، در 
گفت و گو بــا گلدنیوز، درباره ســاماندهی 
فروشــگاه های اینترنتی طلا گفت: »بعد از 
ماجرای ســکه ثامن و تخلفاتی که صورت 
گرفت، صدور مجوز برای کســب وکار های 
حوزه طــلا در فضای مجازی متوقف شــد. 
تا اینکه در سال گذشــته اتحادیه کشوری 
کســب وکار های مجازی با همکاری فعالان 
صنف طلا، اتاق اصناف ایران و دادســتانی 
ضوابط فــروش طــلا و جواهــر در فضای 
مجــازی را تدوین کرد و بعــد از تصویب در 

اتاق اصناف ابلاغ شد.«
وی افزود: »مهم ترین شــرط بــرای صدور 
پروانه فعالیت در فضای مجازی این اســت 

که خود فرد درخواست کننده مجوز فروش 
طلا در فضای حقیقی را داشته باشد یا با یک 
طلافروشی مجوزدار قرارداد رسمی امضاء 

کند. 
متقاضیانی که این شــرایط را دارند باید از 
طریق درگاه ملی مجوز های کشور اقدام به 
ثبت نام کرده و با انتخاب دســته فروش طلا 
در فضای مجازی درخواســت مجوز خود را 

به شکل الکترونیکی ارسال نمایند.«
الفت نســب بــا اشــاره بــه اینکــه در 
دســتورالعمل جدید، فروش طلا به شکل 
امانی در فضای مجازی ممنوع است، ادامه 
داد: »افراد باید طلای عرضه شده در فضای 
مجازی را بلافاصله بعد از خرید مشــتری، 
به همراه فاکتور رســمی، برای او ارســال 
کنند. فروش امانــی طلا در فضای مجازی 

کاملًا ممنوع است.«

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان اصفهان 
اداره ثبت اسناد و املاک اداره ثبت اسناد و املاک شمال اصفهان 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

شناسه آگهی: 1882359
نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و  آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین 

ساختمانهای فاقد سند رسمی 
برابر رای شماره 140360302026023882–1403/10/30 و رای اصلاحی 140360302026025991 
– 1403/11/23 هیات اول/دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد 
سند رسمی مستقر در واحد ثبتی اداره ثبت اسناد و املاک شمال اصفهان تصرفات مالکانه بلامعارض 
مالکیت آقای / خانم سیدعلی کریمی به شناسنامه شماره 18 کدملی 1291289003 صادره فرزند 
حسن نسبت به ششدانگ قطعه زمین زراعی با کاربری کشاورزی به مساحت 13378/52 مترمربع 
پلاک شماره 32 اصلی واقع در اصفهان بخش 16 اداره ثبت اسناد و املاک شمال اصفهان طبق مالکیت 

متقاضی سند 116955 – 1397/09/13 دفتر 9 اصفهان 
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص 
نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به 
مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور 

و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند. مالکیت صادر خواهد شد. 
تاريخ انتشار نوبت اول: 1403/11/27

تاريخ انتشار نوبت دوم : 1403/12/12
حسین زمانی علويجه - رئیس ثبت اسناد و املاک 

آگهی فقدان سند مالکیت 
آقای صابر فتاحی و پری امیری  طبق درخواست به شماره 40782 وارده 1403/11/06 و با تقدیم دو برگ فرم استشهادیه  
محلی مصدق شده مدعی است که سند مالکیت ششدانگ یک قطعه آپارتمان نوع ملک طلق با کاربری مسکونی به پلاک ثبتی 
20885 فرعی از 93 اصلی، مفروز و مجزا شده از 1867 فرعی از اصلی مذکور، قطعه 5 در طبقه 5 و واقع در بخش 99 ناحیه 
00 حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه یک استان کرمانشاه به مساحت 280/5 متر مربع مالکیت پری/ امیری فرزند حسنمراد 
شماره شناسنامه 436 تاریخ تولد 1358/04/05 صادره از کرمانشاه دارای شماره ملی 3256355900 با جز سهم 3 از کل سهم 
6 به عنوان مالک سه دانگ مشاع از شش دانگ عرصه و عیان با شماره مستند مالکیت182677 تاریخ 1400/12/18 دفترخانه 
اسناد رسمی شماره 7 شهر کرمانشاه استان کرمانشاه، موضوع سند مالکیت اصلی به شماره چاپی 815028 سری الف سال 00 
با شماره دفتر الکترونیکی140020316001022201 ثبت گردیده است . مالکیت صابر/ فتاحی فرزند همت شماره شناسنامه 
492 تاریخ تولد 1355/10/15 صادره از کرمانشاه دارای شماره ملی 3257076304 با جز سهم 3 از کل سهم 6 به عنوان مالک 
سه دانگ مشاع از شش دانگ عرصه و عیان با شماره مستند مالکیت 182677 تاریخ 1400/12/18 دفترخانه اسناد رسمی 
شماره 7 شهر کرمانشاه استان کرمانشاه، موضوع سند مالکیت اصلی به شماره چاپی 815029 سری الف سال 00 با شماره 
دفتر الکترونیکی 140020316001022202 ثبت گردیده است. محدودیت : محدودیت دفتر املاک: رهنی شماره 182678 
و شماره سیستمی 140021216001002050 مورخ 1400/12/18 دفترخانه اسناد رسمی شماره 7 شهر کرمانشاه استان 
کرمانشاه که بنفع بانک مسکن شعبه مرکزی کرمانشاه کد شعبه 1118 به مبلغ 8،102،927،617 ریال به مدت 144 ماه ثبت 
شده، که به علت جابجایی که به علت جابجایی سند مالکیت مفقود شده است، لذا مراتب طبق ماده 120- آیین نامه قانون ثبت 
در یک نوبت اگهی می شود تا چنانچه فرد یا افرادی مدعی انجام معامله یا وجود سند مالکیت در نزد آنان می باشد از تاریخ انتشار 
این آگهی به مدت 10 روز مراتب را به این اداره اعلام دارند در غیر اینصورت نسبت به صدور سند مالکیت طبق مقررات اقدام و 

سند مالکیت اولیه از درجه اعتبار ساقط و ابطال خواهد شد. م الف/5469
 سجاد مويدی- مدير واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه يک از طرف بختیار نیايش

آگهی تحدید حدود اختصاصی
نظر به اینکه هئیت اختلاف مستقر در ثبت گناوه مالکیت به تصرفات مفروزی و مالکانه آقای مرتضی بازياری  
را نسبت به ششدانگ عرصه و اعیان یک قطعه زمین کشاورزی به مساحت 9975 متر مربع قسمتی از پلاک 
917 واقع در امام زاده گناوه بخش 6 بوشهر که جهت ان پلاک 917/11012 منظور گردیده برابر رای شماره 
140360324001005318  مورخ 1403/9/17 تایید نموده و اگهی موضوع ماده 3 وماده 13 ائین نامه قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی ساختمانهای فاقد سند رسمی و قانون ثبت نیز منتشر گردیده لذا آگهی 
تحدید حدود اختصاصی آن به استناد مادتین 14 و 15 قانون ثبت و تبصره ذیل ماده 12 قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی ساختمان فاقد سند رسمی جهت قسمت مورد تصرف اقای مرتضی بازیاری منتشر و به 
اطلاع متصرف نامبرده و مجاورین و صاحبان حقوق ارتفاقی می رساند که عملیات تحدیدی در صبح مورخ 
1403/12/15 در محل شروع به عمل خواهد آمد . لذا بدینوسیله از متصرف نامبرده و مجاورین دعوت می شود 
در وقت تعیین شده فوق در محل وقوع ملک حضور یابند واخواهی نسبت به حدود ارتفاعی برابر ماده 20 قانون 
ثبت از تاریخ تنظیم صورت جلسه تحدید حدود به مدت 30 روز پذیرفته می شود معترضین نسبت به حدود 
و حقوق ارتفاقی مكلفن مطابق تبصره ماده ی 86 ایین نامه قانون ثبت و تبصره 2 ماده واحده قانون تعیین 
تکلیف پرونده معترضین ثبتی مصوب 73/03/25  ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض کتبی به اداره 
ثبت دادخواست به مراجع قضائی محل وقوع ملک تسلیم و تصدیق گواهی به جریان دعوی را به جهت ضبط در 

پرونده از دادگاه مربوط به اخذ و به ثبت تسلیم نمایند و الا حق آنان ساقط می شود. م الف952
تاريخ انتشار: 1403/11/27

محمد چهابدار- رئیس ثبت اسناد و املاک شهرستان گناوه



ساری-فریبا عزیز پور   همزمان با ایام دهه 
مبارک فجر، طرحهای آبرســانی با بهره مندی 
۳۴۰۰ خانوار در شهرســتان عباس آباد افتتاح و 

یا عملیات اجرایی آن آغاز شد.
نماینده مردم تنکابن، رامسر و عباس آباد در این 
مراســم با تاکید بر اینکه در مازنــدران اقدامات 

زیربنایی انجام شــود گفت: برای توسعه استان 
باید فراتر از بعد جغرافیایی تلاش کرد.

دکتر حسینی با اشــاره به مســئله کمبود آب 
افزود: مــردم باید صبوری کنند تا این مشــکل 

برطرف شود.
مدیرعامــل آبفا مازنــدران نیز در ســخنانی به 
تشــریح وضعیت اعتبــاری و زیرســاختهای 
استان در بخش آب پرداخت و گفت: این استان 
خواستگاه همه مردم اســت بنابراین با اعتبارات 
اســتانی که در نظرگرفته می شــود نمی توان 
خدمات مطلوبی به مردم ارائــه داد لذا از درگاه 
های دیگر از جمله صندوق توســعه، تنش آبی، 
محرومیت زدایی، قرارگاه امام حســن مجتبی) 

ع( و... برای طرحهای آبرسانی اعتبار آوردیم.
بهزاد بــرارزاده در بخش دیگری از ســخنانش 
به طرحهای آبرســانی در عباس آباد اشاره کرد 
و گفت: بــرای آبرســانی به مجتمع ســجادیه 
)روستای کرکاس( و روستاهای همجوار ۴ هزار 

متر خط انتقال با صرف ۸۶ میلیارد ریال اعتبار و 
برخورداری ۲هزار خانوار اجرا شد.

او به اجرای ۱۰۰ متــر پل کابلی در تیلور ســر 
با هدف افزایش توان تامین آب شــرب ســالم و 
بهداشــتی۳۰۰ خانوار با صرف ۱۵ میلیارد ریال 
اعتبار اشاره و تصریح کرد: ۶ دستگاه فیلترشنی 
در سرتاکرات به ظرفیت ۱۰ لیتر در ثانیه ارتقای 
کیفی و بازسازی شــد. مدیرعامل آبفا مازندران 
اعتبار هزینه شده این طرح را ۲۰ میلیارد ریال و 

جمعیت برخوردار را ۳۰۰ خانوار دانست.
برارزاده از آغــاز عملیات اجرایی فــاز دوم خط 
انتقال روســتاهای حمزه آباد) اســبه چین( و 
تازه آباد با پیش بینــی ۱۲۵ میلیارد ریال اعتبار 
و بهره مندی ۸۰۰ خانوار خبــر داد و افزود: برای 
اجرای این طرح عملیاتی شــامل حفر یک حلقه 
چاه با آبدهی ۱۰ لیتــر در ثانیه، احداث یک باب 
مخزن ذخیره به ظرفیت ۵۰ متر مکعب، احداث 
ایســتگاه پمپاژ به ظرفیت آبدهــی ۱۰ لیتر در 

ثانیه، اجرای ۱۵۰۰ متر خــط انتقال و اجرای ۴ 
عدد فیلتر شــنی به ظرفیت ۱۰ لیتر در ثانیه در 

دستور کار قرار دارد.
او، به عملیات اجرایی ســاختمان اداری امور آبفا 
عباس آباد با هدف ایجاد فضای مناســب اداری 
برای کارکنان در راســتای تکریــم ارباب رجوع 
اشاره و تصریح کرد: این ســاختمان به مساحت 

۹۰۰ متر مربع زیربنا احداث خواهد شد.
امام جمعه عباس آباد در این مراســم با تبریک 
اعیاد شعبانیه و دهه فجر گفت: ما به مسئولینی 
که در این استان و شهرســتان مشغول خدمت 

رسانی به مردم هستند، افتخار می کنیم.
فرماندار عباس آبــاد نیز ضمن تقدیر و تشــکر 
از شــرکت آب و فاضلاب در اجــرای پروژه های 
آبرسانی در این شهرســتان، موضوع آب را یکی 
از تقاضاهــای مهــم و اصلی مردم دانســت و بر 
استفاده از ظرفیت خبرین در پروژه های عمرانی 

و آبادانی تاکید کرد.

 همزمان با ایام دهه مبارک فجر صورت گرفت؛

افتتاح و آغاز عملیات اجرایی طرحهای آبرسانی در شهرستان عباس آباد 

 تا پایان سال آینده؛

ساخت ۹۷ مدرسه در کردستان تکمیل می شود

ســنندج-فاطمه ملایی  مدیرکل نوســازی، توســعه و تجهیز مدارس 
کردستان گفت: تا پایان سال ۱۴۰۴ باید ۹۷ مدرســه نیمه تمام با بیش از ۵۰۰ 
کلاس درس باید در اســتان تحویل شــود که هم اکنون این مــدارس بصورت 
میانگین بیش از۵۰ درصد پیشــرفت فیزیکی دارند. ابراهیم مرادی اظهار کرد: 
۷۰ درصد فضا های آموزشی و ۲۳ درصد جمعیت دانش آموزی در روستا ها وجود 
دارد، همین مساله موجب شــده ظرفیت خالی آموزشی در روستا ها داشته و در 
شــهر ها با کمبود فضا مواجه باشــیم. وی با تاکید بر تلاش برای احداث فضای 
آموزشی جدید در بافت شــهری، گفت: تعداد دانش آموزان روستایی ۶۵ هزار 
و ۴۳ نفر معادل ۲۳ درصد و دانش آموزان شــهری ۲۲۱ هزار و ۴۵۴ نفر معادل 
۷۷ درصد است. مدیرکل نوسازی، توســعه و تجهیز مدارس کردستان با اشاره 
به وجود بیش از سه هزار مدرسه در سطح اســتان، اضافه کرد: ۳۷ درصد از این 
مدارس در شهر ها و ۶۳ درصد در روســتا ها قرار گرفته است. وی افزود: میانگین 
سرانه آموزشی کشــوری ۵.۴۵ مترمربع و این رقم در کردستان ۴.۸۱ مترمربع 
است و تا پایان برنامه هفتم توسعه این ســرانه باید به ۶.۱ درصد برسد. مدیرکل 
نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس کردستان اضافه کرد: در حال حاضر ۱۳ درصد 
کلاس ها در اســتان نیازمند مقاوم ســازی اســت و در مجموع برای تخریب و 
بازسازی ۶.۵ درصد کلاس های درس در استان بیش از ۱۰ میلیارد ریال اعتبار 
نیاز است. وی یادآور شد: در حال حاضر بیش از ۳۰۰هزارمتر مربع کمبود فضای 
آموزشــی در اســتان وجود دارد. مرادی همچنین به مدارس سنگی و کانکسی 
اشاره کرد و گفت: در حال حاضر ۲۸ مدرسه کانکســی و ۶۸ مدرسه سنگی در 
استان وجود دارد که از مدارس کانکســی ۱۸ مورد و از مدارس سنگی ۲۲ مورد 

تکمیل شده و مابقی در دست  احداث است.

 مدیرعامل شرکت آب منطقه ای اردبیل:

حجم مخازن آب مشگین شهر به ۲۴ میلیون 
مترمکعب رسید

اردبیل-افسون جبارزاده   مدیرعامل شرکت آب منطقه ای اردبیل گفت: 
حجم مخازن آب شهرستان مشگین شــهر به دنبال ارتقای کیفیت و کمیت آب 
آشامیدنی از ۱۹ به ۲۴ میلیون متر مکعب افزایش یافته است. علی حیدری اناری 
در نشستی با فرماندار مشگین شــهر اظهار کرد: محل تامین آب مشگین شهر از 
آب سطحی ، رودخانه خیاوچای و نهرخاتون اســت که در سال های گذشته به 
جهت رانش زمین ، خط انتقال آن دچار مشکل و با تلاش کارشناسان و مدیران 
شرکت اقدام اساســی در اصلاح این مسیر انجام شــد. وی افزود: تغییر و اصلاح 
مســیر خطوط انتقال آب آشــامیدنی در محدوده رانش، احــداث ۲ حوضچه 
اتوفلاشیینگ )سیستم شستشــوی خودکار فیلترها( با رسوب زدایی خودکار 
از جمله اقدامات فنی جهت پایدارســازی آب مشگین شــهر بود که اجرا شــد. 
مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای اردبیل اظهار کرد: علاج بخشی سد اینچه نو، 
انتقال آب سد احمدبیگلو به تصفیه خانه این شــهر، ارتقای ظرفیت مخازن آب 
، اصلاح مسیر نهرخاتون، تکمیل شبکه ســبلان و علاج بخشی سد انار از جمله 
عملیات عمرانی شرکت آب منطقه ای در شهرســتان مشگین شهر است که در 
سال های اخیر در اولویت قرار گرفته است. حیدری اناری از مهم ترین طرح های 
تامین آب پایدار مشگین شــهر را اجرای طرح انتقال آب از ســد احمدبیگلو به 
تصفیه خانه به طول ۱۶ کیلومتر، اجرای خطوط لوله گذاری به همراه سه ایستگاه 
پمپاژ و مخزن ذخیره ذکر کرد که هشت کیلومتر آن به همراه مخزن ذخیره پنج 
هزار مترمکعبی در این شهرستان اجرا شده است. وی ادامه داد: وظیفه و رسالت 
شــرکت آب منطقه ای اردبیل تامین، تخصیص و حفاظت از منابع آب اســت و 
تلاش می شــود تا با اولویت آب آشامیدنی، کشــاورزی و صنعت نیاز استان را با 
رعایت اصول کمی و کیفی تامین کنیم. مدیرعامل شرکت آب منطقه ای اردبیل 
ظرفیت آب استان را ۲.۲ میلیارد متر مکعب اعلام کرد و گفت: از این میزان ۱.۸ 

دهم میلیارد متر مکعب آب های سطحی و مابقی آب های زیرزمینی است.

مدیرعامل شرکت گاز خراسان رضوی:

برخورد با ادارات متخلف در زمینه مصرف گاز 
جدی تر از سال گذشته است 

مشهد-ســمیه باقرزاده   مدیرعامل شرکت گاز خراســان رضوی گفت: 
برخورد با ادارات متخلفی که بخشــنامه مصرف گاز را رعایت نمی کنند، امسال 
جدی تر از پارسال پیگیری می شود. حســن افتخاری  در آخرین شب برگزاری 
بیست و دومین جشنواره فیلم فجر در جمع خبرنگاران در سینما آفریقای مشهد 
افزود: با توجه به بخش نامه ابلاغی مبنی بر رعایت دمای ۱۸ درجه ســانتیگراد، 
مســوولان ادارات موظفند کــه حداکثر یک ســاعت قبل از آغاز کار، وســایل 
گرمایشی را روشن کرده و یک ســاعت قبل از پایان کار نیز آن را خاموش کنند. 
وی اظهار کرد: در این راســتا طرح پایش مصــرف گاز ادارات دولتی، بانک ها و 
سایر اماکن عمومی از آبان ماه آغاز شده اســت که در این پایش ۲ گروه از ادارات 
متخلف شناسایی شدند، یک بخش اداراتی هستند که به محض دریافت اخطار، 
نســبت به رعایت بخشــنامه اقدام کرده و مصرف گاز خود را کاهش می دهند. 
مدیرعامل شــرکت گاز خراســان رضوی گفت: برخی ادارات هم هستند که با 
وجود دریافت اخطار، بدان بی توجهی می کنند کــه ناگزیر به قطع گاز آنها می 
شــویم، در نهایت این ادارات در گروه بندی وزارتخانه ای قرار گرفته و به شرکت 
ملی گاز ایران معرفی می شوند و در جلســات هیات دولت از آنها نام برده شده و 
تذکرات لازم به آنها داده می شــود. افتخاری اضافه کرد: امســال شمار ادارات و 
اماکن عمومی که بخشنامه ابلاغی مصرف گاز را رعایت نمی کنند، کمتر از سال 
گذشته شده است. وی در پاسخ به ســوالی در خصوص دایر بودن مهدکودک ها 
در روزهای تعطیل اجباری به ســبب مدیریت مصرف گاز در خراســان رضوی، 
گفت: انتظار می رود، متولیان در این روزها نســبت به تعطیلی مراکز آموزشی 
اقدام کنند و حتی المقدور کلاس ها به صورت مجازی برگزار شود، که اداره کل 
آموزش و پرورش بر این امر نظارت دارد. مدیرعامل شرکت گاز خراسان رضوی 
با اعلام حمایت این نهــاد از اقدامات فرهنگی در راســتای ترویج مصرف بهینه 
سوخت در اســتان، گفت: بیست و دومین جشــنواره فیلم فجر مشهد امسال با 
شــعار »دو درجه کمتر، کاهش مصرف سوخت؛ هوای ســالم تر« همراه شد تا 
اصحاب هنر و رسانه مروج فرهنک صرفه جویی در مصرف گاز باشند. افتخاری 
اظهار کرد: ایستگاه این پویش در ۱۰ ســینمای مجری برگزاری جشنواره فیلم 
فجر برپا شد و هر شب قرعه کشی بین تماشاگران فیلم ها انجام و جایزه نقدی به 
برندگان اعطا شد. وی بهترین ابزار برای رسیدن به صرفه جویی و مصرف بهینه 
گاز را استفاده از هنر و فرهنگ و رسانه دانست و گفت: از این طریق می توان افکار 

عمومی را همراه و به آنها اعتماد کرد.

خبر

اصفهان- مریم مومنی  سرپرست مخابرات منطقه در 
جلسه شورای معاونین، با تاکید بر اهمیت یکپارچگی و هم  
سو شدن با استراتژی  های کلان شرکت مخابرات ایران، بیان 
داشت: تحول نوینی را در این منطقه کلید خواهیم زد. اصغر 
فارقلیطیان در این جلسه که در محل سالن جلسات ساختمان 
سردار شهید سلیمانی و با حضور کلیه معاونین، مدیران و 
روسای ستادی مخابرات منطقه برگزار شد، بر اهمیت اصلاح 
و بهبود فرآیندهای داخلی، تفکیک وظایف و نظارت دقیق بر 
عملکرد تاکید کرد و اظهار داشت: تعارضات نقش ها در حوزه 
ها باید شناسایی و رفع شوند. وی در توضیح این مطلب اضافه 
کرد: اجرا و نظارت دو مقوله مهم و البته مجزا هستند که نباید 
در یکدیگر هضم شوند تا بهترین نتیجه متصور حاصل شود. 
بنظر می رسد در برخی از موارد، بدلیل اختلاط مباحث و یا 

شفاف نبودن وظایف و مسئولیت ها، باهم تلفیق و در یک حوزه 
انجام می  شوند. ایشان اضافه کرد: این مهم است که هر حوزه، 
وظایف و تکالیف عملیاتی خاص خود را انجام دهد و اگر وظایف 
و یا نقش ها جابجا شده اند و بر عملکرد تاثر منفی گذاشته 
اند، تغییر کند و اصلاح شود. اگر هریک از حوزه ها به فراخور 
مسئولیت های خودش نقش خود را بخوبی و درستی ایفا نماید، 
موضوعات و مسائل حل و فصل خواهند شد. وی در ادامه بیان 
داشت: مطمئنا پس از رفع تناقضات نقش ها و اصلاح مسئولیت 
ها و فرایندها، با ایجاد یک محیط کاری همدلانه، می  توان به 
نتایج بهتری دست یافت. اصغر فارقلیطیان در بخش دیگری 
از سخنان خود، با اشاره به اهمیت توجه و تطبیق با شرایط 
متغیر درونی و بیرونی شرکت، بر لزوم بروزرسانی مستمر 
استراتژی های سازمان تاکید کرد و گفت: در رویکرد مدیریتی 

نوین منطقه، با شناسایی دقیق شرایط محیطی، براساس 
استراتژی اقتضایی عمل خواهد شد. باید بپذیریم در وضعیت 
هوشمندانه  باید  استراتژی  انتخاب  امروز،  متحول  بشدت 
و به روز باشد و هر زمان اقتضای خودش را دارد و استراتژی 
خاص خودش را می طلبد. مدیر مخابرات منطقه اصفهان با 
تاکید بر اهمیت تعیین اهداف مشخص و تعریف شاخص های 
عملکرد کلیدی، بیان داشت: رصد و ارزیابی حرکت در مسیر 
درست پیشرفت، باید به طور مستمر صورت پذیرد و در صورت 
نیاز، اصلاحات لازم را انجام داد. ایشان در تبیین این مطلب، 
به نقش مهم و اساسی راهبرد مجموعه اشاره کرد و بر نقش 
آفرینی اداره برنامه ریزی و کنترل برنامه ها در ارزیابی درست 
و به موقع عملکرد تاکید کرد. گفتنی است؛ در ادامه این جلسه 
که معاونین منطقه اصفهان، مدیران و روسای ادارات ستادی 

حضور داشتند؛ حضار به ارائه گزارشی از روند فعالیت های 
معاونت ها و ادارات خود پرداختند و درخصوص مباحث مربوط 

به برنامه های توسعه ای بحث و تبادل نظر کردند.

اصفهان
در راستای هم  سو شدن با استراتژی  های کلان شرکت،

مخابرات اصفهان  تحولی نوین را آغاز می کند

یزد –سمیه شــرف دینی  نماینده مردم یزد، اشکذر و 
ندوشــن در آیین افتتاح مخزن فدک گفت: معادن و صنایع 
فقط نباید روی برداشــت آب تمرکز کنند بلکه باید در قبال 
این برداشت به مردم خدمت کنند چراکه حیات یزد به اجرای 
پروژه های آب وابســته اســت. محمد صالح جوکار، در آیین 
افتتاح پروژه مخزن ۳۰ هــزار مترمکعبی و بهره برداری از ۵۰ 
کیلومتر طرح رینگ شهری یزد اظهارداشت : در حال تلاش 
هستیم تا با بهره برداری از پروژه های انتقال آب خلیج فارس و 
بعد از حل بحث های زیســت محیطی آب خرسان، مشکلات 
آبی استان بهبود یابد. وی افزود: در بحث رینگ شهری، اصل 
بر تعادل بخشــی آب از نظر کیفی و کمی اســت و ما مخازن 
زیــادی مانند دربید، خیرآبــاد، داریم کــه آب قابل قبولی را 
برای همه مردم شــهر فراهم می کنند. جــوکار تصریح کرد: 
امیدواریم که با منابع اســتانی، تســهیلات بانکی و همراهی 
صنایع و معــادن، پروژه رینگ آب شــهری را تکمیل کنیم تا 
هم زمان خط انتقال آب خلیج فارس نیز به این مخازن هدایت 
شــده و مورد بهره برداری قرار گیرد. نماینده مــردم یزد در 

مجلس تأکید کرد: صنایع و معادن استان باید در مسیر انتقال 
و ذخیره سازی آب برای این استان کویری تلاش لازم را داشته 
باشند و ما نیز در تحقق این موضوع با همه همراهی می کنیم. 
جوکارخاطرنشان ســاخت: مقرر شده که شرکت مس انتقال 
آب دریا را تا کرمان و از کرمان تا یزد توسط شرکت واسکو که 
متشکل از سه شرکت معدنی اســت، انجام دهند. وی درباره 
استفاده از آب سد خرسان گفت: برای اجرای این طرح، دولت 
به ســهم خود ۵۰ درصد تعهد داده و الباقی سهم استان است 
که باید با پیگیری های لازم بتوانیــم این موضوع را نیز محقق 
کنیم. اســتاندار یزد هم در این مراســم اظهارداشت: تأمین 
پایدار آب برای استان، وظیفه حاکمیتی ماست، اما بقای این 
منابع در گرو مشارکت همگانی شــهروندان در صرفه جویی 
است. محمدرضا بابایی با اشاره به فرهنگ قناعت و بهره وری 
مردم یزد افزود: مردم این استان همواره الگوی مصرف بهینه 
هســتند، اما امروز نیازمند همراهی گســترده تر آنان برای 
کاهش فشار بر منابع زیرزمینی هســتیم. استاندار یزد با ابراز 
نگرانی از برداشــت های غیرمجاز چاه های کشاورزی هشدار 

داد: اگر روند کنونی برداشت آب از سفره های زیرزمینی ادامه 
یابد، استان در آینده نزدیک با بحران بی سابقه کم آبی مواجه 
می شود. بابایی از کشــاورزان خواســت با نصب کنتورهای 
هوشمند، مصرف آب را به حداقل برســانند و قوانین مصوب 
باید بدون تعلل اجرایی شــوند؛ آب متعلق به نسل های آینده 
نیز هست. وی تصریح کرد: این پروژه ها بخشی از طرح بزرگ 
رینگ آبرســانی یزد هســتند که با افزایش ذخیره ســازی 

و توزیع یکنواخت آب، تاب آوری شبکه آبرســانی را در برابر 
بحران هایی مانند خشکســالی تقویت می کنند.. اســتاندار 
یزد در پایان از رسانه ها خواســت تا فرهنگ صرفه جویی را به 
عنوان یک ضرورت ملی ترویج دهند و خاطرنشــان کرد: آب، 
میراث مشترک همه ماســت و پروژه هایی مانند مخزن فدک 
تنها بخشی از راهکارند و بقای این منابع در گرو تغییر الگوی 

مصرف است.

یزد
نماینده مردم یزد، در مجلس :

وژه های آب وابسته است حیات یزد به اجرای پر

بوشهر –هادی مینایی پور  مدیرعامل سازمان منطقه 
ویژه پارس گفت: با رویکرد فعلی در صنعت نفت خوشبختانه 
ضریب افزایش تولید و داخلی ســازی قطعات مورد نیاز این 
صنعت رو به افزایش اســت. ســخاوت اســدی در حاشــیه 
برگزاری شانزدهمین نمایشــگاه صنعت نفت، گاز، پالایش و 
پتروشیمی در عسلویه اظهار داشــت: حدود ۱۵۰ شرکت در 

این نمایشگاه حضور یافتند که بخش قابل توجهی از آن ها یا 
دانش بنیان بوده و یا تولیدکننده قطعات و تجهیزات صنعت 

نفت، گاز و پتروشیمی هستند.
وی تامین قطعات موردنیاز این صنعت را از مباحث اصلی آن 
دانست و ابراز داشت: خوشبختانه شرکت های فعال در صنعت 
نفت به این درک مهم رسیده اند و به همین دلیل اکثر شرکت 

های دانش بنیان و سایر شرکت ها، تولیدکننده هستند.
اســدی با بیان این که در حال حاضر بخــش قابل توجهی از 
تجهیزات صنعت نفت در داخل کشور تولید می شود، افزود: 
با رویکرد فعلی خوشــبختانه ضریب افزایش تولید و داخلی 

سازی قطعات مورد نیاز صنعت نفت رو به افزایش است
مدیرعامل ســازمان منطقه ویژه پارس با اشــاره به برگزاری 

شانزدهمین نمایشگاه نفت، گاز، پالایش و پتروشیمی گفت: 
چنین نمایشگاه هایی کمک می کنند که کارفرماها و شرکت 
های مصرف کننده این کالاهــا و تجهیزات با تولیدکنندگان 
روبه رو شــده و ضمن مذاکره، عقد قرارداد و خرید تجهیزات، 
نیازهای آینده خود را مطــرح کرده و از ایــن طریق قرارداد 

ساخت تجهیزات مورد نیاز صنایع منعقد شود.

بوشهر
مدیرعامل سازمان منطقه ویژه پارس عنوان کرد؛

افزایشِ داخلی سازیِ قطعات موردنیاز صنعت نفت

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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معاون امور تولیدات دامی وزیر جهاد کشاورزی:

وز خسارات و برخی کمبودها شده است بی توجهی به اولویتهای بخش کشاورزی، باعث بر

یزد –سمیه شرف دینی  معاون امــور تولیدات دامی وزیر 
جهاد کشــاورزی بی توجهی به اولویتهای بخش کشاورزی در 
استانها و ناهماهنگی بین دســتگاه ها را باعث بروز خسارات و 
بروز برخی کمبودها در کشور دانســت و گفت: نباید نسبت به 

توسعه روستایی بی تفاوت باشیم و روستاها را صرفاً محلی برای 
ســکونت یا اقامت های ثانویه تصور کنیم بلکه باید روستاها را 

محلی برای تولید بدانیم.
محمد ابراهیم حســن نــژاد در آیین تودیــع و معارفه رئیس 
جهادکشاورزی استان اظهارداشــت: یکی از موضوعات مهم 
در بخش کشــاورزی ارتقای بهره وری می باشد و ارتقای بهره 
وری حتما نیازمند یکسری ملزومات از جمله تکنولوژی است 
که استان نیز باید تمرکز خود را با کمک منابع موجود در استان 

و جذب سرمایه ها روی این موضوع داشته باشد.
وی افزود: همه مردم ایران به یزدی ها به دلیل ســخت کوشی و 

منشاء کارهای ارزشمند بودن، افتخار می کنند.
حســن نژاد با بیان این که افزایش تولید باعث کاهش ریسک 
تولید در بخش کشاورزی خواهد شد، گفت: برای جهش تولید 
نیازمند دانش هستیم و خوشــبختانه از این حیث کشورمان 

دارای وضعیت مطلوبی اســت و باید این موضوع را در اولویت 
کارمان قرار دهیم.

معاون وزیر جهادکشــارزی یکی از راه هایی که می تواند باعث 
توسعه کشــاورزی شــود را توجه به زنجیره های ارزش در این 
بخش دانست و خاطرنشــان ســاخت: امروز در صنعت طیور 
کشــور بیش از ۶۵ زنجیره ارزش تولید شــده و در بخشــهای 
دیگری مانند گوشت و شــیر نیز شــاهد تحقق این موضوع و 
خودکفایی کشور هستیم به طوری که امروز کشور در بسیاری 

از محصولات کشاورزی صادرکننده به سایر کشورهاست.
وی بــر اهتمام بــه اولویتهــای اســتان تاکید کــرد و افزود: 
خوشبختانه در یزد به این موضوع توجه لازم شده به طوری که 
در یزد به اولویت هایی مانند پرورش شتر یا در حوزه پرورش دام  

سبک توجه شده است.
حسن نژاد بی توجهی به اولویتهای بخش کشاورزی در استانها 

و ناهماهنگی بین دستگاه ها را باعث بروز خسارات و بروز برخی 
کمبودها در کشور دانست و تصریح کرد: نباید نسبت به توسعه 
روستایی نیز بی تفاوت باشیم و روســتاها را صرفاً محلی برای 
ســکونت یا اقامت های ثانویه تصور کنیم بلکه باید روستاها را 

محلی برای تولید بدانیم.
معاون وزیر جهادکشــارزی با بیان این که بی توجهی نسبت به 
این موضوع باعث افزایش مهاجرت از روستاها شده است، گفت: 
یکی از موضوعات مهم در این رابطه توجه به مســئله دامداری 
مبتنی بر مرتع و مبتنی بر خانوار در روستاهاســت که می تواند 
امکان رقابت کشــور در تولید محصولات دامی را مانند گذشته 
فراهم آورد. درپایان این مراسم از زحمات »محمدعلی حاتمی 
زاده« رئیس سابق جهاد کشاورزی اســتان تقدیر به عمل آمد 
و »عباس حاجی حســینی« به عنوان سرپرست سازمان جهاد 

کشاورزی استان منصوب شد .

با حضور شهردار کرج؛

ج به بهره برداری رسید وژه عمرانی و خدماتی در منطقه ۶ کر 2پر

کرج-ترنـم مظفری   همزمـان با فرارسـیدن دهـه فجر و 
چهل و هفتمین سـالگرد پیـروزی انقـلاب اسـلامی دو پروژه 
عمرانی و خدماتـی در منطقـه ۶ کرج بـه بهره برداری رسـید. 

ایـن پروژه هـا شـامل سـرای محلـه حیدرآبـاد و بازگشـایی 
معبـر نهـم شـاهین ویـلا بـه بلـوار باغسـتان اسـت کـه نقش 
مهمـی در بهبـود کیفیـت زندگـی شـهروندان ایفـا می کنند.
شـهردار کـرج در حاشـیه ایـن مراسـم و در جمع خبرنـگاران 
اظهـار کـرد: سـرای محلـه حیدرآباد بـا هـدف ارائـه خدمات 
مختلف فرهنگـی و اجتماعی به شـهروندان و سـاکنان نجیب 

و فهیـم ایـن منطقه احداث شـده اسـت.
مهـرداد کیانـی افـزود: سـرای محلـه حیدرآبـاد در زمینی به 
وسـعت ۳۵۰ متـر مربـع و بـا اعتبـاری بالـغ بـر ۱۳۰ میلیارد 
ریـال احـداث شـده کـه هـدف از احـداث آنهـا افزایـش 
مشـارکت مردمـی در اداره امور شـهر و ارائه خدمـات مختلف 

فرهنگـی و اجتماعـی بـه شـهروندان اسـت.
بـه گفته کیانـی، این سـرای محله با ارائـه خدمـات متنوعی از 

جمله برگـزاری کلاس های آموزشـی، کارگاه هـای فرهنگی و 
هنـری، مشـاوره و مـددکاری اجتماعـی می توانـد بـه ارتقای 
سـطح فرهنگـی و اجتماعـی و تقویـت ارتبـاط بیـن مدیریت 

شـهری و شـهروندان کمـک کند.
ایـن مسـئول اذعـان کـرد: همچنیـن بازگشـایی معبـر نهـم 
شـاهین ویلا بـه بلوار باغسـتان پـس از ۱۵ سـال توقـف انجام 
شـد که ایـن مهـم نیـز بـار ترافیکـی قابـل توجهـی را در این 

محـدوده کاهـش خواهـد داد.
وی، طـول تقریبـی ایـن خیابـان را ۶۰۰ متر مربع و مسـاحت 

آن را ۱۰ هـزار متـر عنـوان کرد.
شـهردار کـرج بـا تاکیـد بـر اینکـه بازگشـاییمعبر نهـم 
شـاهین ویلا یکـی از مطالبـات اصلـی اهالـی منطقـه بـود، 
اضافـه کـرد: ایـن پـروژه بـا کاهـش بـار ترافیکـی و تـردد 

شـهروندان، نقـش مهمـی در بهبـود کیفیـت زندگـی آنهـا 
داشـت. خواهـد 

وی بیان کـرد: رویکـرد مدیریـت شـهری در ایـن دوره حاضر 
افزایـش سـرانه های فرهنگـی، ورزشـی، اجتماعـی و فضـای 
سـبز بـه ویـژه در نقـاط کمتـر برخـوردار اسـت کـه تـلاش 
کرده ایـم ایـن موضـوع را در پیش بینـی بودجه سـال آتی نیز 

در دسـتور کار قـرار دهیـم.
در حاشـیه ایـن مراسـم بـا ابتـکار اداره کل ارتباطـات و امـور 
بین الملـل شـهرداری کـرج، تعـدادی از مدعویـن از جملـه 
نماینـده کـرج، فردیـس و اشـتهارد در مجلـس، اعضـای 
شـورای اسـلامی شـهر، شـهردار و خبرنـگاران نهال هایـی را 
بـه عنـوان نمـادی از ورود بـه فصـل آبادانـی و شـکوفایی در 

محـل فضـای سـبز خیابـان کاشـتند
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خاموشی گران قیمت
ویا نیست   ۳۰ هزار مگاوات انرژی تجدید پذیر ر

سراب است
مهدی عرب صادق،  تحلیلگر حوزه انرژی  بر اســاس مطالعات بانک 
جهانی هر ۱% خاموشی )Cost of Unserved Energy(، بین 0.۱ تا 
0.۳% از GDP می کاهد! اما میانگین انرژی برق تامین نشــده در کشور 
۳% است!بر این اســاس تخمین  متوســط کاهش GDP ما با توجه به 
یارانه های هنگفت انرژی حدود 0.9% است و این معادل 4 میلیارد دلار 
از 4۶0 میلیارد تولید ناخالص داخلی کل اســت! این خســارت واقعی 

سالانه خاموشی است!
البته ناگفته نماند نفس این میزان مصرف یعنی ۳۸0 تراوات ســاعت 

مطلقاً تناسبی با سهم ایران در شاخص GDP ندارد.
سهم ایران در شاخص GDP دنیا 0.۳۸ درصد است.اما مصرف برق در 
کشور ما،  یک و نیم درصد کل دنیاست که البته جای بحث بسیار دارد، 
این هم از راندمان پایین و تلفات بالا در ســمت تولیــد و همچنین در 

سمت مصرف هست و هم به پر مصرفی  ایرانی ها برمی گردد.
شوربختانه علاوه بر راندمان پایین نیروگاه ها، بیش از 40 تراوات ساعت 
تلفات شبکه توزیع و انتقال تخمین زده می شــود که خود این معضل 
بزرگی است که جای بحث بسیار دارد.اما با رویکرد دیگری هم می توان 
به تحلیل هزینه و آثار ســنگین خاموشــی بر اقتصاد پرداخت، در این 
تحلیل: نوع مصرف کننده )مســکونی، کشــاورزی، صنعتی و تجاری( 
اهمیت دارد، همچنین مدت زمان خاموشی، زمان وقوع )اوج مصرف یا 
غیراوج(، و تأثیرات اقتصادی غیرمستقیم تابع همبستگی ما را تشکیل 

می دهد. 
 Value of Lost Load -( »اولین روش، »ارزش بــار ازدســترفته -
VoLL( است متداولترین شیوه برای برآورد هزینه ی خاموشی است 
و براساس زیان اقتصادی ناشی از قطع برق محاسبه میشود، اما با توجه 
به اینکه در کشور ما سیســتم های پایش اقتصادی هوشمند نیستند و 

نمی توان به خود اظهار ی ها اتکا کرد، در این مجال از آن می گذریم.
- روش دوم که روش علمی و دقیق تری است و در ابتدای این یادداشت 
بر آن تاکید داشتم بر مبنای شــاخص های اقتصاد کلان اقتصاد کلان 
)بر پایه ی GDP( اســت. در این روش ابتدا سهم برق در تولید ناخالص 

داخلی )GDP( محاسبه می شود:
بر اســاس GDP ایران به میزان 4۶0 میلیارد دلار در ســال ۲0۲4 و 
مصرف برق کل حدود ۳۸0 تراوات ساعتی، هزینه هر کیلووات ساعت 
خاموشی، ۱.۲ دلار خواهد شــد.اگر انرژی تامین نشده معادل ۳ درصد 
انرژی کل در ســال در نظر گرفته شــود، ۱۱.۳ تراوات ساعت مجموع 
خاموشی به علاوه مدیریت مصرف خواهد بود و این میزان خسارت را به 

رقم سرسام آور ۱۳.۵ میلیارد دلار می رساند.
یکی از روش های متداول در دنیا برای محاســبه خســارت خاموشی، 
Cus� )بازار خاموشی است و نظرسنجی از مشترکین و مصرف کننده ها 
tomer Surveys( که از آنها پرســیده می شود که چه مبلغی حاضرند 
بپردازند تا از خاموشی جلوگیری شود یا چقدر خسارت می بینند. این 
روش بیشتر برای تفکیک هزینه برحســب نوع مصرف کننده استفاده 
میشود. در واقع توصیه نگارنده این اســت، که در شرایط کنونی بحران 
انرژی برای کاســتن از حجم خسارات بزرگ ناشــی از خاموشی دولت 
سراغ بازار خاموشی برود، چرا که خود خاموشــی نیاز به مدیریت دارد 
و بر مبنای عوامل موثر بر خســارات ناشی از آن که به صورت زیر تعریف 

می  شود، باید آن را مدیریت کرد، از جمله:
۱. نوع مصرف کننده:  

   - صنایع ســنگین )مانند فولاد یا پتروشــیمی(: هزینه ی خاموشــی 
ممکن است به۱0 تا چندده دلار بر کیلووات ساعت برسد، به طوری که 
مصارف خانگی ارزان ترین خسارت خاموشی را دارند و مراکز بهداشتی 
یا بانک.ها: هزینه ها به دلیل ریســک جانی یا امنیتی، هزینه خاموشی 

بسیار بالاتر است.
۲. اما زمان وقوع خاموشی بسیار مهم است، چرا که خاموشی در ساعات 
اوج مصرف )مثلًا تابســتان( به دلیل از دست رفتن فرصت های تجاری، 

هزینه ی بیشتری دارد.
۳. مدت زمان خاموشی پارامتر دیگری موثر در هزینه خاموشی است:  

   خاموشــی های کوتاه مدت )ثانیه ای( ممکن اســت هزینه ی ناچیزی 
داشته باشــند، اما خاموشــی های طولانی )ســاعتی( به شدت گران 
هستند.4. سهم منطقه جغرافیایی نیز بســیار قابل توجه است، که در 

خاموشی های در کشور لحاظ نمی شود:  
   هزینه در مناطق صنعتی )مثل عســلویه( بســیار بیشــتر از مناطق 
روستایی است.متاســفانه نظام تعرفه گذاری انرژی و حامل های انرژی 
در کشورمان بسیار ناصحیح خسارت بار اســت و علاوه بر مسائل کلی 
دخیل در هزینه های خاموشی بایستی به صورت خاص عواملی خاص 

در ایران را به صورت جداگانه در تحلیل مدنظر قرار داد:
  - وابستگی صنایع به دیزل ژنراتورها )هزینه ی سوخت و استهلاک(

  - یارانه های ســنگین برق که محاســبات را پیچیــده میکند )قیمت 
واقعی برق بسیار بالاتر از قیمت دولتی است(.

در نتیجه هزینه ی خاموشی یک عدد ثابت نیست و به طور گسترده ای 
متغیر است. در کشــور ما به دلیل چالش هایی مانند یارانه های انرژی، 
مدیریت جزیره ای حوزه انرژی و ناکارآمدی شــبکه انتقال و تولید، این 

هزینه اغلب بالاتر از میانگین جهانی محاسبه می شود. 
اما تشکیل وزارت انرژی با ایجاد ساختار متمرکز و تخصصی، زمینه ساز 
کاهش خاموشی ها از طریق توسعه زیرساختها، بهبود مدیریت بحران، 
و تنوع بخشــی به منابع انرژی شده اســت. عبور از این بحران نیازمند 
جبران کاستی های گذشــته، تطابق با نیازهای فزاینده انرژی و عبور از 

چالشهای ساختاری اقتصادی-سیاسی است.
در نهایت به آقــای رئیس جمهور توصیه می  شــود، ســاختار وزارت 
انرژی را بر مدیریت یکپارچه انرژی در کشــور بــرای اصلاح حکمرانی 
غلط ســوال های گذشــته، ایجاد کنند و پس از آن با پاســخگو کردن 
این وزارتخانه  مســئولان آن در تمام حوزه های انــرژی با تکیه بر اصل 
پاسخگویی و همگرایی مســائل تقنین در این حوزه و اصلاح قیمت ها 
را دنبال کنند، بدیهی است پس از آن اســت که شکاف تولید و مصرف 

انرژی و به اصلاح می رود. 
و نکته آخر کــه امیدوارم آقای رئیس جمهور بشــنوند این اســت که 
رویکرد رویایی ۳0 هزار مگاوات انرژی تجدید پذیر، ســراب اســت و 
نتیجه آن اتلاف بیش از ۳0 میلیارد دلار منابع ملی اســت برای نیروگاه  
هایی که بیش از ۲۵ درصد بهره وری ندارند و در واقع مناسب تامین بار 

پایه نه در ایران که در هیچ جای دنیا نیست. 
برخلاف آنچه ادعا می شــود ایــن نیروگاه ها ا احتســاب ضریب تاثیر 
آن و ضریب بهره برداری مربوطــه به ازای هر مــگاوات به صورت غیر 
مستقیم یش از ۲ میلیون دلار اعتبار می طلبد و در حالی است که ارتقا 
نیروگاه های حرارتی از واحدهای گازی موجود به واحد های ســیکل 
ترکیبی ر حــدود ۲00 هزار دلار برای هر مــگاوات اعتبار می طلبد و از 
طرفی تولید برق پایدار دارند و برای واحدهای وارد مدار شده به صورت 
سیکل ترکیبی نیازی به مصرف گاز وجود ندارد. البته منوط بر این است 
که چه در انرژی تجدید پذیر و یا انرژی حرارتی توجه ویژه ای به توسعه 
شبکه داشته باشید، چرا که توسعه شبکه انتقال حسب ماهیت فنی آن 
و گستردگی مسیر توسعه فرایندی است بسیار هزینه برق طاقت فرسا 
زمانبر و پرحاشــیه و پر از موانع حقوقی مثل معارضین خطوط انتقال و 
غیره.آقای رئیس جمهور والله قسم، رفع ناترازی از طریق انرژی تجدید 
پذیر سراب اســت رویا نیســت.لطفاً مراقب مافیا باشــید چه مافیای 
نیروگاه های حرارتــی و یا برعکس مافیای نیروگاه هــای تجدید پذیر.

آقای رئیس جمهور توسعه اصول تخصصی و فنی دارد و با هیجان های 
مسئولین از بحران موجود به فاجعه خواهیم رسید.

یادداشت

خریدار  بر اســاس داده های بیمه مرکزی 
۱۱ شــرکت بیمه ایران، آســیا، دانا، دی، 
البرز، کوثر، ملت، پاســارگاد، پارســیان، 
معلم و سینا در مجموع با ۸۲.4 درصد از کل 
حق بیمه تولیدی بازار را به خود اختصاص 

داده اند.
 اخیرا بیمه مرکزی، طی گزارشــی عملکرد 
صنعت بیمه کشــور را طی ۱0 ماهه امسال 
منتشــر کرده که بــر اســاس آن طی این 
مدت، ۶۷ میلیــون و 9۲۸ هزار و ۲۵۸ فقره 
بیمه نامه به ارزش ۳۵۸.۲ همت صادر شده 
است که نسبت به مدت مشابه در سال قبل 
)۱0 ماهه ۱40۲( بیش از ۵۸.۲ درصد رشد 
در حق بیمه تولیدی و ۸.۲ درصد رشــد در 
تعداد بیمه نامه های صادر شــده را نشــان 
می دهد.همچنیــن طی این مــدت، ۷۳.۷ 
میلیون فقره خســارت بــه ارزش ۱9۲.۵ 
همت پرداخت شــد که حاکــی از افزایش 
۲۲.۳ درصدی در تعداد خسارات پرداختی 
و افزایش ۵۶.۸ درصدی در ارزش خسارات 
پرداختی نســبت به مدت مشــابه در سال 

قبل است.

کدام شرکت ها در رشد حق بیمه 
عملکرد بهتری داشتند؟

بر اســاس آمارهای بیمه مرکزی، حق بیمه 
تولیدی رشــته های بیمه درمان و زندگی به 
ترتیب با ۳۷.۷ درصد و ۱4.۲ درصد ســهم از 
حق بیمه و رشد حق بیمه معادل ۸۳.۶ درصد 
و ۵9.۸ درصــد، زمینه رشــد ۵۸.۲ درصدی 
حق بیمه تولیدی بــازار در این مدت را فراهم 

کرده است.شرکت های بیمه آسیا، دی، کوثر، 
ملت، معلم و ســامان در مجموع ۳۶.۲ درصد 
از کل سهم حق بیمه شــرکت های بیمه ای را 
به خود اختصاص داده اند که با توجه به رشــد 
سهم آنها، این شــرکت ها بیشترین سهم را از 
رشــد ۵۸ درصدی حق بیمه بــازار را به خود 

اختصاص داده اند.

سهم شرکت های عمده بیمه
 از صنعت بیمه

طــی ۱0 ماهــه امســال، ســهم بخــش 

غیردولتی از حق بیمه تولیدی و خســارت 
پرداختی صنعت بیمه، به ترتیب ۷۸.۲ و ۷۶ 
درصد است. البته ســهم شرکت ها )بخش 
دولتی و غیردولتی( و رشــته های بیمه در 
دوره های زمانی کمتر از یک ســال معمولا 

با تغییرات زیادی همراه است.
بر اســاس آخرین داده ها، ۱۱ شرکت بیمه 
ایران بــا ۲۱.۸ درصد، بیمه آســیا با ۱0.4 
درصد، بیمه دانا با 9.۶ درصــد، بیمه دی با 
۸.۳ درصد، بیمه البرز بــا ۶.9 درصد، بیمه 
کوثر با ۶.۱ درصد، بیمه ملت با ۵.۱ درصد، 

بیمه پاسارگاد با 4.۱ درصد، بیمه پارسیان 
با ۳.۸ درصــد، بیمه معلم بــا ۳.4 درصد و 
بیمه ســینا با ۳ درصد و در مجموع با ۸۲.4 
درصــد از کل حق بیمه تولیدی بــازار را به 
خــود اختصــاص داده و ۱۷.۶  درصد باقی 
مانده، توسط ۲0 شــرکت بیمه دیگر تولید 

شده است.  
همچنیــن، ســهم شــرکت های بیمه از 
خسارت پرداختی بازار به طور عمده به ۱0 
شــرکت  بیمه ایران با ۲4 درصد، بیمه دانا با 
۱۲.۱ درصد، بیمه آسیا با ۱0.۱ درصد، بیمه 

دی با ۸.4 درصد، بیمــه البرز با ۵.۳ درصد، 
بیمه کوثر با ۵ درصد، بیمه سینا با 4 درصد، 
بیمه معلم و پاسارگاد هرکدام با ۳.۱ درصد، 
در مجموع با ۸0.۱ درصد از کل خســارات 
پرداختی را به خــود اختصاص داده و ۱9.9 
درصدی باقی مانده خســارات از سوی ۲۱ 

شرکت دیگر پرداخت شده است.

بیمه درمان؛ همچنان صدرنشین 
صنعت بیمه

طی این مــدت، چهار رشــته بیمه درمان، 
شخص ثالث و مازاد، زندگی و بدنه اتومبیل 
در مجموع بیش ترین ســهم )۸۲.۳ درصد( 
از ســبد حق بیمه تولیدی صنعــت بیمه از 
ابتدای سال جاری تا پایان دی ماه را به خود 

اختصاص داده اند.
بیمه درمان طــی این مدت ســهم ۳۷.۷ 
درصــدی از حق بیمــه تولیــدی و 4۲.۵ 
درصدی از خســارات پرداختــی را به خود 
اختصاص داده و صدر نشــین رشــته های 

بیمه ای در صنعت بیمه است.
 همچنیــن بیمه شــخص ثالث و مــازاد با 
ســهم ۲4.۶ درصدی در حق بیمه و ۲۷.۸ 
درصــدی در پرداخــت خســارات، بیمه 
زندگی با سهم ۱4.۲ درصدی در حق بیمه 
و سهم ۱۱.۲ درصدی در پرداخت خسارات 
و بیمه بدنه اتومبیل با ســهم ۵.۸ درصدی 
از حــق بیمــه و ۸.۵ درصــدی از پرداخت 
خســارات در جایگاه دوم تا چهارم رشــته 
بیمه های عمده صنعت بیمــه در ۱0 ماهه 

۱40۳ قرار دارند.

خریدار   تلاش برای اجرایی شــدن طرح 
عظیم فشــار افزایی میــدان گازی پارس 
جنوبــی، از خبرهای خــوش حوزه صنعت 
نفت است که به زودی وارد مرحله عملیاتی 
شــده و آثار و برکات آن به کشــور خواهد 

رسید.
 چندی پیش محســن پاک نژاد وزیر نفت 
دولت چهاردهم از دادن خبرهای خوش در 

صنعت نفت به مردم ایران سخن گفته بود.
وی یکی از ایــن خبرهــا را افزایش میزان 

صادرات نفت کشور دانسته بود.
اما یکی دیگــر از این خبرهــا، آنگونه که به 
گوش می رســد طرح عظیم و ملی فشــار 

افزایی پارس جنوبی است.
طرح فشارافزایی میدان گازی پارس جنوبی 

به عنوان مهم تریــن و راهبردی ترین طرح 
صنعت نفت کشور شناخته می شود، چرا که 
با توجه به افت فشار این میدان مشترک در 
سال های آتی، اجرای این طرح مانع از هدر 
رفت این ثــروت عظیم کشــورمان خواهد 

شد.

معرفی پارس جنوبی
میــدان نفتــی و گازی پــارس جنوبــی 
بزرگ تریــن میــدان گازی جهان اســت، 
که در خلیــج فارس و به طور مشــترک، در 
آب های سرزمینی ایران در حدود ۳۳ درصد 
)استان بوشهر( و قطر حدود ۶۷ درصد واقع 

شده است.
همچنین ایــن میــدان دارای ذخایر نفتی 

قابل توجهی است که از ســوی ایران طرح 
لایه های نفتــی پــارس جنوبــی نامیده 
می شــود و از طریــق حفر ۷ حلقــه چاه و 
کشــتی فراورشــی و صادراتی کوروش با 
ظرفیت ذخیــره حدوداً ۷00 هزار بشــکه 
نفت خام بهره بــرداری از نفت آن میدان در 

حال اجراست.

طرح فشارافزایی چیست و چرا 
اهمیت دارد؟

حجم ذخیــره درجــای گاز طبیعی میدان 
پــارس جنوبــی در حــدود ۵۱ تریلیون 
مترمکعب و ذخیره قابل برداشــت آن ۳۶ 

تریلیون مترمکعب برآورد می شود.
این میدان به دلیل برداشت ها به مرور زمان 
و به طور طبیعی دچار افت فشــار می شود 
که برای رفع آن از طرح های فشــارافزایی 

استفاده می شود.
چهارهم دی ماه امســال محسن پاک نژاد 
وزیر نفت اجرای طرح فشــارافزایی پارس 
جنوبی را ضروری دانسته بود و با اعلام اینکه 
بــه  زودی قراردادهایی برای فشــارافزایی 
میدان مشترک پارس جنوبی به  عنوان یکی 
از اولویت های اصلی کشــور امضا می شود، 
گفت: اگــر طرح های فشــارافزایی اجرایی 
نشود از دو ســال آینده شــاهد افت فشار 

مخزن این میدان خواهیم بود.
وی بــا تأکید بــر اینکه ایجاد تأسیســات 
فشــارافزایی در پارس جنوبی در کشــور از 
نان شب هم واجب تر است، خاطرنشان کرد: 

تمهیدات لازم بــرای تأمین مالی این پروژه 
اندیشیده شده اســت.هجدهم دی ماه هم 
سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس شــورای اســلامی گفت: 
طبق گفته وزیر نفت افزایش فشــارافزایی 
در میدان گاز پارس جنوبــی را وزارت نفت 
دنبال می کنــد و برنامه ریزی و ســرمایه 
گــذاری ۱۸ میلیــارد دلاری در این زمینه 

انجام شده است.
وزیر نفت در حاشــیه راهپیمایی ۲۲ بهمن 
نیز از اجرای طرح فشار افزایی پارس جنوبی 
به عنــوان یکــی دیگر از خبرهــای خوش 
صنعت نفت برای مردم یــاد کرد و گفت که 
یکی ار بزرگترین قراردادهای تاریخ صنعت 
نفت کشور با حضور رئیس جمهور امضا می 

شود.
پاک نژاد افزود: با امضای این قرارداد یکی از 
مطالبات مردم در حــوزه حفظ منافع مردم 

در این میدان مشترک محقق می شود.
وی خاطرنشان کرد: طرف قرارداد ما تماما 
شرکت های ایرانی هستند اما بدیهی است 
در بعضی حــوزه ها از طرفیــت های برخی 

شرکت های خارجی هم استفاده کنیم.
چهاردهــم بهمن ماه امســال هــم مدیر 
مهندسی و توسعه شــرکت ملی نفت ایران 
گفت: اجــرای هفت طرح فشــار افزایی در 
میدان پــارس جنوبــی ۷۸0 میلیارد دلار 
درآمد تا افق ۱4۳0 برای کشــور به دنبال 
خواهــد داشــت.رضا دهقان در نشســت 
خبری طرح فشــار افزایی میدان مشترک 

پــارس جنوبی افــزود: این هفــت طرح با 
ســرمایه گذاری ۱۷ میلیارد دلاری انجام 
خواهنــد شــد.وی، میــدان گازی پارس 
جنوبــی را بزرگترین میــدان گازی جهان 
دانســت و ادامه  داد: ۷0 درصــد گاز و 40 
درصد بنزین کشــور از این میــدان تامین 
می شــود؛ این میدان از مهمترین میدان ها 
برای کشورمان محسوب می شود که نیاز به 

نگهداری دارد.
مدیر مهندسی و توســعه شرکت ملی نفت 
خاطرنشان  کرد: از ســه دهه گذشته ابتدا 
قطر و سپس کشــورمان برداشــت از این 
میدان را آغــاز کردند که به مــرور زمان از 
فشار این میدان کاسته شــده است و باید از 

تداوم این کاهش فشار جلوگیری کرد.

امضای قرارداد به زودی رخ می دهد
در تازه تریــن اظهــار نظــر حمیــد بورد 
مدیرعامــل شــرکت ملــی نفــت ایران 
در ســفر به اســتان بوشــهر گفــت که در 
هفته های آینده قرارداد ۱۷ میلیارد دلاری 
فشــارافزایی پارس جنوبی به عنوان یکی از 
بزرگترین قراردادهای تاریخ صنعت نفت با 

حضور رئیس  جمهوری امضا می شود.
وی اظهار داشــت: دو برابــر تجهیزاتی که 
تاکنون در دریا نصب شــده، بــرای اجرای 
طرح فشار افزایی در پارس جنوبی ساخته و 
نصب می شود که بازار بزرگ اقتصادی برای 
کشور ایجاد و به افزایش اشتغال زایی کمک 

می کند.

 )IEA( خریدار  آژانس بین المللــی انرژی
در گزارش جدیدی، پیش بینی کرد تقاضای 
جهانی برای برق تا سال ۲0۲۷، هر سال بیش 
از کل مصرف ژاپن رشــد خواهد کرد. آژانس 
بین المللی انرژی، روز جمعه، در گزارشــی 
اعلام کرد انتظار می رود، ۸۵ درصد از رشــد 
تقاضای جهانی برای برق، از سوی اقتصادهای 

نوظهور و در حال توسعه باشــد و این آژانس 
پیش بینی می کنــد که چین، با نرخ رشــد 
۶ درصدی ســالانه تا ســال ۲0۲۷، در بیش 
از نیمی از رشد تقاضای جهانی سهیم باشد.
در این گزارش آمده اســت که تقاضای چین 
برای برق از ســال ۲0۲0، با سرعت بیشتری 
نســبت به اقتصاد این کشور رشد کرده است 

که به دلیل تقاضای بــالای بخش صنعتی و 
گسترش سریع تولید پنل های خورشیدی، 
باتری ها، خودروهای برقــی و مواد مرتبط با 
آن، بوده اســت. تهویه مطبوع، دیتاسنترها و 
شبکه های نسل پنجم )۵G(،  نیز در این رشد 
تقاضا سهیم بوده اند.همچنین انتظار می رود 
هند با رشــد ۱0 درصدی تقاضــا که حاصل 

فعالیت اقتصادی قوی و رشــد سریع تقاضا 
برای سیستم تهویه مطبوع است، در افزایش 
جهانی تقاضا برای برق، سهم عمده ای داشته 
باشد.طبق گزارش آژانس بین المللی انرژی، 
تقاضای راکد برخی از اقتصادهای پیشرفته 
ماننــد آمریکا، در حال معکوس شــده که به 
دلیل رشد سریع برقی سازی بخشهایی مانند 

حمل و نقل، گرمایش و توســعه دیتاسنترها 
بوده است.اما این آژانس، به دلیل چشم انداز 
ضعیف تــر اقتصــاد کلان اتحادیــه اروپا، 
پیش بینی خــود از تقاضای ایــن منطقه را 
نســبت به پیش بینی ژوئیه آژانس باز بینی 
کرد و با یک درصد کاهش، ۱.۶ درصد رشــد 

برای سال ۲0۲۵، تخمین زد.

مدیرعامل شــرکت توانیر با بیان اینکه تاکنون بیش از 
۲40 هزار دســتگاه ماینر غیرمجاز بــا مصرفی معادل 
۸00 مگاوات از سراسر کشور کشف و ضبط شده است، 
گفت: برای تامین برق این دســتگاه ها باید هزار و ۲00 
مگاوات نیروگاه بســازیم.مصطفی رجبی مشهدی که 
در همایش سراسری پلیس امنیت اقتصادی با حضور 
فرماندهان این یگان ســخن می گفت، پیش بینی کرد 
که حداقل ۳ برابر این مقدار کشف شده، ماینر غیرمجاز 
به ویژه در مناطق گرمســیر به واسطه نرخ پایین تعرفه 

برق در حال فعالیت باشند.
وی با اشــاره به ارتباط ناتــرازی و افزایش مصرف برق 
با ماینرهای غیرمجاز در کشــور اظهار داشت: ظرفیت 
تولید برق نیروگاه ها اول انقلاب ۷ هزار مگاوات بود که 
در زمان حاضر از 94 هــزار و ۵00 مگاوات فراتر رفته و 

۱۳ برابر قبل شده است.
ســخنگوی صنعت برق ادامه داد: در حالی که مصرف 

برق از ســال ۵۷ تاکنون ۲۳ برابر شــده که 
بخشــی از دلیل این افزایش مصرف، مربوط 
به بخش مولد و توســعه است اما این افزایش 
مصرف در بخش غیرمولد با یک شیب خیلی 

تند خود را نشان داده است.
رجبی مشــهدی در عین حال یکی از دلایل 
این افزایش مصــرف را یارانه زیــاد برق در 

ایران دانست و گفت: ما تقریبا به طور متوسط یک دهم 
قیمت تمام شــده را از مصرف کننده می گیریم و حتی 
قیمت برق برای مشــترکان خیلی پرمصرف هم ارزان 
است که این امر موجب شــده تا مصرف به طور افسار 
گســیخته ای افزایش یابد.وی تصریح کرد: ماینرهای 
غیرمجاز پدیده شــومی هســتند که ارزانی برق به آن 

دامن زده و آشکارا تجاوز به حقوق عامه مردم است.
ســخنگوی صنعت برق در توضیح میزان مصرف برق 
هر یک دســتگاه ماینر گفت: هر یک دســتگاه ماینر 

به اندازه یک کولر گازی مصــرف برق دارد. 
اســتخراج یک بیت کوین معادل 440 واحد 
مســکونی در تهران برق مصــرف می کند، 
یعنی اگر کســی بخواهد یــک بیت کوین 
اســتخراج کنــد هماننــد آن اســت که ما 
برق یــک محله ۵00 نفــری را قطع کنیم تا 
در یک بازه زمانی یک ماهــه یک واحد بیت 
کوین تولید شــود.رجبی مشــهدی با تاکید بر اینکه 
حتی کشــف یک دســتگاه ماینر غیرمجاز هم با توجه 
به اینکه مصرف آن پیوســته و خیلی زیاد اســت، مهم 
و ارزشمند است از پلیس امنیت اقتصادی درخواست 
کرد همچنان که تاکنون در این راه همراه و یاور صنعت 
برق بوده اند در ادامه نیز با جدیت تلاش کنند تا بتوانیم 
این پدیده شوم را ریشــه کن کنیم.مدیرعامل شرکت 
توانیر با بیان اینکه برآوردها نشــان می دهد تا ۳ هزار 
مگاوات برق غیرمجاز و ناشــی از اســتفاده غیرمجاز 

از ماینرها در کشــور وجــود دارد، خاطرنشــان کرد: 
اگر بتوانیم این تعداد ماینر را کشــف کنیم، معادل ۳ 
نیروگاه اتمی بوشهر است که ساخت آن ۱0 سال زمان 
می برد، در حالی که ماینرها به ســادگی هرچه تمام تر 
از طریق لنج ها و مبادی غیرمجاز بــه طور قاچاق وارد 
کشور شــده و با اتصال به شبکه سراســری برق کشور 
موجب تضییع حقوق بیت المال و در عین حال تشدید 
ناترازی برق نیز می شوند.رجبی مشهدی تاکیدکرد: به 
طور قطع همکاری پلیس امنیت اقتصادی در کشف و 
جمع آوری ماینرها و تجهیــزات مرتبط با این پدیده و 
در نهایت تحویل آن به مقامات قضایی خیلی می تواند 
به صنعت بــرق در کاهش ناترازی کمــک کند.وی در 
این همایش از ســردار رحیمی فرمانده پلیس امنیت 
اقتصادی فراجا در ستاد و ســایر همکاران این یگان در 
استان های مختلف که همواره همراه صنعت برق بوده 

اند، قدردانی و تشکر کرد.

برق

مدیرعامل شرکت توانیر خبر داد؛ کشف ۲۴۰ هزار ماینر غیرمجاز

ح فشارافزایی پارس جنوبی؛ امضای یکی از بزرگترین قراردادهای تاریخ صنعت نفت طر
انرژی

آژانس بین المللی انرژی:رشد تقاضای جهانی برای برق سرعت می گیرد



 وقتی کتاب ها فراموش می شوند
 اندیشه ها می میرند

نیروانا مهرآیین، نویسنده در گوشه  تاریک کتابخانه ها، میان قفسه  
های چوبی و شیشــه  های پر از غبار، هزاران کتاب بی حرکت نشســته 
 اند، با دلهایی پر از حرف، چشــم  انتظار دســتی که آن  ها را ورق بزند. 
هزاران کتاب که خاموش هستند جلدهایشان رنگ  پریده، لبه هایشان 
فرســوده، و برخی حتی گوشه هایشــان تا خورده و پاره شــده است. 
روزگاری دست های مشــتاق، آن ها را برمی داشــت، صفحه هایشان 
را ورق می زد، با شــوق و کنجکاوی به واژه هایشــان خیره می شد. اما 
حالا، هفته ها و ماه ها می گذرد و کسی سراغشــان را نمی گیرد. بعضی 
از آن  ها سال هاست که از قفســه بیرون نیامده اند. گرد و غبار رویشان 
نشسته، بوی کهنگی گرفته  اند. شــماره های ثبت  شده در کارت های 
امانتشان نشان می دهد آخرین باری که خوانده شده اند، شاید یک دهه 
پیش بوده است. آن  ها در سکوتی ســنگین، گوش  به  زنگ صدای پای 
یک خواننده تازه اند، اما بیشــتر وقت  ها، تنها چیزی که می  شــنوند، 
زمزمه  های دوردست کتابدارها یا صدای تایپ روی کیبورد های بخش 
مطالعه  اینترنتی اســت. امروز، پای گفت  و گویی نشسته  ایم که شاید تا 
به حال کسی نشنیده باشــد؛ گفت  و گو با کتاب هایی که دیگر خوانده 

نمی  شوند.
کتاب قدیمیِ تاریخ آه می  کشد، گویی قرن  ها از آخرین باری که کسی 

بازش کرده، گذشته است. با لحن غمگینی می  گوید:
من روزگاری را به یاد دارم که مردم برای دانستن از تاریخ، مرا در دست 
می  گرفتند. صفحه هایم را با دقت می  خواندند، از جنگ  ها، پادشــاهی 
 ها، و قهرمانان گذشته یاد می  گرفتند. اما حالا؟ تاریخ در گوشی  هایشان 
خلاصه شده، در تیتر های کوتاه و اخبار جعلی. دیگر کسی نمی  خواهد 
بداند که گذشــته واقعا چگونه بوده اســت و چطور قرار است چراغ راه 

آینده باشد؟
رمان کلاسیک که گوشــه  ای کج و کوله افتاده، آهی از سر افسوس می  

کشد:
من سال  ها خوانده می  شــدم، همراه قهرمانانم اشک می  ریختند، با آن  
ها می  خندیدند، عاشق می  شدند، زندگی می  کردند. اما حالا دیگر آدم  
ها حوصله من را ندارند. داستان  های چند صد صفحه  ای برایشان کسل 
 کننده شــده. آن  ها دیگر صبر ندارند، می  خواهند همه  چیز را در چند 
دقیقه بفهمند، در یک ویدئوی کوتاه، در چند خط پیام. من اما صبورم، 

منتظر، شاید روزی دوباره کسی پیدا شود که بخواهد غرق قصه شود!
کتاب شــعر که لای برگهایش هنوز عطر واژه  های عاشقانه باقی مانده، 

آرام می  گوید:
مگر شعر چیزی جز احساس اســت؟ جز زنده بودن؟ اما دیگر کسی مرا 
ورق نمی  زند. آدم  ها گرفتار شده  اند، میان ماشین  ها، میان دود و آهن، 
میان خبرهای تلخ و زندگی  های پر اضطراب. دیگر کســی نمی  نشیند 
زیر نور کم، با یک فنجان چای، و مرا زمزمه کند. دلم تنگ اســت، برای 

آن ها یی که با من حرف می  زدند، که با شعرهایم زندگی می  کردند.
کتاب علمی، که ســال  ها قبل، دانش  آموزان و دانشــجویان با شــوق 

سراغش می  آمدند، لبخندی تلخ می  زند:
ما زمانی منبع اصلی دانســتن بودیم. حالا اما مردم فکر می  کنند همه 
 چیز را می  توانند در یک جست  و جوی اینترنتی پیدا کنند. کسی دیگر 
زحمت خواندن ما را نمی  کشد. دانش، سطحی شده، یادگیری سریع و 
گذرا. دیگر کمتر کســی به عمق مطالب اهمیت می  دهد. ما را فراموش 

کرده  اند، اما نمی  دانند که هنوز هم چیزهایی برای گفتن داریم.
کتاب کودک، با جلد رنگی اما کهنه  اش، بغض کرده است:

درد من از همه شــما بیشتر اســت. بچه  ها دیگر به ســراغم نمی  آیند. 
روزگاری بود که با اشــتیاق مــرا در آغوش می  گرفتنــد، قصه هایم را 
می  خواندند، با شــخصیت هایم دوست می  شــدند. حالا اما تلفن های 
هوشمند، انیمیشــن های پر زرق  و برق، و بازی  های بی  پایان جای مرا 
گرفته  اند. کــودکان دیگر کتاب نمی  خوانند، قصه نمی  شــنوند. و این 
یعنی دنیای آن هــا کم  کم از خیال، از خلاقیــت، از فکر کردن تهی می  

شود.
کتاب  ها دلخورنــد، غمگین و خاک  گرفته. آن  ها هنــوز زنده  اند، هنوز 
حرف  های زیادی برای گفتن دارند، هنــوز می  توانند درهای تازه  ای به 

روی آدم  ها باز کنند، اما کسی نیست که آن  ها را بشنود.
کتاب  ها فقط ورق  هایی پر از کلمات نیستند. آن  ها حافظه جمعی یک 
ملت اند، چراغ  هایی که راه را روشــن می  کنند. امــا وقتی این چراغ  ها 
خاموش شوند، وقتی کسی سراغشــان را نگیرد، تاریکی آرام و بی صدا 
از گوشــه  های جامعه شــروع به خزیدن می  کند. جامعه  ای که کتاب 
نمی  خواند، سطحی  نگر می  شود. عمق اندیشــه  اش کم  کم از بین می 
 رود. جست  و جو برای حقیقت جای خود را به پذیرش بی  چون  و چرای 
اطلاعات نادرســت می  دهد. شــبکه  های اجتماعی، پیام  های کوتاه و 
محتوای زودگذر جای مطالعه  عمیق و تفکر را می  گیرند. مردم به جای 
تحلیل، فقط آنچه را که می  بینند، باور می  کنند. پرسشگری از بین می 

 رود و سطح دانش عمومی پایین می  آید.
آمار نشــان می  دهند که در بسیاری از جوامع، ســرانه  مطالعه در حال 
کاهش اســت. کتابخانه  ها خلوت  تر از همیشــه شــده اند، اما فروش 
گوشی های هوشمند و اشــتراک  های شــبکه  های اجتماعی هر روز 
بالاتر می  رود. مردم ســاعت  ها در فضای مجازی غرق می  شــوند، اما 
برای خواندن حتی یک فصل کتاب وقت نمی  گذارند. نتیجه چیست؟ 
افزایش سطح اضطراب و افسردگی، کاهش قدرت تحلیل و درک، و در 

نهایت، جامعه  ای که به  جای تفکر، واکنش نشان می  دهد.
فراموشــی کتاب  ها، فراموشــی تفکر اســت. و جامعه  ای که تفکر را از 
یاد ببرد، سرنوشــتش را دیگران برایش خواهند نوشت. شاید وقت آن 
رسیده باشد که دوباره به کتابخانه  ها برگردیم، دستی بر این جلدهای 
خاک  گرفته بکشیم، صفحه  ای را باز کنیم و اجازه دهیم این قصه  های 

خاموش، دوباره جان بگیرند.
کتاب هایی که فریاد می زنند: ما را بخوانید، پیش از آنکه ســکوت، ما را 

برای همیشه ببلعد.

بوتیک تئاتر ایران درگیر »پرهام« می شود! 
نمایش »پرهــام« از ۲۷ بهمن در ســالن نمایش بوتیــک تئاتر ایران 
روی صحنه مــی رود. نمایش »پرهــام« به کارگردانــی گلاره مقدم و 
تهیه کنندگی حســین قاســم پور اقدم، از ۲۷ بهمن در سالن نمایش 

بوتیک تئاتر ایران روی صحنه می رود.
نویسنده این اثر، ایمان عزیزی صدیق و مشــاور کارگردان آن سولماز 
عسگری است. مدیر پروژه این نمایش نیز سید مصطفی موسوی منش 
اســت.»پرهام« روایت داستان زن و شوهری اســت که در حین خرید 
عید، کودک پنج ساله خود را در خانه تنها می گذارند. پس از بازگشت به 
خانه، متوجه می شوند که کلید را با خود نیاورده اند. کودک آنها نه تلفن 
را جواب می دهد و نه در را باز می کند. در حالی که زوج به شــدت نگران 
هســتند، آنها تصمیم می گیرند زنگ همه طبقات ساختمان را بزنند و 

کم کم سایر اهالی ساختمان درگیر این ماجرا می شوند.
بازیگران این نمایش شــامل نگین ابدالی، صبا اسدی، مهدی حافظی، 
مهرو ذبیحی، مریم ذکاوتی، مائده شــجاعی، حســین قاسم پور اقدم، 
داریوش محمودی، علی معصومی و آرتابان انصاری فر هستند. عکاس 
و مدیر رسانه این نمایش پیام احمدی کاشــانی و طراح پوستر، تیزر و 

گرافیک آن نیز حسین قاسم پور اقدم است.
نمایش »پرهام« از ساعت ۱۸ هر روز در ســالن بوتیک تئاتر ایران واقع 
در خیابان حافظ، خیابان نوفل لوشــاتو، جنب پردیس تئاتر شهرزاد به 

اجرا در می آید.

 افزایش ۲ درصدی ترددها به قم
 در نیمه شعبان امسال

معاون عملیات پلیس راهور فراجا از افزایش ۲ درصدی ترددها در نیمه 
شعبان امسال نسبت به سال گذشته به استان قم و جمکران خبر داد.

ســردار محمدباقر ســلیمی ضمن تبریــک میلاد فرخنــده حضرت 
صاحب الزمان )عج( به همــه هموطنان، اظهار کرد: در نیمه شــعبان 
امسال، شاهد حضور گســترده و پرشــور زائران از اقصی نقاط کشور، 
به  ویژه در اســتان قم و مســجد مقدس جمکران، بودیــم. این حضور 
چشــمگیر با وجود بارش برف و باران و شــرایط خاص آب وهوایی در 

بسیاری از محورها انجام شد.
وی با اشــاره به تمهیدات ویژه پلیس برای مدیریت ترافیک در این ایام 
افزود: از هفته های گذشته، با برنامه ریزی های انجام شده، اقدامات لازم 
برای کنترل و تســهیل ترافیک در مســیرهای منتهی به استان قم، به  
ویژه اطراف مســجد مقدس جمکران، در دستور کار قرار گرفت. به رغم 
لغزندگی برخی معابر، ترافیک به صورت روان و مدیریت شــده جریان 

داشت.
سردار ســلیمی تصریح کرد: بر اســاس آمار ســامانه های تردد شمار 
و پلاک خوان، افزایش ۲ درصدی ترددها نســبت به مدت مشابه سال 
گذشته ثبت شده اســت. همچنین از ساعات پایانی شب گذشته با آغاز 
موج بازگشــت زائران نیروهای پلیس راهور در محورهای بازگشــت 
حضور فعال داشته و با تلاش شبانه روزی، مشغول تسهیل عبور و مرور و 

مدیریت ترافیک هستند.
وی در پایان ضمن تقدیــر از همکاری مردم با پلیس راهــور، از زائران 
خواســت با رعایت قوانین و مقررات و حفظ حد فاصل طولی با خودرو 
جلویی و همچنیــن توجه به توصیه های پلیس، ســفری ایمن و آرام را 

تجربه کنند.

 بیش از ۲ میلیون ایرانی مزین به نام
 مهدی هستند

 مرکز رصد جمعیت کشور سازمان ثبت احوال اعلام کرد: نام »مهدی« 
زینت بخش بیش از ۲ میلیون پسر ایرانی در کشور است.

به گزارش ســازمان ثبت احوال کشــور، مرکز رصد جمعیت کشــور 
ســازمان ثبت احوال، به مناســبت فرا رسیدن نیمه شــعبان، ولادت 
با ســعادت حضرت مهدی صاحب الزمان )عج( اعلام کــرد، بیش از ۲ 
میلیون پســر در کشــور با »مهدی« و نام های ترکیبی آن نامگذاری 

شده اند.
بر اساس این گزارش، مهدی با یک میلیون و 4۵۷ هزار انتخاب، محمد 
مهدی با ۳۳۶ هزار انتخاب و امیر مهدی با ۱۳0 هزار انتخاب، بیشترین 

فراوانی نام مهدی را دارند.

فرماندار تهران عنوان کرد
اصلاح سیستم های مجموعه آب و فاضلاب 

پایتخت برای رفع کمبود آب تهران
فرماندار تهران با ابراز نگرانی نسبت به مســئله کمبود آب در پایتخت، 
گفت: اگر در این مسئله، مردم همراهی نکنند و دستگاه های ذیربط به 
اصلاح و مرمت زیرســاخت های آب توجه جدی نداشــته باشند، برای 

تابستان با مشکل رو به رو می شویم.
حسین خوش اقبال با اشــاره به کمبود آب در تهران، اظهار کرد: یکی 
از مشکلات جدی شهر و اســتان تهران و مناطق مختلف کشور مسئله 
کمبود آب اســت و با توجه به کاهــش جدی بارندگی ها در ســنوات 

گذشته در این خصوص نگرانی جدی وجود دارد.

وی ادامه داد: اگر در این مســئله مردم همراهی نکنند و دســتگاه های 
ذیربط به اصلاح و مرمت زیرساخت های آب توجه جدی نداشته باشند، 
برای تابســتان به مشــکل برمی خوریم. در این خصوص هم در سطح 
استان کمیته هایی تشــکیل شده است و اســتاندار تهران نیز رفع این 
مشــکل را در اولویت قرار داده اســت و به فرمانداران شهرستان های 

تهران ابلاغ کرده است و ما هم در سطح تهران پیگیر هستیم.
فرماندار تهران اضافه کرد: در عین حال با توجه به شــرایط آب و هوایی 
و بارندگی و کاهش نزولات آسمانی راهی جز این نداریم که به سمت و 

سوی اصلاح بعضی از سیستم های مجموعه آب و فاضلاب برویم.
به گفته وی، مردم نیز باید در راســتای صرفه جویــی همراهی کنند تا 
تأمین آب قطعی برای استان تهران و شــهر تهران تا پایان سال را پشت 
سر بگذاریم و امیدوار هستیم که بارندگی های بهاری هم داشته باشیم 

تا وضعیت مان بهتر شود.

ارائه خدمات به افراد بی خانمان در شب های 
سرد تهران

شهردار منطقه ۱۱ تهران از اســتمرار ارائه خدمات به افراد بی خانمان 
و بی ســرپناه در این منطقه خبر داد و اعلام کرد اتوبوســهای خواب به  
عنوان یکــی از روش های مطلوب بــرای ارائه خدمات شــبانه به افراد 

نیازمند، فعال شده است.
 موســوی با اشــاره به خدمات به افراد بی خانمان اظهار کرد: از ابتدای 
آذرماه ســال جاری، یک دســتگاه اتوبوس خواب برای پذیرش افراد 
بی خانمان در نظر گرفته شــد و از اواسط همین ماه، هر شب دو دستگاه 
اتوبوس برای ارائه خدمات به این افراد در دســترس قرار گرفته اســت. 
میانگین پذیرش شــبانه این اتوبوس هــا حدود ۵0 نفر اســت که در 

مجموع، تاکنون ۶000 نفر-شب خدمات در این حوزه ارائه شده است.
وی ادامــه داد: در کنار این خدمات، مددســرای بهاران نیز هر شــب 
پذیرای میانگین ۱۶0 نفر است. این افراد بیشتر شامل افرادی هستند 

که به طور ثابت و مشخص به این مرکز مراجعه می کنند.
شــهردار منطقه ۱۱ تهران افزود: در اتوبوس خواب، یک وعده غذایی 
سرد مانند ســاندویچ از ســوی موسســه مجری در اختیار نیازمندان 
پذیرش شــده  قرار می گیرد و در برخی مواقع نیــز خیرین غذای گرم 
برای افراد نیازمند فراهم می کنند. این اتوبوس ها عمدتاً محل اســکان 
افرادی هســتند که بدلایل گوناکون تمایلی به اســتفاده از مددسرای 

ثابت ندارند.
موســوی با اشــاره به گشت های شــبانه گفت: گشــت های خدمات 
اجتماعی )حامی گشت( به دو صورت پهنه ای و منطقه ای در دو شیفت 
روز و شب توسط سازمان خدمات و مشارکت های اجتماعی و موسسه 

پیام آوران سلامت و سعادت انجام می شود.
وی در پایان ضمن اشــاره به خدمــات ارزنده موسســه نوید همرازی 
ایرانیــان و اجــرای طــرح گرمخانه در محل مددســرای بهــاران به 
مشــارکت های داوطلبانه در این مددســرا اشــاره کرد و افزود: برخی 
مددجویان بهبــود یافته از اعتیاد به  عنوان خدمتگــزاران افتخاری در 

خدمت رسانی به سایر مددجویان و افراد نیازمند مشارکت دارند.
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 برقی سازی ناوگان حمل ونقل عمومی 
چگونه به کاهش آلودگی هوا کمک می کند؟ 

خریدار  برقی سازی ناوگان حمل ونقل عمومی 
تهران یکی از اقدامات اساسی برای توسعه پایدار 
و کاهش آلاینده های زیســت محیطی محسوب 
می شود که در مدیریت شهری کنونی این مسأله 

تسریع یافته است.
 پایتخت همیشه الگوی توســعه دیگر شهرهای 
کشور بوده است، مدیران شــهری در دوره ششم 
یکی از مهمترین اهداف خــود را بر روی کاهش 
آلودگی هوا گذاشــته اند و برقی ســازی ناوگان 
حمل و نقل عمومی یکی از راهکارها برای رسیدن 
به اساســی برای کاهــش آلودگی هــوا، مصرف 
سوخت های فسیلی و افزایش بهره وری انرژی در 

سطح شهر محسوب می شود.
در حال حاضــر، ۳09۵ دســتگاه اتوبوس فعال 
که عمدتاً دیزلی هستند، در ســطح شهر تهران 
در حال ارائه خدمات به شــهروندان هستند. که 
۲۲۵0 دســتگاه از این تعداد در خطوط مختلف 

مشغول فعالیت اند.

افزوده شدن 1266 دستگاه اتوبوس جدید 
نیز به ناوگان اتوبوسرانی تهران

طی دوره مدیریت شهری ششم، ۱۲۶۶ دستگاه 
اتوبوس جدید نیز به ناوگان اضافه شــده و در این 
مدت سه ساله ۵۷۵ دستگاه اتوبوس غیرفعال نیز 

بازسازی شده اند.
 این اقدامات، نه تنها موجب افزایش دسترســی 
شــهروندان به حمل ونقل عمومی شــده، بلکه 
میزان تأخیر در خطوط و ازدحام در ایســتگاه ها 

را نیز کاهش داده است.
در کنار این اقدامــات، مدیریت شــهری تهران 
برنامه ریزی کرده اســت که تعــداد اتوبوس های 
فعال در سطح شــهر را به ۷۵00 دستگاه برساند. 
این هدف در راستای کاهش وابستگی شهروندان 
به وسایل نقلیه شخصی و تسهیل تردد در مناطق 

مختلف تهران دنبال می شود.

ورود اتوبوس های برقی به ناوگان حمل و 
نقل شهری

یکی از مهم ترین اقدامات در راستای برقی سازی 
حمل ونقــل عمومی، ورود نــاوگان اتوبوس های 
برقی بوده است. این وسایل نقلیه، علاوه بر کاهش 
آلاینده های زیســت محیطی، در کاهش آلودگی 

صوتی نیز نقش بسزایی دارند.
آنطور که مدیرعامل شــرکت واحد اتوبوســرانی 
شهر تهران اعلام کرده است، شهرداری تهران در 
این ۳ سال اخیر تلاش کرده است از تمام ظرفیت 
تولید داخلی استفاده کند و تا امروز ۵۲0 اتوبوس 

نو از محل قرارداد با شرکت عقاب و ۲00 دستگاه 
از شرکت اســنا تحویل گرفته شــده است، بنابر 
برنامه ریزی های انجام شده نیز تا خرداد ماه سال 
آینده باقی مانده قرارداد از محل شرکت عقاب که 
حدود ۱000 دســتگاه اتوبوس می شود، تحویل 

داده می شود.
از محل قرار داد چین هم تاکنون ۲00 دســتگاه 
اتوبوس برقی و ۶0 دســتگاه اتوبوس برقی هایگر 
به تهران تحویل داده شده اســت. این اتوبوس ها 
دارای فناوری پیشــرفته ای هســتند که امکان 
شــارژ ســریع و عملکرد طولانی مدت را فراهم 

می کند.
اتوبوس های گزینه ای مناســب برای توســعه 
پایدار شــهری تبدیل شده اســت و مدت زمان 
شارژ آن ها تنها دو ساعت اســت و با هر بار شارژ 
کامــل، قادر به طی مســافتی در حــدود ۲۸0 

کیلومتر هستند.
افزایش تعداد این اتوبوس ها در ناوگان حمل ونقل 
عمومــی تهران، گامــی مؤثــر در جهت کاهش 
آلاینده های زیســت محیطی و حرکت به ســوی 

سیستمی کارآمدتر و پایدارتر خواهد بود.

توسعه زیرساخت های حمل ونقل عمومی
البتــه ورود اتوبوس هــای برقــی بــه نــاوگان 
حمل ونقل شهری نیازمند ایجاد زیرساخت های 
مناسب، از جمله توقفگاه ها و ایستگاه های شارژ، 
است. در این راســتا، شــهرداری تهران اقدام به 
احداث و توســعه چندین ایستگاه شــارژ کرده 

است.
در حــال حاضــر، چهار ایســتگاه جدیــد برای 
نگهداری و سرویس دهی به ناوگان اتوبوس های 
برقی احداث شــده است. این ایســتگاه ها شامل 
ایســتگاه هنگام با ظرفیت ۵0 دستگاه اتوبوس، 
ایســتگاه جنت آباد بــا ظرفیت 400 دســتگاه 
اتوبــوس، و همچنین برنامه ریــزی برای احداث 
ایســتگاه های جدید در مناطق کیانشهر و بعثت 

می شود.

بهینه سازی خطوط اتوبوسرانی
علاوه بر نوسازی و برقی سازی ناوگان حمل ونقل 
عمومی، بهینه سازی و اصلاح خطوط اتوبوسرانی 
نیز در دســتور کار مدیریت شــهری قرار گرفته 

است. 
با توجه به تغییرات الگوی سفرهای درون شهری 
و نیازهای شــهروندان، برخی از خطوط کم تقاضا 
مورد بازبینی قرار گرفته و برنامه ریزی برای ایجاد 

خطوط جدید انجام شده است.

مزایای برقی سازی ناوگان 
حمل ونقل عمومی

برقی ســازی ناوگان اتوبوســرانی تهران مزایای 
زیادی به همراه دارد کــه اولین مزیت آن کاهش 
آلودگی هوا اســت، چرا کــه اتوبوس های برقی 
هیــچ آلاینده ای تولیــد نمی کننــد و به کاهش 
انتشــار گازهای گلخانه ای کمــک می کنند. در 
کنار آن، کاهش هزینه های ســوخت نیز از دیگر 
ویژگی های مهم ایــن اتوبوس هاســت، چرا که 
به جای استفاده از ســوخت های فسیلی، از انرژی 
الکتریکی اســتفاده می کنند که به مراتب هزینه 

کمتری دارد.
از سوی دیگر، این اتوبوس ها با افزایش بهره وری 
انرژی در مقایسه با دیگر وســایل نقلیه، مصرف 
انرژی کمتــری دارنــد و به طور کلــی راندمان 
بالاتــری دارند. عــلاوه بر این، کاهــش آلودگی 
صوتی از مزایای دیگر آن هاست، چرا که برخلاف 
اتوبوس های دیزلی، این اتوبوس ها کاملًا بی صدا 
هســتند و باعث کاهش آلودگی صوتی در سطح 

شهر می شوند.
در نهایت، با اســتفاده بیشــتر از این اتوبوس ها، 
تجربه سفر شــهروندان بهبود یافته است، چرا که 
علاوه بر کاهش آلودگی، دسترسی به حمل ونقل 
عمومی راحت تر و سریع تر شده و زیرساخت های 

آن نیز بهبود یافته است.
برقی ســازی ناوگان حمل ونقــل عمومی تهران 
یکی از اقدامات اساســی برای توســعه پایدار و 
کاهش آلاینده های زیســت محیطی محســوب 

می شود. 
ورود اتوبوس های برقی، افزایــش تعداد ناوگان 
فعال، بهینه سازی خطوط، توسعه زیرساخت های 
مرتبط و احــداث توقفگاه های جدیــد، همگی 
در راســتای بهبود کیفیت زندگی شــهروندان و 
حرکت به سوی شهری پاک تر و هوشمندتر انجام 

شده است.

تهران پیشگام حمل و نقل برقی در منطقه 
خواهد شد

اگر این رونــد ادامه یابــد و برنامه هــای در نظر 
گرفته شــده به طور کامــل اجرا شــوند، تهران 
می تواند در آینــده ای نه چنــدان دور، به یکی از 
پیشــگامان حمل ونقل عمومی برقی در منطقه 

تبدیل شود.
 ایــن موضــوع نه تنهــا بــه بهبــود شــرایط 
زیست محیطی کمک خواهد کرد، بلکه تجربه ای 
راحت تر، بهینه تــر و مقرون به صرفه تــر را برای 

شهروندان تهرانی فراهم خواهد کرد. 

تصویر

 مراســم نخســتین اکران فیلم 
»آتش و گلســتان« بــا حضور 
رئیس سازمان سینمایی در موزه 

سینما برگزار شد.
 به نقــل از روابــط عمومی موزه 
ســینما، آیین نخســتین اکران 
فیلــم »آتــش و گلســتان« به 
کارگردانــی علــی رویین تن در 
سالن سینماتوگراف موزه سینما 

برگزار شد.
در ابتــدای ایــن مراســم علی 
رویین تــن کارگــردان فیلم در 
ســخنانی گفت: خوشــحالم که 
در شــب تولد امام زمان)عج( در 
موزه سینمای ایران که گنجینه 
فیزیکی معنای ســینمای ایران 
اســت، فیلم مســتند داستانی 
»آتش و گلســتان« کــه درباره 
شهید هادی ســاخته شده است، 
برای نخســتین بار بــه نمایش 
درمی آید. افتخــار می کنم این 

فیلــم در جایــی بــه 
نمایــش درمی آید که 
نمایانگر هویت و ثبات 
فرهنگــی کشــور ما 

است.
ادامــه داد: نــام  وی 
موزه ســینما باید با نام 

چهره هــای برجســته و بزرگان 
جنگ مزین می شــد تا همگان 
متوجه ایــن گنجینه های نهان و 

افتخارات شوند.
رویین تــن تصریح کــرد: فیلم 
»آتــش و گلســتان« دربــاره 
ستایش، فتوت و مردانگی است. 
احســاس می کنم که بر خلاف 
موارد فیزیکی کــه می توان آن 
را در موزه نگهــداری کرد، معنا 
و فرهنــگ مردانگــی را باید در 
قالب آثار ســینمایی به نمایش 

گذاشت.
وی یادآور شد: این فیلم قرار بود 

در شب دوم جشنواره 
فیلــم فجــر در بخش 
ویژه نمایش داده شود 
اما بــه دلیل مشــکل 
فنی انجام نشــد و من 
بسیار ناراحت بودم اما 
امشب  خوشــبختانه 
فرصتی برای اکــران این فیلم به 

وجود آمد.
مدیرعامل  محمــدی  فاطمــه 
موزه ســینما نیــز ضمن عرض 
خوش آمدگویــی بــه حاضران 
گفت: خدمت آقایــان فریدزاده، 
حناچی و خانواده محترم شهدا و 
دوستداران هنر خیرمقدم عرض 
می کنم. همچنین میلاد منجی 
بشــریت حضــرت صاحب الامر 
)عج( را تبریک می گویم. از آقای 
رویین تن سپاســگزارم که موزه 
سینما را برای نمایش فیلم خود 

انتخاب کردند.

در پایــان نمایش فیلــم »آتش 
و گلســتان«، علــی رویین تن از 
رزمنده های دوران دفاع مقدس 
دعوت کــرد تا روی ســن حاضر 

شوند.
در این مراســم افرادی همچون 
رائد فریــدزاده رئیس ســازمان 
اسماعیلی  علیرضا  ســینمایی، 
مدیرکل دفتر ریاســت سازمان 
سینمایی، پیروز حناچی شهردار 
ســابق تهران، محمدرضا عرب، 
علی شــاه حاتمی، محسن علی 
اکبــری، رهبر قنبــری، حجت 
قاســم زاده اصل، امیر تاجیک، 
محمود منتظری، علــی نوری، 
اکبر نوجوان، فرهاد طلوع کیان، 
مرتضــی پارســائیان، فیــروز 
دولت آبادی، محمــد تیموری، 
هــادی،  شــهید  هم رزمــان 
بازیگران، عوامل فیلم و ... حضور 

داشتند.

ونمایی شد »آتش و گلستان« ر

دیدگاهدیوار

قاب
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